
 بازدید نامحسوس اداره مالیاتی از مراکز پزشکی
بازپرس دادســرای جرائم پزشــکی گفت: اگــر اداره امــور مالیاتی طی 
بازدیدهای دوره ای و نامحسوس یا از طریق گزارش بیماران، فرار مالیاتی 
را مشاهده کند جرایم ســنگین مالیاتی و غیرقابل بخششی برای مرکز و 
یا مطب در نظر می گیرد. مهدی صانعی بازپرس دادسرای جرائم پزشکی 
درباره اینکه دریافت وجوه نقدی توســط پزشــکان پیگرد قضایی دارد 
گفت: پزشکان به عنوان قشــری که ارزنده ترین خدمات را ارائه می کنند 
همواره مورد احترام هســتند امــا درخصوص پرداخــت مالیات همانند 

برخی شغل های دیگر بعضاً همکاری لازم را ندارند.
وی افزود: بحث فرار مالیاتی فقط مختص به مطب های پزشــکان نیست 
و همه حرف و مشاغل پزشــکی از جمله مشاغل پزشــکی، پیراپزشکی، 
داروخانه ها، فروشندگان تجهیزات پزشکی و کلیه مشاغلی که پروانه خود 
را از نظام پزشــکی و یا وزارت بهداشــت و درمان می گیرند مشمول این 
موضوع هستند.بازپرس دادسرای جرائم پزشکی اظهار کرد: فرار مالیاتی 
در حوزه پزشــکی یعنی همه اقداماتی که پزشــک بــرای عدم پرداخت 

مالیات و یا پرداخت مالیات کمتر انجام می دهد.

وی ادامه داد: زمانی که هر یک از حرف پزشــکی در مطب، آزمایشــگاه، 
داروخانه و غیره آغاز به کار می کنند باید حســاب تجاری خود را به اداره 
امور مالیاتی معرفی کنند چراکه هر حسابی که به دستگاه پز متصل شود 
یک حساب تجاری محسوب می شــود.بازپرس دادسرای جرائم پزشکی 
عنوان کرد: شواهد نشــان می دهد که برخی مطب های شخصی و حرف 
پزشــکی از مردم تقاضا می کنند هزینه را به صورت وجه نقدی، یا کارت 
به کارت و یا واریز به حسابی غیر از حســاب متصل به دستگاه پز پرداخت 

کنند.
صانعی گفت: درصورتیکه اداره امــور مالیاتی طی بازدیدهای دوره ای 
و نامحســوس خود یا از طریق گزارش بیماران به سامانه امور مالیاتی 
این موضوع را مشــاهده و تأیید کند غیر از درآمدی که در دستگاه پز 
برای آن مرکز وجود دارد و مشمول اخذ مالیات است، یک درآمد غیر 
هم برای آن مرکز برای مالیات ســتانی لحاظ می کند و جرایم سنگین 
مالیاتی و غیرقابل بخششــی هم برای مرکز و یا مطــب در نظر گرفته 

خواهد شد.
وی متذکر شد: گاهی خود بیمار پول نقد دارد که این فرار مالیاتی نیست 
اما گاهی بیماری مراجعه می کند و قصد پرداخت هزینه از طریق دستگاه 
پز را دارد که مرکز پزشــکی از این کار ممانعت می کند و این فرار مالیاتی 

محسوب می شود.
بازپرس دادسرای جرائم پزشــکی با اعلام این خبر که پایانه فروشگاهی 
و ســامانه مودیان از دی ماه برای همه مشاغل اعمال می شود گفت: طبق 
این پایانه، همه درآمدها مســتقیماً به اداره دارایی متصل می شوند و اگر 
کسی از دستگاه پز استفاده نکند و یا مشتری را مجبور به پرداخت نقدی و 
یا کارت به کارت کند علاوه بر جرائم سنگین، درآمدی هم به غیر از درآمد 

دستگاه پز به عنوان درآمد مالیاتی لحاظ می شود.

مالیات گلایه اعضای هیات مدیره انجمن سازندگان قطعات خودرو

مونتاژکاران ارز می گیرند اما تولیدکنندگان داخلی نه!
خریدار  اعضــای هیات مدیــره انجمن 
ســازندگان قطعات و مجموعه های خودرو 
معتقدند که منابــع ارزی کشــور به جای 
آنکه صرف تولیــد داخل شــود در اختیار 
مونتــاژکاران قــرار می گیرد تــا قطعاتی 
وارد شــود که امکان ســاخت داخل دارند؛ 
نهادهای نظارتی غافل شده و منابع به جای 
آنکه وارد چرخه تولید داخل شود در جیب 

چینی ها واریز می شود.
 انجمن ســازندگان قطعات و مجموعه های 
خودرو کشور در نشســت خود در محل این 
انجمن، از مشــکلات حــال حاضر صنعت 
قطعه سازی کشور سخن گفته و مهمترین 
آن ها را در قیمت گذاری دســتوری در عین 
آزاد بودن قیمت مواد اولیه و پتروشیمی ها، 
عدم تخصیص ارز علیرغم حجم بی ســابقه 
و  مونتــاژکاران  اختیــار  در  کــه  ارزی 
واردکنندگان قــرار می گیــرد و از صنعت 
تولیدکننده قطعه غفلت شده است دانسته 
و به صراحت تاکید کردنــد که این حجم از 
میدان دادن به چینی ها و تبدیل این کشور 
به بهشت برین خودروسازی و قطعه سازی 
بی سابقه بوده است؛ بگونه ای که حتی ذهن 
وزیر صمت را هم بــه این ســو برده اند که 

قراداد همکاری امضا می کند.
اصغر خسروشــاهی- نائــب رئیس انجمن 
ســازندگان قطعات و مجموعه های خودرو 
کشور- در این نشست اظهار کرد: متاسفانه 
بیش از یکســال است که هشــدارها برای 
نابودی صنعت خودرو و قطعه ســازی داده 
شــده اما نه تنهــا وضعیت بهتر نشــده که 

مشکلات ادامه هم پیدا کرده است. 
وی ادامه داد: یکی از موارد اصلی که صنعت 

خودرو کشــور را مورد تهدید قرار می دهد، 
قیمت گذاری دستوری است که سبب شده 
زیان انباشته دو خودروساز کشور افزایشی 
شده، از توســعه جلوگیری شود و تاخیر در 
پرداخت خودروســازان و افزایش معوقات 
بیشــتر شــود. بدین صورت جلوی رشــد 
گرفته شده است ؛ شواهد نشان می دهد که 
تصمیم بر این نیست که مشکلات مجموعه  
صنعت خودروسازی حل شــود. این فعال 
صنعت قطعه کشــور خاطرنشان کرد: سال 
گذشته تصمیماتی گرفته شد که شرایط را 
بهبود بخشــید و از زیان دهی خودروسازان 
جلوگیــری کرد، میــزان معوقــات بدهی 

خودروسازان به قطعه ســازان کاهش پیدا 
کرده و حتی منجر به کاهش قیمت خودرو 
در بازار شــده بود و خودروهــای در اختیار 
دلالان  به ســبب ترس از کاهش بیشــتر 
قیمت وارد بازار شده بودند که چنانچه ادامه 
پیدا می کرد، به ســوددهی هم می رســید، 
بخش عظیمی از معوقات پرداخت می شد، 
اما متاسفانه جلوی آن نیز گرفته شد و بدین 
ترتیب ضرر و زیان و آسیب به صنعت قطعه 
و خودرو، ادامه پیدا کرد. خسروشاهی ضمن 
تاکید بر اینکه حاکمیــت صنعت و در رأس 
آن، وزیر ضمن بایســتی فکر اساسی برای 
این مجموعه صنعتی داشــته  باشند؛ اخیرا 

جلســه ای با وزیر صمت داشته ایم و نامه ای 
هم به معاون اول رئیس جمهور ارائه داده ایم 
و همچنین با کارشناسان ریاست جمهوری 
صحبت کرده ایم و کارشناسان توجیه شدند 
اما متأسفانه خودروســازان خود، دلسوزی 
ندارند و تلاش نکردند که شــیوه تخصیص 
و قیمت اصلاح شــود؛ این در حالیست که 
آینده خوبــی با این وضعیــت برای صنعت 

خودرو متصور نیستیم.
نائب رئیس انجمن ســازندگان قطعات در 
ادامه  به موضوع ارج دادن بــه مونتاژکاران 
به جای حمایــت از تولیدکنندگان داخلی 
اشــاره و تصریح کرد: توســعه خودروهای 

مونتاژی نیز به یکی از تهدیدهای مجموعه 
صنعت خودرو کشــور تبدیل شده است و 
متاسفانه روند تولید خودروهای مونتاژی با 
سرعت زیاد افزایشی شده است؛ به گونه ای 
که مونتــاژ کاران ١٠٠ درصد رشــد تولید 
خودروها را نسبت به سال گذشته داشته اند. 
براین اساس منابع ارزی زیادی که بایستی 
در اختیار تولیــد و تولیدکننده داخلی قرار 
گیرد، به سمت مونتاژکاری سوق داده شده 
اســت؛ بنابراین تخصیص منابــع ارزی به 
تولیدکننده کاهش داشــته و تولید داخل 

نمی تواند رشد داشته باشد.
وی اعــلام کرد: در ســال جــاری تاکنون 
حدود ۶۶٠ هزار دستگاه خودرو  توسط دو 
خودروساز تولید شــده و این در حالی است 
که مونتاژکاران تاکنون ١٢٠ هزار دستگاه 
خودرو مونتاژ کرده و در امر داخلی سازی و 
تولید خودروی ایرانی ورود نمی کنند. بر این 
اســاس، مونتاژکاران منابع ارزی بیشتری 
دریافت کرده اند و حدود یک میلیارد و ٨٠٠ 
میلیون تومــان ارز در اختیار گرفته اند؛ این 
درحالیســت که برای آن ۶۶٠ هزار دستگاه 
خودرو داخلی، یــک میلیــارد تومان هم 
فکر نمی کنیم تخصیص داده شــده باشد؛ 
اعتراض هم که می کنیم، اعلام می کنند که 
از ارز صادراتی استفاده می شود که این خود 
نیز فاجعه است؛ چراکه این ها فولاد، مس و 
سایر مواد اولیه را صادر می کنند، که این نیز 
نه تنها باعث می شود ارز به جاهایی که لازم 
اســت، تخصیص داده نشــود، ضمن اینکه 
قیمت مواد اولیه را بــالا می برد. در حقیقت 
به منابع کشــور چوب حراج خورده است و 

واسطه های بسیاری ورود کرده اند.

 خط بطلانی بر بازار رقابتی

وهای میلیاردی اقتصادی هستند؟ خودر
معاون بانک مرکزی خبر داد

 تخصیص ارز 
به ۵۲ میلیارد دلار رسید
مدت زمان تخصیص و تأمین ارز کم می شود
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حذف قیمت گذاری دستوری پایانی بر فساد کهنه
سعید اشــتیاقی   اقدام قابل توجه مجلس شورای اســلامی در برنامه هفتم 
توســعه با رویکرد تصویب »پایان قیمتگذاری دســتوری در بــازار«، بی تردید 
مسیر نوین و افق روشنی برای توسعه اقتصاد کشور و همچنین چگونگی فعالیت 

معامله گران در بازار را ترسیم می کند.
آثار مثبت خروج قیمت ها از دســتورات دولتی، نه تنها به شــفافیت انجام امور 
معاملات در بازار و تقویت بخش خصوصی در فعالیت بنگاه های اقتصادی و مراکز 
تولید و خدمات منجر می شــود، بلکه نحوه مدیریت بازار نیز به شــیوه فعالیت 

کنونی کشورهای توسعه یافته و بازارهای بین المللی تغییر می کند.

یادداشت

بنرهای قبولی کنکور با چهره زنان که نویدبخش اند
فردین علیخواه  با اعــلام نتایج کنکور سراســری، بنرهای داربســتیِ بزرگی 
که موضوعشــان »تبریک قبولی در دانشــگاه« بود در برخی از شــهرهای استان 
گیلان توجهــم را جلب کرد. این بنرها در گوشه گوشــۀ شــهر، شــامل ورودی، 
خروجی و کنار میادین نصب شــده بودنــد. حتی یکی از این بنرهــا که به تبریک 
قبولی در رشــته حقوق در دانشــگاه پیام نور اختصاص داشــت به ایــن دلیل که 
رقابتی در کار نبوده، دست مایۀ شوخیِ عده ای از کاربران شبکه های اجتماعی شد.

دیدگاه

 مجــری راه آهن خــواف- هــرات از انعقاد قــرارداد 
١١۷ میلیاردی بــا پیمانکار بــرای تکمیل خط ریلی 
خواف- هرات خبــر داد و گفت: قرار اســت در مدت ۶ 
ماه این خط تکمیل شــود که با تکمیل آن کشورهای 
حوزه دریای خزر به یکدیگر و از طریق روســیه به اروپا 
متصل می شــوند. حافظ ســادات نژاد مجری راه آهن 
خواف- هرات با اشاره به سفر اخیر هیات افغانستانی به 
ایران و دیدار و گفت وگو با وزیر راه و شهرسازی درباره 
همکاری های حمل ونقلی درباره همکاری با این کشور 
برای تکمیــل راه آهن خواف- هرات اظهار داشــت: با 
توجه به جلسات قبلی که با هیات افغانستانی در ایران 

و آن کشور با موضوع راه آهن خواف- هرات برگزار شده 
بود، برخی تعهدات باقی مانــده در خصوص این خط 
آهن پس از تحولات سیاسی در افغانستان را عهده دار 

شد.
مجری راه آهن خواف- هرات گفــت: اجرای تعهدات 
افغانســتان در این پروژه نزدیک به یک ســال به طول 
انجامیــد و با نظارت ایــران، این خط ریلــی به حالت 

تحویل موقت رسید.
وی افزود: افغانستان حدود ٨٠ الی ۹٠ درصد کار را به 
سرانجام رساند و بقیه پروژه به دســتگاه های مکانیزه 
نیاز داشــت که افغانســتان در این حوزه با محدودیت 

روبه رو بود، بنابراین مقرر شد باقی مانده مسیر را ایران 
انجام دهد.ســادات نژاد تاکید کرد: در این راستا تامین 
منابع مالی این خط از سازمان برنامه و بودجه پیگیری 
و با همکاری هیات دولــت مناقصه برگزار شــد که با 
توجه به  اینکه تعداد پیمانکاران به حد نصاب نرســید، 
با تمدید این مناقصه در ٢ مرحله شرکت »جهاد نصر« 
کرمان در این مناقصه برنده شــد و در حال حاضر این  

پروژه در مرحله مبادله پیمان قرار دارد.
مجری راه آهن خواف- هرات ادامــه داد: پس از ترمیم 
خسارت های وارده توســط دولت افغانستان، با نظارت 
و هدایت مستقیم مهندسان و مشــاوران ایرانی، اعزام 

قطار از این خط در دو مرحله انجام شــد. یک رام قطار 
دارای ١۴ واگن  به ســمت »روزنک« به وزن یک هزار و 
١٠٠ تن با محموله ریل در اردیبهشــت ١۴٠٢ اعزام 
شــد.وی افزود: در مرحله دوم اعزام قطار باری نیز، سه 
رام قطار ١٢ واگنه ٢ هزار تن تراورس بتنی را در مهرماه 
به افغانســتان حمل کرد و در ایســتگاه روزنک که در 
فاصله حدود ٨٠ کیلومتری شهر هرات واقع شده است، 
تخلیه شد.ســادات نژاد تاکید کــرد: راه آهن خواف- 
هرات موجب اتصال کشــورهای حوزه دریای خزر به 
یکدیگر می شود و این کشــورها را از طریق روسیه به 

اروپا متصل می کند.

ریل

وپا راه آهن خواف- هرات پل ارتباطی کشورهای حوزه دریای خزر به ار
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به ریاست معاون اول رئیس جمهور برگزار شد
جلسه فوق العاده هیات دولت برای بررسی 

کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳
جلسه فوق العاده هیات دولت برای بررسی کلیات لایحه بودجه ١۴٠۳ 

به ریاست معاون اول رئیس جمهور برگزار شد.
 جلسه هیأت دولت به ریاست معاون اول رئیس جمهور در دو نوبت ویژه 
به صورت فوق العاده برگزار شــد و به ادامه بررسی کلیات لایحه بودجه 

١۴٠۳ اختصاص داشت.
مخبر در ابتدای اولین جلسه به سفر رئیســی به ریاض برای شرکت در 
اجلاس فوق العاده و مشــترک سازمان کشــورهای اسلامی و اتحادیه 
عرب در خصوص بحران غزه اشاره کرد و ســخنرانی رئیس جمهور در 
دفاع از مردم مظلوم فلســطین و تبیین نقش آمریــکا در این جنایات 
هولناک و دعوت کشورهای اسلامی برای کمک به مردم غزه را اصولی، 

مبنایی و برجسته خواند.
وی افزود: جنگ غزه نمایشــگاهی واقعی از نقض حقوق بشر و جنایت 
جنگی اســت که افکار عمومی ملت ها را به واکنش واداشته و ضروری 
است مســئولان دولت ها به ویژه دولت های اسلامی در اجابت خواست 
عمومی نســبت به تلاش برای توقف جنایت علیه مردم فلسطین اقدام 

عاجل بعمل آورند.
در ادامه جلسه چند آئین نامه اجرایی مطرح و به تصویب رسید.

شاهچراغی:
احراز صلاحیت داوطلبان طبق قانون بوده است

رئیس ســتاد انتخابات کشــور با اشــاره به ضوابط قانونــی انتخابات 
مجلس، گفــت: نتایج بررســی احــراز صلاحیت داوطلبان توســط 
هیأت های اجرایی و با اســتعلام از مراجع پنج گانــه منطبق بر قانون 

انجام شده است.
سید محمد تقی شاهچراغی رئیس ســتاد انتخابات کشور در جلسه 
ستاد انتخابات اســتان تهران با اشــاره به راهبردهای انتخاباتی ابلاغ 
شــده از ســوی رهبر معظم انقلاب، مــردم را برگزار کننــده اصلی 
انتخابات عنــوان کرد و اظهار داشــت: اعضای هیأت هــای اجرایی، 
نظارت و اعضای شــعب همگی از متن جامعه و از میان مردم انتخاب 
شــدند و ما مجریان انتخابات به عنوان هماهنگ کننده در راســتای 
اجرای راهبردهای ابلاغی، تکمیل کننده نقش مردم در امر برگزاری 

انتخابات هستیم.
وی روند اجــرای مراحــل برگزاری انتخابــات در تهــران را مطابق 
برنامه های پیش بینی شده دانســت و با تاکید بر اهمیت استان تهران 
به عنوان پایتخت جمهوری اســلامی ایران و کانــون توجه جهانیان، 
افزود: آمادگی ســتاد انتخابات اســتان تهران در فرآیند برگزاری دو 
انتخابات پیش رو و آگاهی بخشــی و اطلاع رســانی دقیق و صحیح 
از فعالیت ها می تواند زمینه مشــارکت بهتر و بیشــتر مردم را فراهم 

نماید.
رئیس ستاد انتخابات کشور با اشاره به ضوابط قانونی انتخابات مجلس 
شورای اسلامی بیان داشت: نتایج بررســی احراز صلاحیت داوطلبان 
توســط هیأت های اجرایی و با اســتعلام از مراجع پنج گانه منطبق بر 
قانون انتخابات مصوب مجلس شــورای اسلامی انجام شده است. ستاد 
انتخابات دخالتی در تصمیم گیری هیأت های اجرایی ندارد و بررســی 
اعتراض بعد از ثبت در ســامانه وزارت کشور طبق زمان بندی در هیأت 

نظارت انجام خواهد شد.

شــاهچراغی رابطه میان مجریان و ناظران انتخابات را بســیار خوب و 
مثبت ارزیابی کرد و با بیان اینکه ارتباط بین حــوزه اجرا و نظارت باید 
بر اســاس تکالیف قانونی باشد، خواســتار همراهی تمامی دستگاه ها، 

مدیران و نخبگان در بحث افزایش مشارکت عمومی شد.
وی با اشاره به تبلیغات گسترده و تمرکز دشمنان بر میزان مشارکت با 
القای اخبار منفی و ایجاد ناامیدی، خاطرنشان کرد: فرمانداران و برگزار 
کنندگان انتخابات با برگزاری جلســات مختلف با احزاب و طیف های 
مختلف سیاسی و مردمی در سطح شهرستان ها و حوزه های انتخابیه، 
اخلاق انتخاباتــی در رقابت های سیاســی را برای تحقق مشــارکت 

حداکثری ترویج کنند.

با تصویب مجلس
تعرفه آب مصرفی خانوارها مشخص شد

نمایندگان مجلس در مصوبه ای ضمن الزام وزارت نیرو به اصلاح تعرفه 
مشترکان خانوارهای کشور، مقرر کردند که تعرفه مشترکان پرمصرف 
بالاتر از الگوی مصرف به صورت غیریارانه ای و براســاس الگوی افزایش 

پلکانی تعیین شود.
نمایندگان مجلس در جلســه علنی و در ادامه بررســی مواد ارجاعی از 
کمیســیون تلفیق، بند »الف« ماده ۳۹ لایحــه برنامه هفتم را تصویب 

کردند.
در ماده ۳۹ آمده است:

»الف- وزارت نیرو موظف است تعرفه مشــترکان خانوارهای کشور را 
به گونه ای اصلاح نماید که با رعایت مناطق جغرافیایی کشــور، تعرفه 
مشترکان تا سقف الگوی مصرف خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد 
امام خمینی )ره( و ســازمان بهزیستی کشــور برابر صفر، مشترکان تا 
الگوی مصرف به صورت یارانه ای، مشــترکان پرمصرف بالاتر از الگوی 
مصرف به صورت غیریارانه ای و براســاس الگــوی افزایش پلکانی )ای 
بی تی( تعیین شــود. الگوی مصرف آب خانوارهای مذکور براساس بعد 

خانوار )سرانه( محاسبه می شود.
١- حق انشعاب و آب بهای مصارف تجاری و اداری حسب مورد مطابق 
آئین نامه اجرائی کــه به تصویب هیأت وزیران می رســد، محاســبه 

می گردد.
٢- معافیت یا تخفیف در تعرفه برای کاربری هایی که براساس قوانین، 
مشــمول معافیت یا تخفیف هستند صرفا در ســقف الگوی مصرف یا 
ظرفیت قراردادی و یا پروانه بهره برداری و کاربری تعیین می شــود و 
محاســبه تعرفه مازاد بر مصرف مذکور براساس قوانین موضوعه جاری 

صورت می پذیرد.
۳- شــرکتهای ارائه دهنده خدمات آب و فاضلاب موظفند نســبت به 
تأمین و نصب ابزار اندازه گیری دارای استاندارد معتبر برای مشترکین 
جدید شهری و روســتایی اقدام کنند. به شــرکتهای مزبور اجازه داده 
می شود نســبت به تعویض این ابزار برای مشترکین موجود )با اولویت 
پرمصرف( اقدام کنند، پرداخت هزینه نصب و تأمین ابزارهای هوشمند 
برای مشترکین شهری بالاتر از الگوی مصرف بر عهده مشترکین یا بهره 
برداران بوده و به صورت اقساطی مجاز اســت. منابع مالی هزینه های 
نصب و تأمین ابزارهای اندازه گیری هوشــمند برای مشترکین شهری 
و روســتایی در حد الگوی مصرف و پایین تر در بودجه ســنواتی لحاظ 

می گردد.«

تریبون

جانشــین وزیر دفاع گفــت: قدرت های اســتکباری 
به رغــم اینکه ظاهر شــیک و زیبایی دارنــد، از قانون 
جنگل تبعیت می کنند؛ بنابراین برای اینکه بتوانیم از 

استقلال خود صیانت کنیم، باید اقتدار داشته باشیم.
ســردار ســید مهدی فرحی جانشــین وزیــر دفاع و 
پشــتیبانی نیروهای مسلح در مراســم دوازدهمین 
سالگرد شــهادت ســردار طهرانی مقدم که با حضور 
مقامات لشــکری و کشوری در دانشــگاه تربیت دبیر 
شــهید رجایی تهران برگزار شــد، اظهار داشت: این 
روزها قلب همه ما مسلمانان اندوهگین از جنایات رژیم 
صهیونیستی علیه مردم غزه است؛ ان شاءالله ما بتوانیم 
با عقلانیت و درایت حــق و باطل زمانه را تشــخیص 

دهیم و با یزید زمانه مقابله کنیم.
ســردار فرحی با اشــاره بــه همت و تــلاش کم نظیر 

شــهید طهرانی مقدم در صنعت موشــکی 
کشور گفت: شــهید طهرانی مقدم ١۷ سال 
پیش به ســازمان صنایع دفاع آمــد و با بیان 
صمیمی به من گفت که ســید من موشــک 
نقطــه زن می خواهم؛ من پاســخ دادم که ما 
دانش این نــوع موشک ســازی را نداریم، اما 
اصرار زیادی نســبت به این موضوع داشت و 

کارهای مشــترکی با یکدیگر انجام دادیــم تا نهایت به 
این فناوری رسیدیم.جانشــین وزیر دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مســلح با تاکید بر اینکه شهید طهرانی مقدم 
به دنبال اقتداری بود که در مقابل دشــمنان وحشــی 
توان ایستادگی داشته باشــد، تصریح کرد: قدرت های 
استکباری به رغم اینکه ظاهر شــیک و زیبایی دارند، 
از قانون جنگل تبعیت می کننــد؛ بنابراین برای اینکه 

بتوانیم از استقلال خود در برابر آن ها صیانت 
کنیم، بایــد اقتدار داشــته باشیم.ســردار 
فرحی با اشــاره به اینکه ایران اسلامی امروز 
صدهــا طهرانی مقــدم دارد، گفت: شــهید 
طهرانی مقــدم اقتــدار نظامی را بــا اقتدار 
به دســت آورد و همه دســتاوردهای نظامی 
ارزنده کشور را به ملت ایران هدیه کرد.وی با 
بیان اینکه دستاوردهای شهید طهرانی مقدم معطوف به 
حوزه نظامی نبوده، بلکه ما در حوزه های هواپیماسازی، 
کشتی ســازی و… از دانش و فناوری موشــکی که این 
شــهید عزیز برای کشــور به دست آورده اســت، بهره 
می بریــم، گفت: طبــق فرمایش رهبر معظــم انقلاب 
اسلامی مبنی بر اینکه »یک روزی کشورهای دنیا به ما 
سیم خاردار هم نمی دادند«، اما سال گذشته ما قریب به 

یک میلیارد دلار صادرات نظامی داشتیم.جانشین وزیر 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح تصریح کرد: در دوران 
قبل از انقلاب حقوق ۴٠ هزار مستشار آمریکایی از کل 
حقوق ارتش شاهنشاهی بیشــتر بود، اما ایران اسلامی 
امروز روی پای خود ایستاده اســت و در دنیا حرف های 

زیادی برای گفتن دارد.
وی با تاکید بر اینکه امروز در وزارت دفاع و پشــتیبانی 
نیروهای مســلح جنگ های مبتنی بــر فناوری های 
شالوده شــکن را پیش بینــی کرده ایــم و به ســمت 
دســت یابی به این فناوری ها حرکت می کنیم، تصریح 
کرد: دیگر نه تنها قطعه سازی بلکه ما به سمتی حرکت 
می کنیم که خالق جدیدترین محصولات و تجهیزات 
نظامی در دنیا خواهیم بود. امیدواریم این دستاوردها 

بتواند بیش از پیش اقتدار آفرین و بازدارنده باشد.

دفاع

قدرت های استکباری از قانون جنگل تبعیت می کنند

خریدار  ســخنگوی وزارت امور خارجه با 
تاکید بر اینکه تلاش های دیپلماتیک ایران 
برای بسیج کشــورهای عربی و اسلامی در 
توقف جنگ غزه موفق بوده اســت، گفت: 
پایان بخشیدن به جنگ رژیم صهیونیستی 

علیه غزه خواسته جهانی است.
ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه 
در نشســت هفتگی خــود بــا خبرنگاران 
در خصوص وضعیت اســفبار مــردم غزه، 
اظهارداشت: بر اساس اعلام رسانه ها، مدیر 
بخش غزه در صلیب سرخ گفته که ما با یک 
فاجعه وحشــتناک در ایــن باریکه مواجه 
هستیم و این اظهارات یک مقام مسئول در 

صلیب سرخ جهانی است.
وی گفت: ســازمان جهانی بهداشــت هم 
وضعیت بیمارســتان شفا در شــمال غزه 
را نگــران کننده و وحشــتناک اعلام کرده 
و گفته ارتباطشــان را با این بیمارســتان از 
دست داده اند. حال ســوال این است که چه 
کسی محل خطاب این اظهارات است؟ غیر 
از آمریکا و رژیم صهیونیســتی و کسانی که 
گمان می کننــد هنوز زمان آتــش بس فرا 

نرسیده است.
کنعانی افزود: دولت آمریــکا تمام عیار در 
حال حمایت از رژیم صهیونیســتی است. 
در همه دنیــا در مقابل بیمارســتان ها یک 
تصویر وجــود دارد که بــوق زدن ممنوع تا 
مزاحم بیماران نشوند. حال باید برای رژیم 
صهیونیســتی تصویر جدیدی نصب کنند 
که حمله با تانــک و بمباران بیمارســتان 
ها ممنــوع، چرا کــه این رژیــم در کمال 
بی رحمــی و وقیحانــه در حــال بمباران 

بیمارستان های غزه هست.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه بیان کرد: 
دنیا هیچ واکنش بازدارنــده  ای در برابر این 
رژیم نشان نمی دهد و نتیجه آن میشود که 
بیمارستان های غزه یکی یکی مورد حمله 
قرار می گیرند و آب، برق و سوخت آنها قطع 
می شــود و بیماران مظلوم آن بیمارستان 
ها شــهید می شــوند.وی گفت: دولت های 
آمریکا، انگلیس، فرانســه و آلمان مخاطب 
اظهارات مســئولین صلیب ســرخ جهانی 
هستند. این مسئولیت دنیا است که در برابر 
یک رژیم افسارگســیخته ای اقدام کنند که 
تحت حمایت آمریکا اســت و با آســودگی 
خاطر در حال انجام جنایاتی است که زبان 

از بیان آنها قاصر است.
کنعانی بیان کــرد: امیدواریم کــه دنیا به 
خود بیاید و اجازه اســتمرار ایــن جنایات 
را ندهند و به فریاد کمک مــردم غزه توجه 
کنند و دولت هایی که تا کنون مانع از آتش 
بس شــدند، اجازه دهند که شورای امنیت 

وظیفه خود را در تامین صلح انجام دهد.
وی تاکید کــرد: تلاش هــای دیپلماتیک 
جمهوری اســلامی بــرای بســیج کردن 
کشــورهای عربی و اســلامی و جلب توجه 
افکار عمومی به جنایات رژیم صهیونیستی 

موفق بوده است.

4 پیشنهاد ایران برای توقف جنگ 
در غزه

ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
تلاش هــای ایران برای توقــف جنگ رژیم 
صهیونیستی علیه غزه گفت: از ابتدای این 
حملات چهــار اولویت ایران شــامل توقف 
جنگ، رفع محاصره و بازشدن فوری ارسال 
کمک هــای انســانی، گســیل کمک های 
انسان دوســتانه و مقابلــه بــا سیاســت 

کوچاندن اجباری مردم غزه است.
کنعانی با اشــاره بــه اینکــه رایزنی های 
بســیاری تاکنون در این رابطه انجام شده 
است، بیان داشت: با دولت مصر ۳ بار تماس 
تلفنی میــان وزرای خارجه صورت گرفت و 
همچنین دیدار خوبی هم در حاشیه نشست 
اخیر ریاض میان روســای جمهور دو کشور 
انجام شــد و در نهایت بازشدن گذرگاه رفح 
یکی از دســتور کارهای مهم گفت وگوهای 

ایران با مصر بوده است.
وی با اشــاره به اینکه تا به امــروز با جدیت 
این تلاش ها انجام شده و اقدامات گسترده 

دیپلماتیک مــا ادامه دارد، افــزود: از اقدام 
خوبی که قشــر هنرمندان انجام دادند که 
از دبیرکل ســازمان ملل متحد درخواست 
کردند تا به وظیفه خود در قبال فاجعه غزه 

عمل کند، تشکر می کنم.

 دولت های اسلامی اهتمام جدی 
در حمایت از فلسطین دارند

ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
نشست اخیر ســازمان همکاری اسلامی در 
ریاض، گفت: نفس برگــزاری این اجلاس 
یک توفیق بــود که در نتیجــه تلاش های 
دیپلماتیــک جمهــوری اســلامی ایران و 
همکاری خوبی که عربستان داشت، برگزار 
شــد.کنعانی بیان کرد: علاوه بر نشستی که 
پیش از این در سطح وزرای خارجه سازمان 
همکاری اســلامی در جده برگزار شده بود، 
برگزاری نشســت ســران اعضای سازمان 
همکاری اسلامی نشان دهنده این است که 
دولت های اسلامی اهتمام جدی در حمایت 

از فلسطین دارند.
وی ادامــه داد: مفــاد بیانیه این نشســت 
هــم در راســتای محکومیــت جنایــات 
جنگی رژیم صهیونیســتی و دفاع از مردم 
فلســطین، ضرورت گشــایش مسیرهای 
ارسال کمک های انســانی به غزه و پیگیری 
حقوقی جنایتکاران رژیم صهیونســیتی، 
قطعنامــه ای قــوی و محکم بــود و البته 

تحفظاتی هم ایران داشت و اعلام  کرد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: 
جمهــوری اســلامی ایران در نشســت های 
کارشناشــی تهیه پیش نویس قطعنامه نکات 
خود را مطرح کــرد و در خاتمه نشســت هم 
تحفظات ایران به طور رسمی به دبیرخانه این 
سازمان ارسال شــد. اما اینکه آیا این نشست 

کافی بوده؟ باید گفت خیر، اما لازم بود.

قطع مناسبات سیاسی و اقتصادی 
با رژیم صهیونیستی در دستور کار 

دولت های اسلامی باشد
کنعانی تصریح کرد: ملت فلســطین انتظار 
دارد که دولت های اسلامی علاوه بر نشست 
ها و بیانیه های محکــم، اقدامات عملیاتی 
را هم انجام دهند و این موضع ایران اســت 
که در نشست ها و گفت وگوهای دیپلماتیک 
خود همــواره بر این موضــوع تاکید داریم. 
قطع مناسبات سیاســی و اقتصادی با رژیم 
صهیونیستی و اخراج سفرای این رژیم باید 

در دستورکار دولت های اسلامی باشد.
وی افزود: هر یک از ایــن اقدامات می تواند 
نقــش ســازنده و موثــری در بازدارندگی 
اقدامات جنایتکارانه رژیم صهیونیســتی 
داشته باشد.سخنگوی وزارت امور خارجه 
ادامه داد: ایران علاوه بر ســازمان همکاری 
اســلامی از فرصت حضور در نشست اخیر 
اکو هم استفاده کرد و رئیس جمهور مواضع 
ایران را در حمایت از فلسطین در آن نشست 
و در گفت وگوهایی که بــا مقامات حاضر در 

آن نشست داشتند، مطرح کرد.
کنعانی اضافه کــرد: اســتفاده از ظرفیت 

بریکس و سایر چارچوب هایی که می شود از 
آن ها استفاده کرد هم در دستور کار ما قرار 
دارد، چرا که رســیدگی به وضعیت اسفبار 
غزه مســئولیتی جهانی اســت و همه باید 

سهم خود را در این خصوص داشته باشند.
وی بیان داشت: با وجود کمک های زیادی 
که از ســوی ایران و دیگر کشــورها ارسال 
شده اما به دلیل ممانعت رژیم صهیونیستی 
همچنان نتوانســتند کمک هــای لازم را 
به مردم ایــن منطقــه برســانند و عمده 

کمک های ارسالی در مصر انبار شده است.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: میزان 
این کمک ها بــه مثابه قطــره ای در مقابل 
دریا اســت که نشــان می دهد همه قوانین 
و اصول انســانی بین المللی توســط رژیم 

صهیونیستی نقض شده است.
کنعانی ادامه داد: تلاش بیشــتر مصر برای 
ارســال کمک هــای بشردوســتانه به غزه 
مورد توجه جدی ایران بوده و هســت و در 
گفت وگوهای خود بــا طرف مصری همواره 

این موضوع مطرح شده است.

مدافعان حقوق بشر غربی
 چرا توجهی به تهدید هسته ای رژیم 

صهیونیستی ندارند
وی با طرح این سوال از مدافعان حقوق بشر 
غربی مبنی بر اینکه چــرا توجهی به تهدید 
هسته ای رژیم صهیونیســتی و استفاده  از 
بمب های فســفری این رژیم ندارند، گفت: 
لازم  اســت مجامع بین المللی نسبت به این 
موضوع توجــه لازم و واکنشــی بازدارنده 
داشته باشــند.کنعانی گفت: حمایت ایران 
از مقاومت فلســطین علیه رژیم نامشروع 
صهیونیستی امر پوشیده ای نیست و ما آن 

را کتمان نمی کنیم.
وی ادامه داد: عملیات اخیر حماس نشــان 
داد که مقاومت در منطقه توانایی طراحی، 
عملیــات و دفــاع از خــود در برابــر رژیم 
صهیونیستی را دارد و می تواند ضربه سختی 

را به آنها وارد کند.

ارتقاء سطح روابط تهران و قاهره به 
نفع دو طرف و کشورهای منطقه است

ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
آخرین وضعیت روابط میــان ایران و مصر 
اظهارداشــت: دیدار روســای جمهور دو 
کشــور در ریاض ملاقــات مهمــی بود و 
رخــدادی تاثیرگــذار در روند مناســبات 

سیاسی دو طرف محسوب می شود.
کنعانی بــا بیان اینکه مــا ارزیابی مثبتی از 
این دیدار در ریاض داریــم و گفت وگوهای 
خوبی در خصوص موضوع فلســطین انجام 
شــد، افزود: در این گفت وگوها در خصوص 
اهمیت گشــایش مرز رفح صحبت و مقرر 
شــد وزرای خارجه دو کشــور به دیدارها و 
برداشــتن گام های متقابل بــرای تقویت 
ارتباط دو طرف مبــادرت کنند. در مجموع 
ارتقاء ســطح روابط تهــران و قاهــره را به 
نفع دو کشــور و سایر کشــورهای منطقه 

می دانیم.

سفیر ایران با بهبود شرایط به یمن 
اعزام می شود

وی در خصــوص تعیین ســفیر جمهوری 
اســلامی ایران در یمن تصریــح کرد: قصد 
اعزام ســفیر به یمن را داریم ولی طبیعتاً با 
بهبود شــرایط در یمن امکان تعیین و اعزام 
ســفیر فراهم خواهد شد.سخنگوی وزارت 
امور خارجه در خصوص سفر هیات طالبان 
به ایران هم توضیح داد: در ارتباط با موضوع 
حقابه، در گفت وگوهای خود به این موضوع 

اشاره شد. 
کنعانــی ادامه داد: این ســفر در راســتای 
تقویت مناسبات تجاری ایران و افغانستان 
بود و ایران تــلاش کرد که اثبــات کند به 
عنوان کشور دوســت و برادر در کنار ملت 
افغانستان اســت و کمک می کند تا شرایط 
اقتصادی مردم این کشور و مناسبات ایران 
و افغانســتان ارتقا پیدا کند.وی بیان کرد: 
نتایج ســفر امید آفرین بــود و پنج تفاهم 
نامه امضا شده در این ســفر عمدتاً ناظر بر 
مناســبات تجاری بود و زمینــه جدیدی 
فراهم کرد تا دو کشــور در چارچوب منافع 

مشترک همکاری خود را تقویت کنند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه عنوان کرد: 
بارها اعلام کردیم که نه گروه های مقاومت 
در منطقه از ایران دســتور می گیرند و نه ما 
دســتوری می دهیم. آنها راساً تصمیم می 
گیرند. آمریکا به جای اتهــام زنی، به رفتار 
خود و اقدامات غیرقابل قبول در حمایت از 

رژیم صهیونیستی توجه کند.
کنعانی بیان داشــت: ایــران از همان ابتدا 
نگرانی خود را از گسترش جنگ اعلام کرده 
و از طرفی اعلام کردیم اســتمرار پشتیبانی 
آمریکا از جنایــات رژیم صهیونیســتی و 
مخالفت با برقــراری آتش بس مــی تواند 

زمینه ساز گشایش جبهه های جدید شود.
وی تصریح کرد: آمریــکا باید درک کند که 
تنها با توقف فوری کشــتار و رفع محاصره 
کامل انســانی و خروج نظامیــان از منطقه 
می تواند از احتمال گسترش جنگ به دیگر 
مناطق جلوگیری کند. ایــن کاملًا به رفتار 
رژیم صهیونیستی و دولت آمریکا به عنوان 

حامی بستگی دارد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
نظر برخی کشــورها مبنی بر تشــکیل دو 
دولت در اراضی اشــغالی فلسطین هم بیان 
داشت: ایران در ارتباط با مساله فلسطین به 
تشکیل دولت واحد فلسطینی از بحر تا نهر 
اعتقاد دارد. آیت الله رئیســی هم در ریاض 
این موضوع را مورد تاکید قرار دادند و راهکار 
دیپلماتیک ایران را که در ســازمان ملل به 
ثبت رســیده مبنی بر برگزاری همه پرسی 
فراگیر از همه شــهروندان فلسطین است، 
موضع ایران در ارتباط با مســاله فلسطین 

روشن است و تغییر نکرده است.

آمریکا باید به تناقضات در قبال جنگ 
غزه پاسخگو باشد

کنعانی در خصوص آخرین شرایط پیام های 
ارســالی آمریــکا تصریح کــرد: آمریکایی 

ها پیام می دادند که ما به دنبال گســترش 
جنگ نیستیم و شــما هم از نفوذ خود برای 
جلوگیری از تشــدید جنگ استفاده کنید. 
پاسخ ما هم این بود که گروه های مقاومت، 

مستقل تصمیم می گیرند.
وی ادامــه داد: این پیــام هــای آمریکا با 
آنچــه کــه در عمل اســت تناقــض دارد. 
آمریکا مسئول جنگ اســت و در کنار رژیم 
صهیونیســتی ایســتاده و همچنین مانع 
تصویب قطعنامه ای برای پایان بخشــیدن 
به حملات رژیم شده اســت. دولت آمریکا 

باید به این تناقضات پاسخگو باشد.
کنعانی در پاســخ به ســوال خبرنگار ایرنا 
مبنی بر آخرین وضعیت توافقنامه امنیتی 
ایران و عراق اظهار داشت: مقامات عراق در 
این زمینه گزارشــاتی را از نحوه اجرا و روند 
مفاد این توافقنامه به مــا ارائه دادند و اخیرا 
هم مواضعی را در این خصوص مطرح کردند 
که از جمله آن تقویت تاسیســات امنیتی 
مرزی در سمت مرزهای شــمالغربی ایران 
بوده اســت و ایــن موضوعــات همگی در 
چارچوب کمیته امنیتی مشترک دو کشور 

مطرح شده و همچنان پیگیری خواهد شد.
وی در خصــوص دوگانگــی رفتــار برخی 
حامیان رژیم صهیونیستی در عدم دستیابی 
به آتش بس در غزه بیان کرد: مقامات دولت 
آمریکا و برخی حامیان رژیم صهیونیســتی 
با وجود شرایط بغرنج، می گویند وقت آتش 
بس فرا نرسیده اســت. این دوگانگی رفتار و 
گفتار را ما در حوزه رفتاری برخی کشــورها 
می بینیم. آنچه مســلم اســت اینکه پایان 
بخشــیدن به جنگ رژیم صهیونیستی علیه 

غزه خواست جهانی است.
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه تصریح 
کرد: بیش از پنجاه کشــور در ریاض اعلام 
کردند که خواستار آتش بس هستند. بیش 
از ١٢٠ کشور در ســازمان ملل اعلام کردند 
که خواســتار پایان یافتن جنگ هســتند. 
ملت های دنیا هم در کف خیابان ها به طور 
مستمر این مطالبه را اعلام می کنند. توقف 
جنگ یک خواســته جهانی است. اما کسی 
که اجرا و تمکین نمــی کند، دولت آمریکا و 
چند کشور اروپایی هستند که در این رابطه 

اذهان دنیا قضاوت خواهند کرد.

ایران خواستار آزادی بدون قید و 
شرط حمید نوری است

کنعانی در خصــوص رونــد دادگاه حمید 
نوری در سوئد هم گفت: در ارتباط با پرونده 
نوری موضع ما روشــن بوده و هست. آزادی 
بدون قید و شــرط وی و اینکه روند دادگاه 
غیرقانونی شــکل گرفته بــه روند صحیح 
خودش برگردد، خواســته ما است که امید 
اســت رایی که از روند دادگاه های طولانی 
مدت این شــهروند ایرانی صــادر خواهد 
شد عادلانه باشــد. این موضوع همواره در 
مذاکرات ما بــا مقامات ســوئد مورد توجه 

بوده است.
وی در خصوص بازدید ســفیر عربستان از 
نمایشــگاه علم و فناوری در ایران بیان کرد: 
در سایه از سرگیری روابط دیپلماتیک ایران 
و عربســتان، زمینه بــرای تقویت همکاری 
ها از جمله اقتصادی و تجاری فراهم شــده 
است. این جزو موضوعات مورد اتفاق نظر دو 
کشور است، ما سازوکارها و اسناد همکاری 
که از قبل داشــته ایم و این جزو موضوعات 
مورد اتفاق دو کشور است و می تواند کمک 
کننده باشد.ســخنگوی وزارت امور خارجه 
با بیان اینکــه بازدید از نمایشــگاه فناورانه 
به طور معمول جزو وظایــف رایج دیپلمات 
ها اســت، گفت: در گفت وگوهــای وزرای 
خارجه دو کشور و همچنین آیت الله رئیسی 
با ولیعهد عربســتان موضوعــات اقتصادی 
مورد توجه دو کشور قرار گرفته و امید است 
شاهد گسترش همکاری های اقتصادی دو 
کشور باشیم.سخنگوی وزارت امور خارجه 
در واکنش به اتهامــات آمریکا در خصوص 
گســترش دامنه جنگ توســط ایــران هم 
اظهارداشــت: ایران طبعاً به دنبال تنش در 

منطقه نیست.
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 حذف قیمت گذاری دستوری
پایانی بر فساد کهنه

سعید اشتیاقی   اقدام قابل توجه مجلس شــورای اسلامی در برنامه 
هفتم توســعه با رویکرد تصویب »پایــان قیمتگذاری دســتوری در 
بازار«، بی تردید مسیر نوین و افق روشــنی برای توسعه اقتصاد کشور 

و همچنین چگونگی فعالیت معامله گران در بازار را ترسیم می کند.
آثار مثبت خروج قیمت ها از دستورات دولتی، نه تنها به شفافیت انجام 
امور معاملات در بازار و تقویت بخش خصوصــی در فعالیت بنگاه های 
اقتصادی و مراکز تولید و خدمات منجر می شــود، بلکه نحوه مدیریت 
بازار نیز به شــیوه فعالیت کنونی کشورهای توســعه یافته و بازارهای 

بین المللی تغییر می کند.
البته این که نماینــدگان مجلس بــه تصویب حذف قیمــت. گذاری 
دســتوری دولت در لایحه برنامه هفتم رای داده اند، بیانگر آن نیســت 
که اقتصاد کشور به طور کلی از ریل توجه به اقتصاد اسلامی خارج شده؛ 
چراکه نظام اقتصادی جمهوری اسلامی ایران بر پایه سه بخش دولتی، 
تعاونی و خصوصی شــکل گرفته اســت، اما از آنجایی که طی بیش از 
۴ دهه گذشــته نقش بخش دولتــی در اقتصاد کشــور پررنگتر بوده و 
این بخش در مدیریت هــا و تصمیم گیری ها و ... ســر و گردنی بالاتر از 
دو بخش دیگر داشــته و دارد، بنابراین در برنامه هفتم توسعه با حذف 
قیمت گذاری دستوری توسط دولت در بازار، دیگر بخش ها چون بخش 
تعاون و خصوصی از حاشیه به متن آمده و در اقتصاد بیش از پیش مورد 

توجه قرار می گیرند.
در طول اجــرای برنامه هفتــم حاکمیت مکانیزم عرضــه و تقاضا، 
تعیین کننده قیمت ها در بازار می شــود و دولت برای تعیین قیمت 
فقط مجاز به نرخ گذاری دســتوری کالاهای اساســی و انحصاری 
است. به دنبال اجرای این مهم، سیاســت هایی مانند قیمت گذاری 
دســتوری که طی ســال های متمادی باعث خارج شــدن بخش 
خصوصی واقعی از حوزه های حساس اقتصاد کشور، پسرفت بخش 
تولید، آشــفتگی بازار و همچنین ایجاد رانت و فســاد شده است، 

بی معنی خواهد شد.
حال قرار است با عملیاتی شــدن برنامه هفتم توسعه کشور، جز ۳ بند 
)ج( ماده ۴٨ ایــن لایحه یعنــی »قیمت گذاری دولتی به اســتثنای 
کالاهای اساسی یارانه ای و کالاها و خدمات انحصاری و عمومی ممنوع 
شود« که مهرماه امسال در صحن علنی به تصویب نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی رسیده است، زمینه ســاز تحولی نوین در بازار و توسعه 
اشــتغال، رشــد اقتصادی از طریق ســرمایه گذاری بخش خصوصی 
و همچنین رونق بخش تعاونی شــود و از طرفی شــفافیت را در انجام 

معاملات در بازار ایجاد کند.
 با این وجود از این پس دولت فقط مجاز به قیمتگذاری کالاهای اساسی 
یارانه ای آن هم کالاهایی است که از یارانه مستقیم ارز ترجیحی یا یارانه 

مستقیم ریالی برخوردارند.
از ســوی دیگر تعیین قیمت کالاهــا و خدمات انحصاری نیز توســط 
شــورای رقابت به عنوان مصادیق بازارهای انحصاری، تشــخیص داده 
می شوند. تعیین قیمت خدمات عمومی هم که دولت تنها عرضه کننده 
آنهاســت و تولید و عرضــه آن نیــز در تملک و اختیار خودش اســت 
همچنان در دســت دولت باقی می ماند. به عنــوان نمونه تعیین قیمت 
خدمات آب، برق، گاز، نان یا کالاهایی که یارانه بگیر هســتند از سوی 
دولت مشــخص خواهد شــد چراکه این کالاها در انحصار خود دولت 

قرار دارند.
با این وجود همان طور که اشاره شد قرار اســت در اجرای برنامه هفتم 
توســعه دیگر دولت اختیار تعیین قیمت کالاها را نداشته باشد و از این 
پس مکانیزم عرضه و تقاضا در بازار آزاد تعیین کننده قیمت ها شــود؛ 
در چنین شــرایطی ضرورت افزایش دوچندان نظارت  بــر بازار، توجه 
به چگونگی فعالیت بخش تولید، فروش و توزیــع کالا را می طلبد، چه 
اگر بازار به حال خود رها شــود این احتمال وجــود دارد که هر کدام از 
این بخش ها بــه نفع خود کار کند و بازار به زیان مردم آشــفته شــود. 
آشفتگی ای که در پی قیمت گذاری دستوری، سال های سال شاهد آن 
بودیم که هم تولیدکننده و هم عرضه کنندگان کالا پس از تعیین قیمت 

یک کالا شروع به فعالیت غیرشفاف می کردند.
هر زمان که قیمت گــذاری دولتی بر کالایی انجام شــود، موازی با آن 
قیمتی به عنوان قیمت بازار آزاد که فاصله عمیقی با قیمت تعیین شده 
دولتی دارد، ظاهــر و در پی آن بازار با دو نرخ متفــاوت یک کالا روبه رو 
می شود. در چنین شرایطی همین دو نرخی شدن کالا سرمنشاء فساد، 
رانت و احتکار کالاها را فراهم می آورد. شــاهد ایــن مدعا ظهور و بروز 
دلار ۴٢٠٠ تومانی به عنوان ارز ترجیحی برای تامین واردات کالاهای 
اساسی بود که علاوه بر ایجاد رانت و فساد و تضییع حقوق افراد جامعه، 
موجب شــد تا بازار آزاد قیمت ها در برابر نرخ دلار ۴٢٠٠ تومانی هویدا 
شود. ظهور بازاری که مشــکلات فراوانی را هم برای اقتصاد کشور و هم 
اقتصاد خانوارها به وجود آورد. اما اکنــون با حذف ارز ترجیحی ۴٢٠٠ 
تومانی و آزادســازی نیمه بند نرخ ارز و البته تامین نیازهای واقعی این 
کالا از بازارهای رســمی، خوشــبختانه بساط دلالی و ســفته بازی تا 
حدودی از این بازار رخت بربســته و بازار ارز چون گذشــته جولانگاه 

دلالان سودجود نیست.
به هر روی قیمتگذاری دســتوری که دولت به بهانه شــرایط نامساعد 
اقتصادی کشــور در پی وجود ســال ها تحریم انجام می دهد و طی آن 
زمینه دونرخی و چندنرخی شــدن قیمت ها را به نفــع عده ای خاص 
فراهم کرده است، روزهای پایانی خود را ســپری می کند و قرار است با 
حذف قیمت. گذاری دستوری توســط دولت، قیمت کالاها با مکانیزم 

عرضه و تقاضا و در رقابتی سالم در بازار تعیین شود.

خانه های خالی در صورت عدم پرداخت 
مالیات، ممنوع المعامله می شوند

 مدیرکل دفتر حسابرسی ســازمان امور مالیاتی کشور گفت: براساس 
ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات  های مســتقیم، فقط اطلاعاتی که از طریق 
سامانه ملی املاک و اســکان کشور در اختیار ســازمان قرار می گیرد، 
ملاک عمل بــرای مطالبه واحدهای مســکونی خالی اســت و با عدم 
پرداخت مالیات قطعی توسط مالکان، خانه های خالی ممنوع المعامله 

می شوند.
به گزارش ســازمان امور مالیاتی کشور، »شاهین مســتوفی« با بیان 
اینکه مالیات خانه های خالی براساس متراژ واحدها محاسبه می شود، 
اظهار داشــت: اگر فردی خانه خود را اجاره دهد و طبق قانون مشمول 
مالیات باشد، مالیات اجاره محاسبه می شــود. اگر این خانه خالی باشد 
و به اجاره واگذار نشــده باشــد، ۶ برابر میزان مالیات خانه اجاره شده، 

محاسبه خواهد شد.
مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی کشور ادامه داد: مالکان 
خانه های خالی، پــس از ابلاغ مبلــغ نهایی مالیات، یــک ماه فرصت 
پرداخت دارنــد و اگر پرداخت نشــود، با صدور برگ قطعی از ایشــان 
مطالبه خواهد شد. اگر ایشــان به آن برگ اعتراض کنند، در هیات های 

حل اختلاف مالیاتی مورد رسیدگی قرار می گیرد.
مســتوفی تصریح کرد: پس از طی این فرایند با عــدم پرداخت مالیات 
قطعی توسط مالکان، خانه های خالی ممنوع المعامله می شوند و اجازه 
انتقال به شــخص دیگری را نخواهد داشت و اگر دفترخانه ای نسبت به 
انتقال این موضوع اقدام کند قبل از اینکه مفاصاحساب مالیاتی مربوط 
به مــاده ۵۴ مکرر قانون مالیات  های مســتقیم را بگیــرد، متضامنا در 

پرداخت مالیات مسوول خواهد بود.

یادداشت

مالیات

ســمیه رســولی  »واردات خودروهای 
اقتصادی« از ابتدای پروسه رفع ممنوعیت 
واردات خــودرو، یکــی از کلیدواژه هــای 
سیاســتگذار در این زمینه بود، اما در عمل 
خودروهــای وارداتی حتــی در محدوده 

یک میلیارد تومان هم نیستند.
 پس از آزادســازی واردات خودرو در سال 
١۴٠١ وزیــر وقت صمــت وعــده داد که 
خودروهای اقتصادی به عنوان خودروهایی 
که عمــوم مــردم توانایــی خریــد آنها را 
داشــته باشــند وارد بازار ایران خواهد شد. 
ســیدرضا فاطمی امین وزیــر وقت صمت 
اردیبهشــت ماه ١۴٠١ در ایــن خصوص 
توضیــح داده بود که »عمــده خودروهای 
داخلی در محــدوده اقتصــادی از کیفیت 
مطلوبی برخوردار نیستند، زیرا پلتفرم های 
قدیمی دارند و مردم از کیفیت آنها رضایتی 
ندارند و باید از خطوط تولید خارج شــوند. 
بر این اساس واردات خودروهای اقتصادی 
به منظور دسترسی اقشار متوسط با درآمد 
کمتر جامعــه و همچنین ارتقــای کیفی 
صنعت خودروی کشــور در دستور کار قرار 

خواهد گرفت.«
پس از گذشــت دو ماه کــه واردات خودرو 
رنــگ و بوی جدی تــری به خــود گرفت، 
منوچهــر منطقــی معــاون وزیــر صمت 
در مــرداد ١۴٠١ اعــلام کرد کــه واردات 
خودروهای اقتصــادی در اولویت اســت. 
منطقی تصریح کرده بــود که »پیش از این 
فقط خودروهایی وارد کشــور می شــد که 
افراد متمول می توانســتند از آنها استفاده 
کنند، امــا وزارت صمت بــا برنامه ریزی و 
بررسی بازار، خلاءهای موجود در این حوزه 
را احصای کرده اســت. مقرر است با واردات 
خودرو از یک ســو بازار تنظیم و از ســوی 
دیگر بستر رقابتی شدن قیمت خودروهای 
داخلی با محصول خارجی فراهم شود. برای 
تحقق این اهداف، در مرحله نخست واردات 
خودروهایی در دســتور کار قــرار خواهد 
گرفت کــه نیازهای مذکــور را تأمین کند، 
البتــه خودروهای گران قیمت تــر نیز وارد 
می شوند، اما برای شروع، کار را از جایی آغاز 
می کنیم که به بخشــی که بیشترین مساله 

را دارد رسیدگی کنیم.«
منطقی در آبان ماه پارســال نیــز دوباره در 
مورد خودروهای اقتصــادی این طور گفت 
که »خودروی اقتصــادی، در حدود ۷ تا ١٠ 
هزار دلار قیمت داشته، ضمن اینکه فرآیند 

فروش اقتصادی اقســاطی نیز بــرای آنها 
پیش بینی شده است.«

نکتــه قابل توجــه آنکه منطقــی حتی به 
تولید خودروهــای اقتصــادی داخلی نیز 
اشــاره و تاکید کرده بود که »دو خودروساز 
بزرگ کشــور در حال کار روی خودروهای 
اقتصادی هســتند و نیمه دوم سال ١۴٠٢ 
محصــول آنها به بازار عرضه می شــود، این 
نیاز در حال حاضر مقرر اســت بــا واردات 
تأمین شود.« امید قالیباف سخنگوی وقت 
وزارت صمت هم وعده تولید و عرضه ۳٠٠ 
هزار خودروی اقتصادی داخلی از نیمه دوم 
سال ١۴٠٢ را داده بود. از ســوی دیگر نیز 
مهدی ضیغمی سرپرســت سازمان توسعه 
تجارت ایــران وعده داده بود کــه »از اواخر 
خرداد شــاهد واردات انبــوه خودروهای 

خارجی به کشور خواهیم بود.«
منطقــی در اظهارنظر دیگــری هم حتی 
به ارائه مشــوق بــرای واردات خودروهای 
اقتصادی هم اشــاره کرده و گفتــه بود که 
»مشــوق هایی بــرای واردات خودروهای 
اقتصادی در نظر گرفته شــده است؛ به طور 
مثال تعرفــه واردات تــا ٢٠ درصد کاهش 

می یابد یا از اسقاط معاف می شوند.«
حــوزه  در  صمــت  وزارت  وعده هــای 
واردات خــودرو و عرضــه خودروهــای 
اقتصادی به قدری جدی بیان می شــد که 
مصرف کنندگان از بازار خودرو عقب نشینی 

کرده اند و منتظر ورود خودروهای اقتصادی 
با کف قیمتی ٢٠٠ تــا ۵٠٠ میلیون تومان 
بودند!در اینجــا نیز می توان بــه اظهارات 
منطقی اشــاره کرد که گفته بود: »انتظاری 
که از یک خودروی ١٠ هــزار یورویی وجود 
دارد این اســت که مثلًا بیــن ۴۵٠ تا ۵۵٠ 
میلیون تومان قیمت بخــورد که به مرور به 
این قیمت ها نزدیک تر می شویم.«مسئولان 
وزارت صمت تاکید داشتند که خودروهای 
وارداتی اقتصادی زیر یــک میلیارد تومان 
هســتند؛ پس از اعلام قیمت قطعی برخی 
خودروهای وارداتی طــی هفته های اخیر از 
سوی ســازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان مشخص شد با گذشت بیش 
از یک ســال از این ماجرا، نه تنها خودروی 
اقتصادی وارد نشــده بلکه هیچ قرابتی هم 
بــا واژه »اقتصادی« و وعده هایــی که داده 
می شــد، ندارد.در آخرین جــداول قیمتی 
منتشرشــده از ســوی ســامانه یکپارچه 
فروش خودروهای وارداتی )ابلاغ شــده از 
سوی ســازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان( مشخص شد قیمت قطعی 
۶ خودروی وارداتی بین یک میلیارد و ۵١۶ 
میلیون تومان تا دو میلیارد و ٢۹١ میلیون 

تومان تعیین شده است.
نکتــه مهم تر آنکــه قیمت هــای اعلامی، 
بهای پایــه ایــن خودروها بــوده و حدود 
٢٠ درصد به عنــوان هزینه هــای جانبی 

به آن اضافه خواهد شــد که نشان می دهد 
مصرف کنندگان باید قیمت بیشتری برای 

خرید وارداتی ها پرداخت کنند.
همان طور که اشاره شد واردات خودروهای 
اقتصادی از ابتدای پروســه رفع ممنوعیت 
واردات خــودرو، یکــی از کلیدواژه هــای 
سیاست گذار در این زمینه بود، تا جایی که 
در آئین نامه واردات خودرو که سوم شهریور 
سال گذشــته ابلاغ شــد روی این موضوع 
تاکید شده و حتی برای خودروهای وارداتی 
سقف قیمتی در نظر گرفته شده بود. بر این 
اساس سقف ورود خارجی ها ٢٠ هزار یورو 
در نظر گرفته شــد. همچنین عنوان شده 
برای واردات خودروهــای زیر ١٠ هزار یورو 

نیز تسهیلاتی ارائه می شود.
در واقــع سیاســت گذار با ایــن وعده ها و 
برنامه ریزی ها به دنبال آن بود که با واردات 
خودروهای خارجــی ارزان قیمت به نوعی 
بازار خودرو را تــا حدی رقابتــی کند و در 
نهایــت قیمت هــای نجومی را بشــکند، 
اما در عمــل خودروهای وارداتــی نه تنها 
صفت اقتصادی را یدک نمی کشــند، بلکه 
هیچ کــدام حتی در محــدوده یک میلیارد 
تومان هم نیســتند و قیمــت نهایی برخی 
خودروهــای وارداتی تا نزدیــک ۳ میلیارد 
تومــان، یعنی نزدیــک به ۶٠ هــزار یورو 
می رســد که هیچ قرابتی با وعده های داده 

شده ندارد.

مثلث خریداران خودرو
نکتــه قابل توجــه آنکــه سیاســت گذار 
بــا وعده های بســیاری کــه مــی داد و از 
تریبون هــای مختلف نیــز بر آنهــا تاکید 
می کــرد، قصد داشــت این گونه بــه بازار 
و مصرف کننــدگان القــا کند کــه منتظر 
خودروهــای باکیفیت خارجــی و با قیمت 
مناســب باشــند تا از این طریق بازار را به 
گمان خود تنظیــم کند؛ به عنــوان نمونه 
منوچهر منطقی معــاون وزیر صمت گفته 
بود که »مقرر اســت با واردات خودرو از یک 
سو بازار تنظیم و از سوی دیگر بستر رقابتی 
شدن قیمت خودروهای داخلی با محصول 

خارجی فراهم شود.«
با این حال آنچه که تا امروز رخ داده بیانگر 
آن اســت که برنامه های سیاست گذار که 
البته مشخص نیســت صرفاً برای اهداف 
پوپولیستی بوده یا واقعیت داشته، محقق 
نشــده و در ادامه نیز محقق نخواهد شــد، 
چراکه بــا توجه به قیمت های اعلام شــده 
عمــده خریــداران خودروهــای وارداتی 
افراد متمول خواهند بود کــه پیش از این 
نیز خریدار خودروهــای خارجی بودند. بر 
این اســاس با عرضه خودروهای وارداتی 
می توان گفت که مصرف کنندگان خودرو 
در بازار ایران به سه دسته تقسیم می شوند؛ 
عمده خریــداران با توجه بــه تمکن مالی 
خود بایــد خودروهــای داخلــی که بین 
۳٠٠ تا ۷٠٠ میلیون تومــان قیمت دارند 
را بخرنــد. دســته دوم مصرف کنندگانی 
هســتند که تمایلی به خریــد خودروی 
داخلی ندارنــد، اما تــوان خرید خودروی 

وارداتی را هم ندارند. 
بنابراین بــه ســمت خریــد خودروهای 
مونتاژی با قیمت هایــی در محدوده ٨٠٠ 
میلیون تا یک میلیارد و ۳٠٠ میلیون تومان 

سوق داده می شوند. 
دســته ســوم هم خریــداران خودروهای 
وارداتــی هســتند که بــرای خریــد این 
محصولات باید در کمتریــن حالت ممکن 
مبالغی بالای یک میلیــارد و ۵٠٠ میلیون 

تومان بپردازند.
بنابراین بر خــلاف برنامه ریزی و وعده های 
فراوانی که داده شــد، به نظر می رسد باید 
روی عرضه خودروهــای وارداتی اقتصادی 
و رقابتی شــدن بازار خودروی کشور خط 
بطلان بکشــیم و ایــن سیاســت را عملًا 

شکست خورده بدانیم.

ســخنگوی انجمن قطعه ســازان گفت: مجموع زیان 
انباشــته و بدهی صنعت خودروســازی امروز به ۴۵٠ 

هزار میلیارد تومان رسیده است.
فرهاد به نیا ســخنگوی انجمن ســازندگان قطعات و 
مجموعه های خودرو در نشســت خبــری اظهار کرد: 
صنعت خودروســازی امروز ٢٠٠ همت زیان انباشته، 
١٨٠ همت بدهــی بانکی، ۵٠ همت بدهــی به قطعه 

سازان و ٢٠ همت خرید دین به قطعه سازان دارند.
وی با بیان اینکه عامل این مساله شورای رقابت است، 
افزود: شــورای رقابت زمانــی روی کار آمد که واردات 
خودرو ممنوع بود اما در حال حاضر که واردات خودرو 
حتی دســت دوم آزاد شده اســت دیگر قیمت گذاری 
خودرو یی معنی اســت. نه تنها خودرو باید وارد بورس 

شــود بلکه باید قیمت گذاری هم در اختیار 
شرکت ها قرار گیرد.

به نیا تصریح کرد: زیان انباشــته دســت و 
پنجه نرم می کنند و تــوپ را به زمین قطعه 
ســازان انداخته انــد. قطعه ســازان دیگر 
توانایی ندارند. وزیر صمت در حالی تاکید بر 
خودروهای برقی دارد که اصلًا قطعه سازان 

توان تولید را ندارند.
سخنگوی انجمن ســازندگان قطعات و مجموعه های 
خودرو اضافه کرد: صنعت خودروســازی می توانست 
خودکفا شود و حتی صاحب خودروهای برقی شود اما 

حالا دولت باید هزینه هایش را بپردازد.
وی ادامه داد: حتی اگر قیمت گذاری دستوری لغو هم 

نشــد اما تعداد تصمیم گیران در این بخش 
باید کاهش یابد؛ مثلًا یک یا دو دســتگاه در 

مورد قیمت خودرو تصمیم بگیرند.
به نیا تصریح کرد: در جلســه ای کــه با وزیر 
صمت داشتیم نسبت به عدم پرداخت بدهی 
خودروســازان گلایه کردیم که وزیر تماسی 
گرفت و خودروســازان قول پرداخت دادند. 
پس از آن فقط حدود ۳.٨ هزار میلیارد تومان از ســوی 
ایران خودرو و بین ٨٠٠ تا هزار میلیارد تومان از سوی 
سایپا پرداخت شــد. نکته جالب اینکه از این ۳.٨ هزار 
میلیارد تومانی که ایران خودرو مدعی پرداخت اســت 
٢ همت برای خرید به خارج از کشور منتقل شده است.

وی گفــت: صنعــت قطعه ســازی با رکــود قیمتی و 

مطالبــات نمی تواند حقوق کارگران خــود را افزایش 
دهــد. کارخانجــات قطعه ســازی حتــی در جذب 
نیروهای ســاده هم عاجزند که علــت آن هم وضعیت 

خودروسازی است.
به نیا اضافه کرد: شــورای رقابت فولاد و پتروشــیمی 
را رها کرده و بــرای خودرو که محصول نهایی اســت، 

تصمیم گیری می کند.
وی با بیان اینکه پولی کــه می تواند صرف تکنولوژی و 
تجهیزات شود نباید صرف واردات خودروهای چینی 
شــود، گفت: ما مخالف واردات نیســتیم اما به شرطی 
که از صنعت داخلی حمایت شــود. دولت ۴٠ درصد از 
صنعت خودروسازی پول بابت هزینه های مختلف اعم 

از مالیات و بهره بانکی می گیرد.

و خودر

وسازان ۴۵۰ همت شد  سخنگوی انجمن قطعه سازان : زیان و بدهی خودر

و به سامانه گارانتی متصل نشدند مهلت تمام شد اما سایپا و ایران خودر
خریدار  همــه خودروســازان داخلی تا 
پایان مهر ماه مهلت داشــتند که به سامانه 
ملی گارانتی بپیوندند با این حال هنوز ایران 
خودرو و سایپا به این ســامانه متصل نشده 

اند.
وزارت صمــت، همــه  اعــلام   طبــق 
خودروسازان داخلی تا پایان مهر ماه مهلت 
داشتند که به سامانه ملی گارانتی بپیوندند. 
در این رابطه حمید محله ای، مدیرکل دفتر 
خدمات فنــی و مهندســی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفته بود که »خودروسازان 
داخلی در فرایند کار قــرار گرفته اند و باید 
شبکه خود را معرفی کنند تا ارزیابی و تأیید 
شده و در ســامانه درج شــود عدم حضور 
آنها در این سامانه نشــانه نداشتن گارانتی 
خودرو نیســت، بلکه خودروهــای داخلی 
تا ۶٠ هزار کیلومتر یا ســه ســال خودروی 

داخلی گارانتی دارد.«
طبــق گفتــه محلــه ای، فرآینــد ورود 
خودروساز به ســامانه انجام شده و در حال 

دریافت اطلاعات شرکت ها هستند.
با ایــن حــال پیگیری های خبرنــگار مهر 
حکایــت از آن دارد کــه در ایــن مــدت 
صرفــاً خودروســازان بخــش خصوصی و 
شــرکت های دخیــل در واردات خودرو به 
سامانه پیوســته اند و خودروسازان داخلی 
-ایران خودرو و سایپا- هنوز به سامانه ملی 

گارانتی متصل نشده اند.

سامانه ملی گارانتی چیست؟
بر اساس این گزارش، سامانه جامع گارانتی 
با هدف یکپارچه ســازی خدمــات پس از 
فروش و جلوگیری از عرضه کالاهای قاچاق 
راه اندازی شــده است. این ســامانه دارای 
بخش هایی از جمله شــرکت های گارانتی 
کننده، برندها، گروه کالایی، مســتندات و 
قوانین، اســتعلام تاییدیه مجــوز گارانتی، 
ثبــت شــکایات، گارنتی هــای غیرمجاز، 
ارتباط با کارشناسان سامانه جامع خدمات 

پس از فروش است.
اصالت کالاهــا از طریق این ســامانه قابل 
رصد است؛ بر این اساس کالاها دارای کد یا 
شناسه رهگیری و کالاهای سیم کارت خور 
دارای )IMEI( هســتند و مصرف کننــده 
قبل از خریــد می تواند در ســامانه جامع 
گارانتی با اســتعلام این کدهای رهگیری 
از اصالــت گارانتی کالای خــود اطمینان 

حاصل کند.
مصرف کننــدگان قبل از خریــد کالاهای 
مشــمول گارانتی، می توانند با اســتعلام 
شناســه رهگیری ١۳ رقمی مندرج بر کالا، 
از اصالت گارانتی، تعهدات شرکت گارانتی 
کننده، دســته دوم بــودن کالا و همچنین 
لیســت گارانتی های غیرمجاز آگاه شوند و 
سپس اقدام به خرید کالا کنند. درج شناسه 
رهگیری بــر روی کالاهای مذکــور الزامی 
است؛ لذا خریداران از کالاهایی که شناسه 

رهگیری ندارند باید جــدا خودداری کنند 
که به احتمال زیاد کالا قاچاق است.

گارانتــی  شــرکت های  همچنیــن 
کننده نیــز در ایــن ســامانه می توانند 
شناســنامه های گارانتــی کــه طرفین 
قــرارداد آن هــا یعنــی واردکننــده و 
تولیدکننــده به آنها واگذار کرده اســت 
و کالاهای گارانتی شــده را بــه تفکیک 
هر سریال و شناســنامه گارانتی مشاهده 

کرده و مدیریت کنند.
بر اســاس بخش های مختلف این سامانه، 
اطلاعــات شــرکت های گارانتــی کننده 
معتبــر و دارای مجوز مورد تأیید ســازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
در ســامانه جامع گارانتی قابل جست وجو 
و مشــاهده اســت، از این رو هــر گارانتی 
کننــده ای که اطلاعــات آن در فهرســت 

شرکت های سامانه گارانتی موجود نباشد، 
قابل اعتماد نیست.

در سامانه امکان ثبت شــکایات وجود دارد 
به گونه ای که مراجعه کننــدگان می توانند 
شــکایت خود را ثبت کنند، شکایت توسط 
سامانه بررسی و به شــرکت گارانتی کننده 
ارســال می شــود. در صورتی که مشــکل 
در هفت روز حل نشود شــکایت به صورت 
سیســتمی به ســازمان بازرســی ارسال 

می شود.
ســامانه جامــع گارانتی، خدمــات پس از 
فروش گروه کالاهایــی مانند موبایل، لوازم 
خانگی، اقــلام دیجیتال و برخــی از لوازم 
یدکی خودرو مانند باطری در ســامانه ثبت 
شــده اند و خدمات خودروســازان و قطعه 
سازان نیز به این سامانه اضافه شده و در حال 
اضافه شدن اســت. در واقع سامانه گارانتی 
مجموعه تعهداتی اســت که خودروساز به 

مردم ارائه می کند.
در ایــن ارتباط مدیــرکل دفتــر خدمات 
فنی و مهندســی وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت با بیان اینکــه خودروها دارای یک 
شناســه رهگیری ) VINخودرو( منحصر 
به فرد هســتند گفته است که خودروها اعم 
از تولیدی و وارداتی، زمانی که شناســنامه 
خدمات پس از فروش برای آن ها در سامانه 
درج می شــود، در حقیقت تضمین کننده 
خدمات و ارائه دهنــده خدمت و همچنین 

شبکه مشخص خواهد بود.
به گفته محله ای، تعهــدات خدمات پس از 
فروش خودروسازان در ســامانه بارگذاری 
می شــود؛ زمانی که اظهار تولید یا واردات 
می شود همان شــماره تک رقمی یا شناسه 
رهگیری خودرو هــم مرتبط پیدا می کند و 
به شناسنامه خدمات پس از فروش پیوست 

می شود.
بر اســاس این گزارش، از زمان ثبت و اضافه 
شدن شناسه رهگیری خودرو به شناسنامه 
خدمات پس از فروش، شناســنامه گارانتی 
فعال می شــود و از آن پس، تمامی خدمات 
پس از فروش قابل رصد و پیگیری اســت. 
ضمــن اینکه اطلاعــات از طریــق پیامک 
برای خریدار و مصرف کننده ارسال خواهد 
شــد. همچنین بــرای ارائه دهنده خدمات 
نیز مشخص می شــود که چه خودروهایی 
تحت خدمات قرار داشته و بایستی برایشان 

خدمات ارائه کنند.
مراجعه کنندگان به ســامانه خدمات پس 
از فروش می توانند تمامی ماشــین آلات 
و قطعــات را مشــاهده کننــد در صورت 
شــکایت می توانند خودرو ساز و خدمات 
دهنده را انتخــاب و توضیحــات را ارائه 
کنند به ســرعت کارشناسان وزارت صمت 
شکایات را بررســی می کنند در صورتی که 
مستند باشد به خودروسازان و قطعه سازان 

ارائه می شود.
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بنرهای قبولی کنکور با چهره زنان که 
نویدبخش اند

فردین علیخواه  با اعلام نتایج کنکور سراســری، بنرهای داربســتیِ 
بزرگی که موضوعشــان »تبریک قبولی در دانشــگاه« بود در برخی از 
شهرهای اســتان گیلان توجهم را جلب کرد. این بنرها در گوشه گوشۀ 
شــهر، شــامل ورودی، خروجی و کنار میادین نصب شده بودند. حتی 
یکی از این بنرهــا که به تبریک قبولی در رشــته حقوق در دانشــگاه 
پیام نور اختصاص داشــت به ایــن دلیل کــه رقابتــی در کار نبوده، 

دست مایۀ شوخیِ عده ای از کاربران شبکه های اجتماعی شد.
لازم اســت یادآوری کنم که نصب بنرهای داربســتیِ تبریــک قبولی در 
دانشــگاه صرفاً متعلق به استان گیلان نیســت. این پدیده در برخی دیگر 
از شهرهای کوچک کشورمان نیز دیده می شود. با مشــاهده این بنرها از 
خودم پرسیدم که آیا می توان اندکی از ظواهر عبور کرد و پدیده را در بافتی 
وسیع تر دید؟ یا به شیوه دیگری به آنها نگریست؟ این پرسش موجب شد 
تا با چند نفر از بومی ها گفتگو کنم.نکتۀ نخست آن است که این بنرها اغلب 
در شهرهایی از استان گیلان به چشم می خورد که هنوز زمینه های سنتی 
در آنها قوام و دوام دارد که برای مثال می توان به »ماســال« و »شاندرمن« 
اشاره کرد. به علاوه، در شــهرهایی دیده می شــود که دارای قومیت های 
دوگانه اند و همواره در رقابتی آشــکار و پنهان حیــات می گذرانند، برای 
مثال می توان به شهر فومن اشاره کرد. همچنین، این موضوع به کوچکی/
بزرگی شهرها نیز بســتگی دارد. یکی از ویژگی های شهرهای بزرگ، زوال 
تدریجی حیات طایفــه ای، قبیله ای و همچنین افزایش گمنامی نســبی 
اســت. بر عکس، در شــهرهای کوچک که امکان شناســایی اصل ونسب 
بر پایه نام خانوادگی بیشــتر اســت زمینه برای چنین اقداماتی نیز فراهم 
می شود.در خصوص نصب بنرها، جستجوهای پراکنده ام حاکی از آن است 
که »انگیزه« اغلب تبریک گویان در چارچوب ویژگی های جامعه ســنتی 
قابلِ توجیه می شــود؛ ولی به گمان من، »کارکرد«های اجتماعی حاصل 
از نصب این بنرها با ارزش های جامعه سنتی در تعارض قرار می گیرد و در 

چارچوب الزامات جامعه مدرن می گنجد. بیشتر توضیح می دهم.
نکته درخور تأمل آن است که برخی از قبول شــدگان در دانشگاه، خود 
مخالف نصب بنر در ســطح شــهر بوده اند؛ ولی اعضای خانــواده و اقوام 
بدون توجه به رضایت و خوشــحالی فرد چنین بنرهایی را در سطح شهر 
نصب کرده اند. سخن کوتاه آنکه، چشم وهم چشــمی )با بن مایۀ قومی( 
و خوشــحالی تبریک گویان بدون توجه به خوشــحالی فــرد )که طبق 
ارزش های دنیای جدید محوریت دارد( مهم ترین عامل نصب بنرهاست. 
نادیده انگاشتن و در مواردی ســرکوب رضایت، عقیده و اراده شخص به 
نفع رضایت عموم یکی از ویژگی های جوامع ســنتی اســت. در واقع در 
این جوامع فردیت فدای جمعیت می شــود.البته باید اشــاره کنم که در 
این میــان انگیزه های دیگری، نظیر انگیزه اقتصــادی هم وجود دارد، از 
جمله تبلیغ زودهنگام برای فردی که در دانشگاه قبول شده است. نکته 
جالب آنکه این تبریک ها غالباً به افرادی اختصاص دارد که در رشته های 
پزشکی و حقوق قبول شده اند. چند نفر از تبریک گویان بیان داشتند که 
با این اقدام سعی می کنند تا برای کســی که در دانشگاه قبول شده است 
زودهنگام تبلیغ کنند تا وقتی در شهر مطب یا دفتر حقوقی تأسیس کرد 

برای عموم مردم نام آشنا باشد.
ولی بن مایۀ مدرنِ نصب بنرها چیســت؟ به گمان مــن نصب این بنرها 
بیانگر آن اســت که جامعه دارد از پیلۀ تنیده بر گرد خود بیرون می آید. 
نکته قابل تأمل آن اســت که در ســال های گذشــته قبولی دختران در 
دانشگاه نسبت به پســران پیشی گرفته اســت. در نتیجه این پیشرفت، 
تعداد بنرهای متعلق به قبولی دختران در ســطح شــهر چشمگیرتر از 
پسران است. این خود، اتفاقی مثبت اســت. به ویژه باتوجه به آنکه اغلب 
این بنرها در شــهرهای کوچکی نصب می شــوند که دارای ساختارهای 
ســنتی و کم و بیش فرهنگ مردســالارانه اند. به زبان رابــرت مرتون، 
جامعه شــناس امریکایی که از »کارکردهای آشــکار« و »کارکردهای 
پنهان« پدیده های اجتماعی سخن گفت، در اینجا نیز می توان استدلال 
کرد که کارکرد آشــکار نصب ایــن بنرها از نگاه تبریک گویان، کســب 
سرافرازی، غرور و منزلت در رقابت با ســایر قومیت ها و اقوام است، ولی 
در ضمن، کارکرد پنهان ایــن بنرها، ارتقای منزلــت اجتماعی زنان در 
شهری کوچک است. این اتفاق بسیار مهم است. در این شهرها تصویری 
بزرگ از صورت زنان بر روی بنرها می نشــیند و این امر به شــکلی سبب 
تضعیف نگاه مردســالارانه حاکم بر این اجتماعات می شــود. کارکردی 
پنهان که اهمیتش بیشــتر از کارکرد آشــکار آن اســت. به یاد دارم که 
یکی از دانشجویانم درباره شــهر کوچک محل سکونتش موضوع جالبی 
تعریف می کرد. می گفت که در شهر کوچکشــان یکی از پزهای مردان، 
دریافت گواهینامه توسط همسرانشان است. با وجود کوچک بودن شهر، 
حاکمیت فرهنگ مردســالاری در آن، و وجود ساختار کم وبیش سنتی، 
اخذ گواهینامه توســط خانم ها در واقع وارد رقابتی مردانه شده بود. این 
مردان نمی خواستند در مقابل رقیب خودشــان کم بیاورند. دراین بین، 
کارکرد پنهان چنین رقابتی همانا حضور بیشتر زنان در فضاهای شهری 
و تضعیف تدریجی کلیشه های جنسیتی بود. زنان می توانستند رانندگی 
کنند و بیشــتر بیرون بروند. پیامدی که آن مردان هیــچ توجهی به آن 
نداشــتند؛ ولی در حال رخ دادن بود.واقعیت آن اســت که در این کشور 
تاکنون بنرهای متعلق به موفقیت های مردان، پیوسته بر درودیوار شهر 
نصب شده اســت. خوشحال باشــیم که بنرهای مربوط به موفقیت های 
زنان، هر چند موفقیت هایی کوچک نیز در مقابل دیدگان شهر قرار گیرد. 
در جامعــه ای که درج تصویر چهره زنان بر روی ســنگ قبــر و حتی در 
اعلامیه ترحیم یعنی پس از مرگ هم قدغن می شود نصب بنرهای بزرگ 
از صورت زنان در شهر تحسین برانگیز است. در ضمن در همین شهرهای 
کوچک همواره شاهدیم که کوچک ترین انتساب های مدیریتی در بخش 
دولتی که لزوماً مبتنی بر شایستگی افراد نیست به عریض ترین تصاویر و 
عکس های کلوزآپ از آنان )که تقریباً همگی مرد هستند( می انجامد. به 

همین دلیل نصب بنرهای زنان را باید نویدبخش دانست.

معاون سازمان بیمه سلامت اعلام کرد
جزئیات بسته بیمه سلامت برای بیماران دیابتی

معاون بیمه و خدمات ســازمان بیمه ســلامت گفــت: ۴ قلم داروی 
پرمصرف بیماران دیابتی، تا ۷۵ درصد با حمایت بیمه ارائه می شود.

مهدی رضایی افــزود: در هفته دیابــت ۴ قلم داروی جدیــد بیماران 
دیابتی که تا کنون هیچ پوشــش بیمه ای نداشت، از این پس با پوشش 
بیمه ارائه می شــود.وی ادامه داد: علاوه بر آن خدمات توانبخشی، لیزر 
درمانی، اندازه گیری قندخــون و تجهیزاتی از جملــه نوار قندخون و 
سوزن سنجش قندخون هم شامل بســته بیمه ای است.معاون بیمه و 
خدمات سازمان بیمه ســلامت افزود: داروی داپاگلیفلوزین، در دو دوز 
۵ و ١٠ میلی گرمی و داروی ترکیبی داپاگلیفلوزین و متفورمین در دو 
دوز ۷۵٠ و ١٠٠٠ میلی گرمی هم با پوشــش ۷۵ درصدی به بیماران 
دیابتی ارائه می شــود.نوار قندخون هم به تعداد معین تحت پوشــش 
بیمه به بیماران داده می شــود و در ۶ ماه نخست امســال هزار و ١٠٠ 
میلیارد تومان هزینه برای این بیماران پرداخت شده است.معاون بیمه 
و خدمات سازمان بیمه سلامت افزود: دیابت از شایع ترین بیماری های 
کشور است که به علت اهمیت از یک ســال قبل تحت پوشش صندوق 
بیماری های خــاص و صعب العلاج قــرار گرفت.رضایی گفت: بیماری 
دیابت عوارض جانبی زیــادی دارد و حمایت بیمه بــرای این بیماران 
ارزشمند است به گونه ای که در بیمه ســلامت ۷۶٠ هزار بیمار دیابتی 
در این مدت شناسایی شــده اند و ۳٢ کد ژنریک برای آنها تعریف شده 
که از این تعداد ٢۵ کد دارویی تحت پوشش کامل صندوق بیماری های 

خاص و صعب العلاج ارائه می شود.

دیدگاه

سلامت

خریدار  رئیس کمیسیون عمران و حمل 
و نقل شورای شهر تهران در نشست خبری 
خود به موضوعات مختلفی از جمله جزئیات 
جدید احــداث تراموا در پایتخــت و زمان 
اجرای آن، پارک حاشیه ای و طرح ترافیک 

جدید پایتخت پرداخت.
ســید جعفر تشکری هاشــمی در نشست 
خبری خود در قالب ارائــه گزارش عملکرد 
کمیســیون عمران شــورای شــهر تهران 
در طــی دو ســال گذشــته اظهــار کرد: 
رویکرد شورای ششــم در ارتباط با تامین 
زیرســاخت های شــهری و مواردی است 
که کمتر به آنها در ســنوات گذشته توجه 
شــده اســت؛ مواردی که می تواند رضایت 

شهروندان را در پی داشته باشد.
وی با بیان اینکه مســائلی چــون ترافیک 
و آلودگــی هوا بارها از ســوی شــهروندان 
تهرانی به عنوان چالش ها و معضلات شــهر 
تهران عنوان شــده گفت: انتظار از شورای 
شــهر تهران این اســت که پیگیری هایی 
را در حوزه هــای مختلــف انجــام بدهد تا 

دغدغه های مردم را مرتفع سازد.
رئیس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شورای شهر تهران با اشاره به اینکه در برنامه 
چهارم توسعه شــهر تهران رویکرد انسان 
محورانه مد نظر قرار گرفته اســت، تصریح 
کرد: در نخســتین ســال از برنامه چهارم 
توسعه شهر تهران گشایش بزرگی در حوزه 
حمل و نقل شــهر تهران پیش بینی شــده 
است، به طوری که در طی ۶، ۷ سال گذشته 
کمتر به این موضوع توجه شــده اســت که 
در همیــن ارتباط در بودجه ١۴٠٢ شــهر 
تهران بالاترین ســهم بودجه به حوزه حمل 
و نقل اختصاص داده شد.تشکری هاشمی 
با اشــاره به تخصیــص بودجــه ٢۷ هزار و 
۶٠٠ میلیــارد تومانی بودجه شــهرداری 
تهران به حوزه حمل و نقل عمومی پایتخت 
تصریح کــرد: این بودجه در قالب توســعه 
زیرســاخت ها و حوزه حمل و نقل عمومی 
پیش بینی شــده تا بتوانیم گام های مؤثری 
را در این حوزه برداریم.وی در ادامه نشست 
خبری در ارتبــاط با ســؤالات خبرنگاران 

توضیحاتی را مطرح کرد.

تراموا یک مد حمل و نقلی منسوخ، 
لوکس و گران قیمت است

رئیس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شــورای شــهر تهران در پاســخ به سؤال 
خبرنگار تسنیم در خصوص فرآیند احداث 
تراموا و زمان آغاز به کار آن در شــهر تهران 
گفت: در ایــن ارتباط جلســات تخصصی 
برگزار شــده اســت ضمن اینکه شــورای 
شــهر تهران هیچ حساسیتی نسبت به عدم 
اجرای این مد از حمــل و نقل عمومی ندارد 
اما بایستی مطالعات آن به نتیجه برسد و در 
ادامه با نظر خبرگان و کارشناسان تراموا در 

شهر تهران عملیاتی و اجرا شود.
تشکری هاشمی با اشــاره به هزینه بیش از 
١٠ هزار میلیارد تومانی احــداث تراموا در 
پایتخــت تصریح کرد: بســیاری از مدهای 
حمل و نقل از جمله بــی آر تی نیز می تواند 
همین ظرفیت جابجایی تراموا را در شــهر 
تهران داشته باشند علی رغم اینکه در طرح 
جامع ترافیک فعلی هیچ اشاره ای به موضوع 
احداث تراموا در پایتخت نشده و مطالبی در 

این حوزه وجود ندارد.
وی افزود: چنانچه پس از ارزیابی های اولیه 
و نظرات کارشناســان و اتمام مطالعات به 
این نتیجه برســیم که تراموا در شهر تهران 
احداث شود آن را عملیاتی خواهیم کرد اما 
تاکنون در طرح جامع ترافیک فعلی به این 
موضوع پرداخته نشــده است؛ ضمن اینکه 
اجرای طــرح تراموا نیاز به مصوبه شــورای 

شهر تهران دارد.
رئیس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شورای شــهر تهران با بیان اینکه تراموا به 
عنوان یکی از مدهای حمل و نقل گرانقیمت 
محسوب می شــود، گفت: کارآیی پایین و 
منسوخ شــدن تراموا یکی از مسائلی است 
که باید به آن توجه شــود ولی در هر صورت 
چنانچه بــه این نتیجه برســیم در شــهر 
تهران نیاز به احداث ترامــوا داریم این کار 
را عملیاتــی خواهیم کرد اما پــس از انجام 
مطالعات و صرف و صلاح شهر و این موضوع 

باید طی مراحل قانونی اجرا شود.
تشکری هاشمی همچنین با اشاره به اینکه 
تراموا به عنوان یک مد لوکس و گران قیمت 
محسوب می شود، گفت: این مد حمل و نقل 
رقبای جدی بی آر تی است به طوری که بی 
آر تی نیز همین ظرفیت جابجایی مسافران 

را دارد.
وی در پاســخ به ســؤال دیگر در ارتباط با 
حذف برخی از گارد ریل های مســیر آزادی 
به تهرانپارس تصریح کــرد: بنده در ارتباط 
با حذف گاردریل ها تذکری در صحن شورا 
به شهرداری تهران دادم و فارغ از هر اتفاقی 
که قرار است در ارتباط با تراموا بیفتد حذف 
گاردریل ها در این بازه زمانی به هیچ عنوان 
درست نیست چرا که این کار باعث افزایش 

تصادفات و مرگ و میرها می شود.
رئیس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شورای شهر تهران اظهار امیدواری کرد که 
حذف گاردریل ها به دلیل کارهای عمرانی 
باشد و پس از انجام کارهای عمرانی مجددا 
گاردریل ها در مسیر اشاره شده قرار بگیرند.

80 درصد از منابع آلودگی هوا مربوط 
 به خودروهای فرسوده 
و موتورسیکلت هاست

تشکری هاشــمی در ادامه نشست خبری با 
اشاره به موضوع آلودگی هوا در شهر تهران 
گفت: ده ها سال است که شهروندان تهرانی 
از این چالش و مشــکل در رنج قرار دارند. به 
طوریکه بر اساس آمارها بیش از ٨٠ درصد 
از منابع آلودگی هوا مربــوط به ذرات معلق 
ریز ٢.۵ میکرون )تردد خودروهای فرسوده 

و موتورسیکلت ها( است.
وی بــا بیــان اینکــه طبــق آمــار یــک 
موتورســیکلت تا ٨ برابر خودرو ســواری 
یــورو ٢ آلودگی ایجــاد می کنــد، اضافه 
کــرد: خودروهــای فرســوده بــه همراه 
موتورسیکلت ها منبع تولید  آلودگی هوا در 

شهر تهران محسوب می شوند.
رئیس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شــورای شــهر تهران با بیان اینکه عنوان 
می شود ٢٠ الی ۳٠ سازمان در قبال آلودگی 
هوا وظایف و مسئولیت هایی را دارند تصریح 
کرد: موضوعی کــه در این ارتبــاط مهم و 
اساسی اســت بحث راهکارها برای کاهش 
آلودگی هواست و باید به این موضوع توجه 
شود و ما بتوانیم منابع تولیدکننده آلودگی 
هوا را حذف کنیم و همانطور که گفتیم ٨٠ 
درصد از منابع آلودگی هوا موتورسیکلت ها 

و خودروهای فرسوده هستند.
تشکری هاشمی با اشاره به اینکه کشورهای 
مختلف تجارب زیادی را در ارتباط با کاهش 
آلودگی هــوا در کلانشــهرهای خود دارند 
گفت: از این شــهرها می توان به شهر پکن 
اشــاره کرد که در یک بازه زمانی به عنوان 
یکی از آلوده ترین شهرهای جهان محسوب 
می شــود اما در یک اقدام منطقی و یک بازه 
زمانی با برقی کردن حوزه حمل و نقل خود 
توانست از رده شــهرهای آلوده خارج شود 
و ما نیز می توانیم از این تجریبات اســتفاده 

لازم را ببریم.
وی به موضوع برقی کردن موتورسیکلت ها 
و خودروها اشــاره کــرد و گفــت: یکی از 
راهکارهای مهم بــرای کاهش آلودگی هوا 
همین مسئله اســت که در دنیا نیز به سمت 
این موضوع گام برداشته اند. اما ما همچنان 

در نقطه صفر در این مسیر قرار داریم.
رئیــس کمیســیون عمــران و حمــل و 
نقل شــورای شــهر تهران بــا انتقــاد از 
تولیدخودروهای بی کیفیــت و آلاینده در 
کشــور گفت: یکی دیگــر از موضوعاتی که 
باعث شــده شهروندان به ســمت نوسازی 
خودروهــا گام برندارنــد، قیمــت نجومی 
خودرو اســت بــه طوریکه برای نوســازی 
خــودرو مردم بایــد هزینه هــای زیادی را 
پرداخــت کنند کــه در توان آنها نیســت 
و دولــت باید در ایــن مســئله ورود کند و 
قیمت هــای منطقی در ایــن زمینه تعیین 
کند تا شاهد نوســازی خودروهای فرسوده 
و کاهش آلاینده ها و در ادامه کاهش مرگ 

و میرها به دلیل کاهش آلودگی هوا باشیم.
تشکری هاشمی با اشاره به اینکه در بودجه 
١۴٠٢ شــهرداری تهــران ۷٠٠ میلیــارد 
تومــان جهــت نوســازی و برقــی کردن 
موتورسیکلت ها در شــهر تهران اختصاص 
داده شــده گفت: تــا امروز هیــچ رقمی از 
این اعتبار به عنوان تســهیلات برای برقی 
کردن موتورســیکلت ها اختصاص نیافته 
و امیدواریم در این مســیر اقداماتی صورت 
بگیرد و شهرداری هر چه سریع تر به سمت 
برقی کــردن اتوبوس ها، تاکســی ها برود 
علاوه بر اینکه در این مســیر سیاست های 

تشویقی را نیز برای افراد در نظر بگیرد.
وی ادامه داد: خودروهــای برقی در بیرون 

از مرزهــا به مراتــب قیمت شــان کمتر از 
خودروهای بنزینی در داخل کشــور است 
و چنانچه تدبیری از ســوی مسئولان قرار 
بگیرد تا مرزها باز شــود و خودروهای برقی 
وارد کشــور و کلانشــهرهایی مثل تهران 
شوند، شــاهد کاهش آلودگی هوا، مرگ و 
میرهای ناشی از آلودگی هوا خواهیم بود. اما 
متاسفانه قیمت نوسازی خودروها در داخل 
کشور به قدری گران است که افراد تمایلی 
به نوسازی خودروهای فرسوده خود ندارند.

رئیس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شــورای شــهر تهران با انتقاد از راه اندازی 
کارگروه های اضطراری در ارتباط با آلودگی 
هوا گفــت: تشــکیل چنیــن کارگروه ها و 
قرارگاه هایی اصــلا نمی تواند به نفع کاهش 
آلودگی هوای تهــران کمک کند و تعطیلی 
مدارس و دانشگاه ها و .. در زمان آلودگی هوا 
راهکار درستی نیست و باید راهکار علمی و 

عملی در دستور کار قرار بگیرد.
تشکری هاشــمی در ادامه با انتقاد مجدد از 
جمع آوری برخی از گاردریل ها در محدوده 
شــهرداری منطقه ٨ گفــت: همانطور که 
گفته شــد جمع آوری ایــن گاردریل ها به 
هیچ عنوان منطقی نیســت علاوه بر این بر 
اساس آمار اعلام شده از سوی پلیس راهور 
در ۶ ماهه ابتدایی سال ١۴٠٢، ۶٠٠ نفر در 
تهران به دلیل مسائل ترافیکی جان خود را 
از دست داده اند که در ســنوات گذشته در 

طول سال این آمار بوده است.

انتقاد از فروش پارک حاشیه ای 
در پایتخت

وی در ادامــه نشســت خبری بــه موضوع 
فروش پارک حاشیه ای در پایتخت اشاره و 
تصریح کرد: بر اســاس آماری که تهیه شده 
۴۵٠ هزار خــودرو در نقاط مختلف شــهر 
تهران می توانند از پارک حاشیه ای استفاده 
کنند و خارج از بحثی که این موضوع خوب 
یا بد است باید به آن توجه داشته باشیم که 
به هر حال شرایطی در شــهر تهران وجود 
دارد کــه نیاز داریــم به پارک حاشــیه ای 
توجــه شــود.رئیس کمیســیون عمران و 
حمل و نقل شورای شــهر تهران به موضوع 
کنترل و مدیریت پارک حاشیه ای در شهر 
تهران اشــاره کرد و افزود: این موضوع از دو 
طریق انجام می شــود یکی از طریق عوامل 
انسانی دیگری از طریق امکانات و تجهیزات 
مکانیزه.به طوریکه در سال ١۴٠٢ شورای 
شهر تهران، شهرداری تهران را مکلف کرده 
است که تا پایان سال ١٢٠ هزار فضای پارک 
حاشیه ای را در سطح شهر تهران ایجاد کند 
و مدیریت بر پارک حاشیه ای را می ـواند از 
طریق عوامل انســانی یا تجهیزات مکانیزه 

انجام بدهد.
وی ادامــه داد: اطلاعاتی که در بخش پارک 
حاشــیه ای داریــم مبنی بر این اســت که 
شــهرداری تهران با دو شرکت در این حوزه 
قرارداد به امضا رســانده اســت یکی از این 
قراردادها مربوط به تامین ماشــین، نیروی 
انســانی و تجهیز ماشــین ها به دوربین ها 
جهت تردد در سطح شهر تهران بوده است 
و قــرارداد بعدی وجود دارد که در آســتانه 
امضا شدن است. اما متاسفانه به دلیل عدم 
هماهنگی هــای داخل شــهرداری تهران 
این قراردادها متوقف شــده است و ما شاهد 

فعالیت آنها در سطح شهر تهران نیستیم.
تشــکری هاشــمی ادامه داد: اینکه مبالغ 
گزافی به صورت غیرقانونی توسط برخی از 
افراد نیز در معابر شــهر تهران دریافت شود 
اتفاق بسیار بدتری است و به همین جهت به 
نظر می رسد پارک حاشیه ای می تواند این 
اتفاقات غلط و نادرســت را برطرف کند. به 
طوری که ما در شــهر تهران شاهد هستیم 
کــه در برخــی از معابر موانــع فیزیکی در 
سطح خیابان قرار داده می شــود و افراد در 
ازای پارک خودروها اقدام به دریافت پول از 

شهروندان می کنند.
رئیس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شــورای شــهر تهران بــا تاکید بــر اینکه 

شــهرداری تهــران موظف اســت هر چه 
زودتر به پارک حاشیه ای سروسامان بدهد 
قراردادهای فسخ شــده را احیا کند گفت: 
اجرای پارک حاشــیه ای منجــر به عدالت 
در برخــورداری از پارک برای شــهروندان 
خواهد شد ضمن اینکه درآمد مناسبی نیز 

برای شهرداری تهران بوجود خواهد آورد.
وی با اشــاره به اینکــه شــهرداری تهران 
می تواند از محل پارک حاشــیه ای سالیانه 
بیش از هــزار میلیارد تومان درآمد کســب 
کند، گفت: امیدواریم شهرداری تهران بنا بر 
برنامه ریزی انجام شده و مصوبه شورای شهر 
تهران تا پایان ســال ١٢٠ هزار فضای پارک 

حاشیه ای در شهر تهران را راه اندازی کند.

اجرای طرح ترافیک جدید در سال 
جاری امکان پذیر نیست

تشکری هاشــمی در ادامه نشست خبری 
خود به موضوع تغییر طرح ترافیک شــهر 
تهران اشــاره کرد و افزود: طــرح ترافیک 
فعلی به سال ١۳۵۹ )دولت موقت( مربوط 
اســت که در آن زمان به تصویب رســیده و 
تاکنون ادامه داشــته اســت بــه طوریکه 
ا زســال ۵۹ تــا ١۴٠٢ ما شــاهد تغییرات 
بسزایی در شهر تهران به جهت گستردگی 
شهر، افزایش جمعیت، افزایش خودروها و 
توسعه سیستم حمل و نقل بوده ایم و قاعدتا 
باید طرح ترافیک پایتخت پس از این سالها 

مورد تغییر قرار بگیرد.
وی با بیان اینکه نســخه ای کــه برای طرح 
ترافیک در ســال ١۳۵۹ نوشــته اند برای 
ســال ١۴٠٢ کارآیی لازم را نــدارد گفت: 
شورای شهر تهران در برنامه چهارم توسعه 
شهر تهران، شــهرداری را موظف کرده که 
بازنگری طرح ترافیک را در دستور کار خود 
قرار بدهــد و در ادامه طرحی کارشناســی 

شده را به شورا ارائه کند.
رئیس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شورای شــهر تهران با اشــاره به اینکه در 
طــرح ترافیک فعلی آســیب های جدی به 
شــهروندان وارد شــده تاکید کرد: یکی از 
آسیب ها این بوده که ساکنان طرح ترافیک 
به دلیل اجــرای این طرح منجــر به کوچ 
کردن محل زندگی خــود کرده اند و همین 
امر منجر به شــب مردگی در این محدوده 
ها و مناطق شده است. علاوه بر اینکه طرح 
ترافیک فعلی باعث شده که قیمت املاک و 
دارایی ها در محدوده طــرح و خارج از طرح 
متفاوت باشد و آســیب های دیگری نیز در 

این بخش وجود دارد.
تشکری هاشــمی با طرح این پرسش که آیا 
محدوده طرح ترافیک بــا محدوده خارج از 
محدوده طرح ترافیک تفاوتــی را به لحاظ 
تردد خودروها دارد یا خیر گفت: قطعا هیچ 
تفاوتی ندارد حتی امکان دارد که محدوده 
طرح ترافیک شــلوغ تر از محــدوده خارج 
از طرح ترافیک باشــد و به همین دلیلی که 
گفته شــد بازنگری طرح ترافیــک پس از 
سالها در دســتور کار مدیریت شهری قرار 

گرفته است.
وی با اشاره به اینکه سیاست های ترافیکی 
در این ســالها موثر نبوده گفــت: به همین 
جهت شهرداری تهران ملزم شده مطالعات 
وســیعی را نســبت به طرح ترافیک انجام 
بدهــد و در ایــن مطالعات بــه موضوعات 
مختلــف مبنی بــر اینکه محــدوده طرح 
ترافیک گسترش پیدا کند یا خیر و یا نقاط 
دیگری به طرح اضافه شوند یا خیر و مسائل 
دیگری بپردازد و تا مطالعات انجام نشــود 
و خبرگان و کارشناســان در این حوزه نظر 

ندهند طرح ترافیک تغییری نخواهد کرد.
رئیس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شــورای شــهر تهران با بیــان اینکه این 
کمیســیون هیــچ طرحــی را در ارتباط با 
طرح ترافیک نخواهد داد تصریح کرد: ما بنا 
نداریم طرحی را در این حوزه بدهیم و تاکید 
ما بر این است که شهرداری تهران با کمک 
خبــرگان و متخصصان طرحی را به شــورا 
بیــاورد و در ادامه این طرح در کمیســیون 

تخصصی مورد بررسی و در نهایت در صحن 
مطرح و بــه تصویب خواهد رســید و قطعاً 
ما در این مســیر از کارشناسان،  خبرگان و 

متخصصان مشورت خواهیم گرفت.
تشکری هاشمی در پاســخ به این پرسش 
که آیا طرح ترافیک جدید در ســال جاری 
اجرا می شــود گفت: آنچه مســلم است در 
چند ماه پایانی ســال نتوانیــم این طرح را 
آماده کنیم چرا که بایــد تصویب این طرح 
فرآیند خودش را طی کند به طوری که این 
طرح باید در شورای ترافیک و در نهایت در 
شورای شهر تهران به تصویب برسد و علاوه 
بر این حتما باید شــهروندان آموزش های 
لازم را در طرح ترافیــک ببینند و به همین 
جهت امکان اجرای طرح جدید ترافیک در 
سال جاری غیرممکن است هر چند انتظار 
داریم که شــهرداری تهران طــرح ترافیک 

جدید در سال جاری به شورا ارائه بدهد.
تشکری هاشمی در ادامه نشست خبری به 
موضوع شبکه بزرگراهی پایتخت اشاره کرد 
و افزود: در حال حاضر ما شــبکه بزرگراهی 
تکمیل شده ای را در پایتخت داریم و نیازی 
به احــداث بزرگراه جدید نداریــم البته در 
چند نقطه از پایتخت اقداماتی برای تکمیل 
کردن این شــبکه بزرگراهی انجام شده اما 
همانطور که گفته شــد نیاز به اجرای پروژه 
بــزرگ در بخــش بزرگراهــی در پایتخت 

نداریم.
وی بــه بزرگــراه شــهید شوشــتری در 
شــرق تهران اشــاره کرد و گفت: تکمیل و 
بهره برداری این پروژه بســیار مهم اســت 
که بنا بر برنامه ریزی انجام شــده این پروژه 
در دو فاز به بهره برداری خواهد رســید که 
بنابر گفته مسئولان شــهرداری تهران فاز 
نخســت این پروژه در ســال جاری تکمیل 
و به بهره برداری خواهد رســید و می تواند 
مشــکلات بار ترافیکی در بزرگراه بسیج را 
به ســبب تردد خودروهای سنگین برطرف 
کند و شاهد آسایش و آرامش شهروندان در 

این قسمت از پایتخت باشیم.
رئیس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شورای شهر تهران بزرگراه شهید شوشتری 
را یکــی از پروژه ها مهم و بــزرگ به عنوان 
کمربندی شــرق تهران عنوان کرد و  ادامه 
داد: این پروژه بزرگراه امام رضا را به شــهید 
یاسینی متصل خواهد کرد ضمن اینکه فاز 
دوم این پروژه نیز در دســتور کار شهرداری 
تهران قرار دارد که به دلایل مســائل زیست 
محیطــی جلســاتی را با ســازمان محیط 
زیســت برگزار کردیــم کــه امیدواریم با 
همکاری سازمان محیط زیست و شهرداری 
تهران راهکار مناسبی برای ادامه این پروژه 

بزرگراه شهید شوشتری اتخاذ شود.
تشــکری هاشــمی به ادامه بزرگراه یادگار 
امــام در غرب تهران اشــاره کــرد و گفت: 
ادامه بزرگراه یادگار امام به بزرگراه شــهید 
بروجردی متصل خواهد شــد به طوری که 
بخش اول بزرگراه شــهید بروجردی اجرا 
شــد و چند کیلومتر باقیمانده نیز در آینده 
تکمیــل و به بهره بــرداری خواهد رســید 
و بزرگــراه یــادگار امام به بزرگراه شــهید 

بروجردی متصل خواهد شد.

چرایی دستکاری چراغ های 
راهنمایی رانندگی توسط پلیس

وی در ادامه نشست خبری با اشاره به اینکه 
ما ۳ دسته تقاطع در سطح شهر تهران داریم 
تصریح کرد: تقاطع اول مربوط به چراغ های 
راهنمایی رانندگی به صــورت زمان ثابت، 
چراغ های برنامه پذیر و در نهایت چراغ های 
هوشــمند کــه عمدتا مــا باید به ســمت 
تقاطع های چراغ های هوشمند گام برداریم 

و این مسئله بسیار مهم و حیاتی است.
رئیس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شورای شــهر تهران با بیان اینکه پلیس نیز 
در برخی از موارد از روز اقدام به دســتکاری 
چراغ هــای راهنمایــی و رانندگی می کند 
گفت: متاســفانه چراغ هــای تقاطع های 
هوشــمند در چند ســال اخیر بــه دلیل 
عدم نگهداری و عدم توســعه بــا چالش ها 
و مشــکلاتی روبرو شــده اند و بســیاری از 
تجهیزات هوشــمند در حال حاضر خراب 
شده و به درســتی کار نمی کنند و امیدوارم 
با آمدن مدیر عامل جدید شــرکت کنترل 
ترافیک دقت نظر بیشــتری بــرای فعالیت 
مجدد این چراغ های هوشــمند در ســطح 
شهر تهران بشود.تشــکری هاشمی با بیان 
اینکه متولی چراغ های هوشــمند شرکت 
کنترل ترافیک است گفت: بر اساس آماری 
که تاکنون به دســت آورده ایم ١۵ درصد از 
بودجه شــرکت کنترل ترافیک از ســوی 
شــهرداری تهران اختصاص داده شده که 
این روند بسیار کمی اســت و امیدواریم که 
تمهیداتی از سوی شــهرداری تهران برای 
اختصاص بودجه لازم به این شــرکت انجام 
بشــود و در صورتی که چراغ ها هوشــمند 
شوند پلیس نیز مجبور نمی شود به صورت 
دســتی چراغ های راهنمایی و رانندگی را 

دستکاری کند.
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 با من خوب رفتار نشد و به کل این کار را گذاشتم کنار
حرف های خواندنی مجید انتظامی از سال های 

دوری اش از سینما
 مجید انتظامی چندان اهل مصاحبه نیســت. ١۳ سال است که در سینما 
کار نکرده و برای فیلمی موسیقی نساخته است. انتظامی در این گفت وگو 
از دلایل دوری اش از سینما می گوید.مجید انتظامی برای بیش از دو دهه 
خالق موسیقی های خاطره انگیزی در سینما بود، از »ترن« )امیر قویدل، 
١۳۶۶( تا »از کرخه تا راین« )ابراهیم حاتمی کیا، ١۳۷١(، از »روز واقعه« 
)شهرام اسدی، ١۳۷٢( تا »بوی پیراهن یوسف« )حاتمی کیا، ١۳۷۴(، از 
»اعتراض« )مســعود کیمیایی، ١۳۷٨( تا »دوئل« )احمدرضا درویش، 
١۳٨٢(. تصاویر این فیلم ها از موســیقی انتظامی جان گرفته و موسیقی 
انتظامی با این تصاویر معنایی منحصربه فرد پیدا کرده اســت. موسیقی 
انتظامی، در بهترین کارهایش، به عصاره و جانمایه فیلم بدل شده که در 
غیاب تصاویر هم شنیدنی اســت، اما بعد از چند نتُ، تصاویری از فیلم را 
پیش چشم می آورد. اینجاست که ســینما، در مقام رسانه ای دیداری، از 
راه گوش و از طریق مؤلفه ای شنیداری عمل می کند. با این حال، انتظامی 
بیش از یک دهه اســت که در ســینما کار نکرده. به گفته خودش یکباره 
موسیقی را گذاشــته کنار. رها کرده و دست کشیده. با او همکلام شدیم و 
درباره سال های دوری اش از سینما گفتیم و شنیدیم، از دلایل این دوری 

و تجارب عمری کار در سینما.

 در دهه های 1360 و 13۷0 و حتی تا اوایل دهه 1380، شــما از 
پرکارترین آهنگسازان ســینما بودید، اما حالا سال هاست که 
موسیقی فیلم نساخته اید. دیگر به ساخت موسیقی فیلم علاقه 
ندارید یا دوری شما از سینما در این سال ها دلیل دیگری داشته؟

من چیزی در حدود ١۳ سال اســت که کار نکرده ام. راستش در یکی از 
کارهایی که می کردم، با من خوب رفتار نشد و به کل این کار را گذاشتم 
کنار. آدم مســن تر که می شــود، این کار برای اش ســخت تر می شود. 
ســخت تر یعنی اینکه گردنت درد می کند، کمرت درد می کند و اینها 
اجازه نمی دهد که آزادانه کار کنی و دســت وپایت را می بندد. حالا هم 
که بعد از مدت ها می خواهم دوباره کار کنم، آنقدر کار آورده اند و هر چه 
می گویم من نمی توانم این همه کار را انجام دهم، کارشان را می گذارند 

و می روند و نمی دانم با اینها چه کار کنم.

 پس احتمالا به زودی یکی دو کار جدید از شــما در ســینما 
می شنویم؟

الان دارم روی یک کار دفاع مقدسی سینمایی کار می کنم.

  جدا از مسائل و مشکلات فیزیکی که با بالا رفتن سن اتفاق 
می افتد، فکر می کنید از نظر حس وحال و خلاقیت توفیری در 
شما نسبت به ســال های جوانی  ایجاد شده؟ برخی هنرمندان 
مسن تر که می شوند دیگر آن خلاقیت دوره جوانی را ندارند، 
ولی برخی دیگــر در اثر تغییر نگرش  به زندگی چشــمه های 

تازه ای از هنرشان را رو می کنند.

ببینید، در سن وســال من، شــما در اوج تجربه تان هســتید. این کار 
نصف بیشترش تجربه است؛ یعنی چیزی که شــما در سالیان دراز یاد 
گرفته اید. یادتان نرود من نزدیک ١٠٠ موسیقی فیلم نوشته ام. اقلًا ١٠ 
سمفونی نوشته ام که هر کدام یک  ســاعت  و خرده ای است. من بالای 
١٠٠ ساعت موســیقی ضبط شده دارم؛ یعنی موســیقی ای که نوشته 
شده و ضبط شده. نوشتن موسیقی کار ساده ای نیست. روزی ٨ ساعت، 
١٠ ساعت سرت دولاســت و اصلا حضور فیزیکی نداری. اصلا حواست 
به خودت نیست. همه حواســت دنبال چیزی اســت که ساختی تا به 
کمال برســانی و تمامش کنی. من واقعا یک دفعه زده شــدم. گذاشتم 
کنار. بعد از مدتی شما عادت می کنی که کار نکنی. آدم وقتی خیلی کار 
می کند، توقعاتی هم دارد، هم از خــودش و هم از دور و برش. وقتی این 
توقعات برآورده نمی شود، می گویم برای چی کار کنم؟ حالا گیریم که 

١٠ تا کار دیگر هم کردم، که چی بشود؟

 صرف نظر از دلگیری تان از رفتارهای بد کاری، از شنوندگان 
موســیقی تان هم دلگیرید؟ این را می پرســم چون گاهی 
استادان موسیقی از سلیقه نازل و گوش تربیت نشده مردم گله 
دارند و بعضا سعی می کنند با کم کاری یا حتی کار نکردن به این 

مسئله واکنش نشان دهند.
عکس العملی که از شنونده دیدم، کم نظیر بوده. شما اگر اینستاگرام من 
را ببینی، آنقدر قربان صدقه ام می روند و آنقدر احترام قائل اند برای ام که 
آدم گاهی شرمنده می شود. موســیقی کلا حرفه  مظلومی است. مردم 
با این مشکلاتی که برای شــان پیش آمده، سختی زندگی و هزینه های 
بــالا و درآمدهای پاییــن، دیگر حوصلــه اینکه بشــینند و فکر کنند 
ندارند. می خواهند چیزی بشــنوند که از این حالت خستگی بیرونش 
بیاورد، شادشــان کند و انرژی بگیرند. موســیقی اندیشــه، موسیقی 
ســنگین احتیاج به تمرکز دارد و آدم این نوع موسیقی را گوش می کند 
تا چیزی از آن یاد بگیــرد. مردم کمتر به این موســیقی رغبت به خرج 
می دهند. من سی وخرده ای سال پیش موســیقی »از کرخه تا راین«، 
»آژانس شیشه ای« یا »دوئل« را ساختم، ولی هنوز همه جا می شنوند. 

یا موسیقی »ترن« برای چند سال پیش است؟ خودم هم یادم نمی آید.
برای سال ١۳۶۶.

 چند سال می شود؟
ـ شش سال پیش. سی وپنج ـ

خب، موسیقی ای که ترانه نیست، دیالوگی ندارد، فرماً هم نیمه کلاسیک 
ــ پاپ است، هنوز مردم دنبالش هستند. یا کامنت هایی  است، کلاسیک ـ
را که برای موســیقی کارتون »بچه های کوه آلــپ« می گذارند ببینید. 
خانمی نوشته بود اگر شما اعلام کنید که می خواهید موسیقی »بچه های 
کوه آلپ« را در میدان آزادی اجرا کنید، خودتان هم از جمعیتی که جمع 
می شوند، تعجب می کنید. موسیقی »آژانس شیشه ای«، »دوئل«، »بوی 
پیراهن یوسف« و »جایی برای زندگی« جای خودشان را در قلب عده ای 
از مردم باز کرده. خود من هــم توقع ندارم که موســیقی فیلم مثل ترانه 

جلب توجه کند.
 مردم ما عادت به شــنیدن ترانه دارند. موســیقی بی کلام کمتر دوست 
دارند، ولی هنوز »از کرخه تا راین«، »بوی پیراهن یوسف«، »دوئل« زنده  
اســت. چیزهایی که مردم برای من می نویسند، نشــان می دهد که نه به 
مقدار زیاد و میلیونی، ولی کســانی هســتند که از این موسیقی ها لذت 
می برند. در مصاحبــه دیگری هم گفته ام، زمانی بود کــه کامپیوتر نبود، 
ســطح توقع مردم همان چیزی بود که از رادیو پخش می شــد، ولی الان 
این همه کانال های مختلــف در دنیا را نگاهی می کنند و موســیقی های 
مختلف می شنوند. توقع مردم واقعا بالا آمده. حالا ساخت موسیقی ای که 

مورد قبول مردم قرار بگیرد، واقعا سخت است. 

قاب

زهرا منصوری   الهه طه ئــی مدیر مرکز 
بین الملل سازمان ســینمایی سوره، ضمن 
اشاره به فعالیت های این مرکز درباره فرآیند 
عرضــه فیلم هــای ایــران در ایرلاین های 

بین المللی توضیحاتی ارایه کرد.
الهه طه ئی مدیــر مرکز بین الملل ســوره 
وابسته به سازمان ســینمایی سوره درباره 
کارنامه این مرکز  گفت: از حدود یک ســال 
و نیم گذشــته که بنده کارم را در این مرکز 
آغاز کردم، تا به امروز چند اکران سینمایی 
در کشــورهای مختلف داشته ایم که شامل 
اکران »تک تیرانداز« و »هناس« در کشــور 
لبنان و در ادامه آن اکران انیمیشن »لوپتو« 
می شود. فیلم »اخت الرضا« را هم در پیش 
رو داریم که ان شــاالله تا ٢ مــاه دیگر اکران 

خارجی آن آغاز می شود.
وی افزود: پخش فیلم در خطوط هواپیمایی 
هم از دیگــر فعالیت های مرکــز بین الملل 
سوره بوده است و در این راستا با شرکت های 
هواپیمایی ترکیش، امارات و قطر تعاملاتی 
داشــتیم و فیلم هایی مانند »ایده اصلی«، 
»دیدن این فیلم جرم اســت«، »خداحافظ 
دختر شــیرازی« و »صحنه زنــی« به این 
ایرلاین های بین المللی معرفی شــدند. این 
آثار همین امروز در باکس پخش هواپیمایی 
ترکیش و امارات قــرار گرفته اند و فیلم های 
»بی رو«، »ایمو« و »لوپتو« هم به زودی در 

این باکس قرار خواهند گرفت.
مدیر مرکــز بین اللمل ســوره ادامــه داد: 
عرضه فیلم ها در ایرلاین هــای بین المللی 
عایدی مالی خوبی برای صاحبان آثار دارد 
و تجمیع عدد واگذاری حقوق این فیلم ها، 
رقم قابل توجهی می شود. لذا اگر فیلمسازان 
بیرونی بــرای عرضه در این فضــا تمایل به 
همکاری داشــته باشــند، ما این آمادگی 
را داریم.طه ئــی درباره ویژگــی فیلم هایی 
کــه قابل پذیــرش از ســمت ایرلاین های 
بین المللی باشند هم گفت: بالاخره افرادی 
که سوار هواپیما می شوند، در تایم سفر خود 
می خواهند سرگرم شوند. در عین حال اما از 
همه ژانرها فیلم می پذیرند. مادامی که یک 
فیلم کیفیت ساخت خوبی داشته باشد و در 
عین حال ممیزی ایرلاین هــا را هم رعایت 
کرده باشد مشکلی برای عرضه در این بستر 

ندارد.

ایرلاین ها چه ممیزی برای پذیرش 
فیلم ها دارند؟

وی درباره ممیزی ایرلاین ها توضیح داد: هر 
ایرلاین ملاحظات خاص خــود را دارد. این 
ملاحظات بیشتر شامل صحنه های خشن 
و ناخوشایند می شــود. بالاخره کشورهایی 
مانند ترکیه و امارات هم جزو کشــورهای 
اسلامی هستند و سیستم نظارت و ممیزی 
آن ها هم چیزی شــبیه به سازوکار نظارتی 

ما است.
طه ئی یادآور شــد: بارها شــاهد بوده ام که 
برخی فیلم های ایرانی، پیــش از اکران در 
سینماهای کشور در باکس پخش ایرلاین ها 
قرار گرفته اند اما ما در سازمان سوره تلاش 
داریم ایــن اتفــاق رخ ندهــد. حتی صبر 

می کنیم تا یــک فیلم اکــران آنلاین را هم 
پشت سر بگذارد و ســپس، آن را به خطوط 

هواپیمایی واگذار می کنیم.
بارها شــاهد بوده ام که برخــی فیلم های 
ایرانی، پیش از اکران در ســینماهای کشور 
در باکس پخش ایرلاین ها قــرار گرفته اند 
اما ما در ســازمان ســوره تلاش داریم این 
اتفاق رخ ندهد. حتــی صبر می کنیم تا یک 
فیلم اکران آنلاین را هم پشت ســر بگذارد و 
ســپس، آن را به خطوط هواپیمایی واگذار 

می کنیم.
مدیــر مرکــز بین الملــل ســوره درباره 
برنامه های آتی این مرکز نیــز توضیح داد: 
در حال حاضر فیلــم »تک تیرانداز« را برای 
اکران در کشور کره جنوبی آماده می کنیم 
و این فیلم در حال دوبله اســت. انیمیشن 
ســینمایی »لوپتو« هم به زبان کره ای برای 
بچه هــای این کشــور اکران خواهد شــد. 
همچنین برخــی انیمیشــن ها را هم برای 

عرضه به پلتفرم های چینی آماده کرده ایم.
وی افــزود: چند اکران محــدود برای فیلم 
»یک حبه قند« در کشــور بلژیک خواهیم 
داشــت. حق پخش تلویزیونــی چند فیلم 
مانند »بیست و یک روز بعد« و »اسکی باز« 
را هم به شبکه ای در کشور بنگلادش واگذار 
کرده ایم. برخی تولیدات کــودک را هم به 
یک شــبکه کودک در کشــور عراق واگذار 

کرده ایم.
طه ئــی در ادامه گفت: تا امــروز ما در بیش 
از ٨٠ جشــنواره بین المللــی آثــاری را به 
نمایش درآورده ایم که شــامل فیلم هایی از 
محصولات باشــگاه فیلم سوره و مرکز فیلم 
جوان ســوره تا آثار مستند، ســینمایی و 
انیمیشــن های محصول ســوره می شوند. 
از این حضورهــا هم تا به امــروز ٢۵ جایزه 

بین المللی کسب کرده ایم.
این مدیر سینمایی ســوره با اشاره به ورود 
به بازار مســلمان شــرق آســیا، گفت: به 
تازگــی حق پخش ســریال »کاتب اعظم« 
را به کشور پاکســتان واگذار کرده ایم و بعد 
از انجام دوبله قرار اســت در ماه محرم سال 

آینده به پخش برســد. یک قرارداد کلی هم 
با یکی از پلتفرم های بزرگ کشــور مالزی 
امضا کرده ایم که براساس آن قرار است ١٠٠ 
عنوان از محصولات ما در این پلتفرم عرضه 
شــود که مخاطبان آن مســلمانان جهان 
هستند.وی افزود: انیمیشن های »بابیدو« 
و »زوزو« را هم بــرای پخش در کره جنوبی 
آمــاده کرده ایم. انیمیشــن »لوپتو« هم به 

زودی در پاکستان و هند روی پرده می رود.
طه ئــی در ادامه بیــان کــرد: در این مدت 
ما شــبکه یوتیوب ســازمان ســینمایی را 
راه انــدازی کرده ایــم که بعد از یک ســال 
فعالیت، این کانال به درآمدزایی هم رسیده 
است. در حال حاضر هم آرشیو کاملی از آثار 
سازمان روی پلتفرم یوتیوب قرار دارد و هم 

کسب درآمد حاصل شده است.
مدیر مرکز بین الملل ســوره ضمن اشــاره 
به برنامــه برگــزاری هفته هــای فیلم در 
خــارج گفت: یکــی دیگــر از فعالیت های 
ایــن مرکز حضــور فیلم هــا در هفته های 
فرهنگی کشــورهای مختلف است. هفته 
فیلم در رومانی را در فروردین ماه امســال 
داشتیم. هفته فیلم بوسنی را در خرداد ماه 
برگزار کردیم و هفته فیلم ســوریه، مسکو، 
سریلانکا، صربستان و یونان را هم در همین 

ماه داشتیم.

کدام فیلم های می توانند از ظرفیت 
بین المللی سوره استفاده کنند؟

وی دربــاره فیلم هایــی کــه می توانند از 
ظرفیت پخش بین المللی ســازمان سوره 
اســتفاده کنند هــم توضیــح داد: ما روی 
فیلم های سازمان ســینمایی سوره به طور 
کامل فعالیت می کنیم اما اگر فیلم دیگری 
هم به ما پیشنهاد شود، در شــورایی مورد 
بررسی قرار می گیرد. طی یک سال گذشته 
پخش فیلم هــای دیگــری را در گونه های 
مختلف هم برعهــده داشــته ایم که بالاتر 
ذکر کردم. قراردادی که برای پخش فیلم ها 
منعقد می کنیم، بخش هــای مختلفی را از 
اکران تا حضور در جشــنواره های خارجی 

شامل می شود.
ســابق بر این اکران های بین المللی فیلم ها 
به صورت خیلــی محدود و در چند ســالن 
ســینمایی صورت می گرفت امــا آنچه ما 
به دنبــال آن هســتیم تحقــق اکران های 
گســترده اســت. فیلم های »تک تیرانداز« 
و »لوپتو« در کره جنوبی، رســماً در باکس 
آفیس این کشور اکران شده اند و در زنجیره 

سینماهای این کشور روی پرده می روند
طه ئــی دربــاره ملاحظات بــرای پذیرش 
پخش بین المللی فیلم هــا توضیح داد: هر 
فیلمی که اســتانداردهای لازم برای پخش 
جهانی را داشــته باشــند و بدانیم مخاطب 
جهانــی را می توانــد به خود جلــب کند، 
می توانــد از این ظرفیت اســتفاده کند و از 
سوی فیلم ما پذیرش می شــود. مهمترین 
ملاحظه مــان این اســت که فیلــم زبانی 

بین المللی داشته باشد.
وی دربــاره برنامه ریــزی بــرای توســعه 
ظرفیت ها در اکران های بین المللی فیلم ها 
هم گفت: سابق بر این اکران های بین المللی 
فیلم ها به صورت خیلی محــدود و در چند 
سالن سینمایی صورت می گرفت، اما آنچه 
ما به دنبال آن هســتیم تحقــق اکران های 
گســترده اســت. فیلم های »تک تیرانداز« 
و »لوپتو« در کره جنوبی، رســماً در باکس 
آفیس این کشور اکران شده اند و در زنجیره 
سینماهای این کشــور روی پرده می روند. 
ان شاالله انیمیشن »لوپتو« را در کشور هند 

هم به همین صورت اکران خواهیم کرد.
ایــن مدیــر پخــش بین المللــی توضیح 
داد: مــا فعالیت در ایــن زمینــه را با فیلم 
»تک تیرانداز« که زبــان بین المللی دارد، 
آغــاز کرده ایم و امیــد داریم کــه راه برای 
فیلم های دیگر در این مســیر باز شــود. در 
حال حاضر هــم روی فیلــم »اخت الرضا« 
کار می کنیم کــه همین امروز در کشــور 
پاکســتان روی پــرده اســت و از هفتــه 
آینده هــم در کویت به نمایــش درمی آید. 
برنامه های دیگری هم برای اکران این فیلم 

در کشورهای عراق و لبنان داریم.

وی افزود: این گونه نیســت که فعالیت های 
ما منحصر بــه آثار انیمیشــنی باشــد اما 
معمولاً انیمیشــن ها بازار بهتــری دارند و 
مخاطبان بیشتری در جهان پیدا می کنند. 
٢ اثر مستند تولید مرکز مستند سوره را هم 
برای عرضه به کشــور هند ارائه کرده ایم که 
قرار است در شــبکه وی اودی و تلویزیونی 

این کشور پخش شود.
طه ئــی دربــاره اینکــه آیــا چشــم انداز 
فعالیت هــای بین المللی ایــن مرکز، تنها 
محدود به کشــورهای مســلمان و منطقه 
است یا دیگر کشورهای اروپایی و آمریکایی 
را هم شامل می شــود، گفت: اتفاقاً ما همین 
سال گذشته فیلم »یه حبه قند« را در کشور 
بلژیک اکــران کردیم، هرچنــد به صورت 
محدود بود. ایــن فیلم واقعاً یک شــاهکار 
سینمایی اســت که هنوز هم در کشورهای 
مختلف خواهان دارد و به همین دلیل روی 

آن کار می کنیم.

آماده سازی آرشیو 40 ساله »سوره« با 
استانداردهای جهانی

وی تأکید کــرد: فعالیــت ما محــدود به 
تولیــدات جدید نیســت و تولیــدات ۴٠ 
ساله سازمان ســوره را در اختیار داریم که 
روی آن ها کار می کنیــم. حدود ١٠٠ فیلم 
سینمایی که از دهه ۶٠ در سوره تولید شده 
است، روی میز ماســت و تلاش کردیم که 
این آرشیو را به روزرسانی و تکمیل کنیم تا 
داده های بین المللی درباره آن ها کامل شود. 
همه ایــن فیلم ها امــروز دارای زیرنویس، 
تیزر، پوستر بین المللی و تایم کد هستند تا 
مطابق بازار روز آماده عرضه باشند. همه این 

فیلم ها پوستر و تیزر بین المللی هم دارند.
مدیر مرکز بین الملل ســوره درباره توسعه 
فعالیت ها به کشــورهای مختلف هم گفت: 
ما هیچ محدودیتی بــرای همکاری و تعامل 
بــا پخش کننده های کشــورهای اروپایی 
و آمریکایــی نداریم، اما تمرکــز اصلی مان 
را بــا توجه بــه مخاطب هدف خــود، روی 
کشورهای مسلمان، دوست و همسایه قرار 
دادیم. این کشورها قرابت فرهنگی و دینی 
با ما دارند و زبان فیلم های ما را بهتر متوجه 
می شوند. طی یک سال گذشته هم از تمرکز 
روی این کشورها پاسخ بهتری گرفته ایم. در 
عین اینکه همچنان فیلم هــای ما در اروپا و 
آمریکا هم خواهان دارند و مسیر خود را طی 
می کنند.طه ئی درباره مأموریت مرکز تحت 
مدیریت خود در حوزه تولید مشترک بیان 
کرد: این مأموریت به تازگی در دستور کار ما 
قرار گرفته و در همین زمینه هم مذاکراتی 
با کشورهای سنگاپور، هند و قطر داشته ایم. 
ان شــاالله در ادامه مذاکره با این کشورها به 
تولید مشــترک هم خواهیم رســید. فعلًا 
در حال مذاکره هســتیم تا بتوانیم به طرح 
مشترک برســیم. به طور مثال با کشور هند 
می خواهیــم تولید بلند داشــته باشــیم و 
با کشــور ســنگاپور هم برای تولید سریال 
گفت وگو کرده ایم. با کشــور قطــر هم در 
حوزه مســتند تولیــد مشــترک خواهیم 

داشت.

پنجــاه و چهارمین جشــنواره بین المللــی فیلم هند 
امســال میزبان طیف گســترده ای از آثار سینماگران 

ایرانی است.
طبق اعلام پیشین، فیلم ســینمایی »مرز بی پایان« 
ســاخته عباس امینی در بخش مســابقه بین الملل و 
فیلم های »عزیز« ساخته مجید توکلی، »روایت ناتمام 

ســیما« به کارگردانی علیرضا صمدی و »وحشــی« 
ساخته شهره ســروش به همراه فیلم »آخرین تولد« 
ســاخته نوید محمودی و به نمایندگی از ســینمای 
افغانســتان در بخش سینمای جهان جشــنواره بین 

المللی فیلم هند )گوا( به نمایش گذاشته میشوند. 
با تکمیل فهرســت فیلم هــای حاضر در ایــن رویداد 

سینمایی، »ســه بزغاله کونگپو« ســاخته کیانوش و 
فرزاد دالوند محصول امارات متحــده عربی در بخش 
انیمیشن، »سندروم تابســتان بی پایان« ساخته کاوه 
دانشمند محصول جمهوری چک و فرانسه، ،»فرشته« 
ســاخته مرتضی آتــش زم زم محصــول بنگلادش و 
ایران، »ملودی« ســاخته بهروز سبط رسول محصول 

تاجیکســتان و همچنین »برای آوا« ســاخته محسن 
سراجی و »سینگو« ساخته علیرضا محمدی روزبهانی 
در بخش یونیســف این رویداد بــه نمایش درخواهند 

آمد. 
پنجاه و چهارمین جشنواره فیلم هند از ٢٠ تا ٢٨ نوامبر 

)٢۹ آبان تا ۷ آذر( برگزار می شود.

جشنواره

فهرست سینماگران ایرانی جشنواره هند تکمیل شد

در اعتراض به کشتار مردم غزه

ج شد موسسه فیلم فلسطین از ایدفا خار
خریدار  »بایســتید برای فلســطین« 
عنوان تظاهرات برنامه ریزی شــده ای است 
که از سوی موسســه فیلم فلسطین در برابر 
جشــنواره بین المللی مســتند آمستردام 

)ایدفا( برگزار می شود.
 موسسه فیلم فلسطین در نظر دارد در برابر 
جشــنواره بین المللی مســتند آمستردام 
که بــه عنــوان بزرگترین جشــنواره فیلم 
غیرداســتانی جهان شــناخته می شــود، 
راهپیمایی »ایســتادگی برای فلسطین« را 
برگزار کند.این تظاهرات برای ساعت ٢ بعد 
از ظهر خارج از سینما بین المللی آمستردام 
که از مراکز اصلی ایدفا اســت، تعیین شده 

است.
از سوی این موسســه اواخر روز یکشنبه 
به شــرکت کنندگان در جشنواره ایمیل 
زده شــد و به آنها پیشنهاد شــد در برابر 
کشتار مردم غیرنظامی غزه پس از حمله 
غافلگیرانه ۷ اکتبر به اســراییل توســط 
حماس بایســتند. در حالی که در حمله 
حماس حدود ١٢٠٠ اســراییلی کشته 

شــدند و بیش از ٢۴٠ گــروگان گرفته 
شــد، به گفته وزارت بهداشت حماس، 
بمباران و تهاجم تلافی جویانه اســراییل 
بیش از ١١ هــزار فلســطینی را در غزه 

کشته است.
روز یکشنبه )١٢ نوامبر ٢٠٢۳( هم گروهی 
از تظاهرکننــدگان حامــی فلســطین در 

میدان دام آمستردام تجمع کردند.
موسســه فیلم فلســطین در اطلاعیه خود 
درباره تظاهرات دوشــنبه نوشت: در حالی 
که خشــونت غیرقابــل توصیفــی بر غزه 
می بارد، در حالی که اشغالگران اسراییل به 
کشتار هزاران فلســطینی ادامه می دهند، 
در حالی که نسل کشــی در برابر چشمان ما 
شکل می گیرد، ما نمی توانیم طبق معمول 

به کار خود ادامه دهیم.
در ایــن بیانیــه همچنین آمده اســت: از 
شــما می خواهیم کــه برای تجمــع، ابراز 
همبســتگی و پیوســتن به درخواســت 
آتش بس فوری، پایان نسل کشــی و پایان 
اشغال فلسطین به ما بپیوندید. این پلتفرم 

به روی همه برای ابراز همبســتگی، درد و 
امیدشان باز خواهد بود.

این در حالی است که مراسم شب افتتاحیه 
ایدفا با جنجــال کارش را شــروع کرد و ۳ 
تظاهر کننده طرفدار فلســطین ســخنان 
مدیر هنری جشــنواره، اوروا نیرابیا را قطع 
کردند و روی صحنه رفتند و بنری با شــعار 
جنجالــی »از رودخانه تا دریا، فلســطین 
آزاد خواهد شــد« را به نمایش گذاشــتند. 
این شــعار از سوی برخی از اســراییلی ها و 
هــواداران رژیم صهیونیســتی در خارج از 
کشــور به عنوان فراخوانی بــرای نابودی 
اســراییل و تحریک به نســل کشی تلقی 

می شود.
نیرابیــا پــس از آنکــه تظاهرکننــدگان 
شــعار »آتش بس« را ســر دادند کف زد و 
هنگامــی که آنهــا صحنه را تــرک کردند 
هم تشویق شــان کرد. او بعداً گفت کلمات 
نوشته شــده روی بنر معترضان را ندیده و 
عذرخواهی کرد و تاکید کرد برای استقبال 

از آزادی بیان دست زده است.

خــود جشــنواره نیــز بابــت ایــن اتفاق 
عذرخواهی کرد و در بیانیه ای رسمی اعلام 
کرد، درک می کنند این شعار آسیب زا بوده 

و نباید از آن استفاده می شد.
پس از عذرخواهــی ایدفا، موسســه فیلم 
فلسطین جشنواره را ســرزنش و اعلام کرد 

که حضور در بازار ایدفا را لغو خواهد کرد.
این گروه در بیانیه ای نوشت: موسسه فیلم 
فلســطین )PFI( با قلب هایی کــه مانند 
آوار در غزه انبار شــده، از تمام فعالیت های 
ســازمان یافته در بازار ایدفا بیرون می آید. 

این شامل ارایه ۳ پروژه مستند تکان دهنده 
است که ماهیت تجربه فلسطین را به تصویر 

می کشد.
 اکنون به عنــوان برنامه نویس، فیلمســاز 
و مخاطــب، بر خــودداری از همــکاری با 
جشــنواره ای که درگیر خشونت و سانسور 

نهادی است، تاکید می کنیم.
در بیانیــه موسســه فیلــم فلســطین 
همچنیــن تاکید شــده که ایدفــا ۵ هفته 
در برابر نسل کشــی مداوم اســراییل علیه 

فلسطینیان در غزه سکوت کرد.



آگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

شناسه 1593062
نظر به اینکه در اجرای قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
 1402/07/03 مورخ   140260317123001770 رای  برابر  رسمی  سند  فاقد 
تصرفات خانم / آقای علی حسینی راد صادره از شوش فرزند رسن دارای کدملی 
شماره 5269485494 نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 152/70 
مترمربع در قسمتی از پلاک ثبتی 2695/4 باقی مانده واقع در بخش 2 اهواز اخبار 
خروجی : قلی قطبی و صفرعلی عقیلی منجر بصدور رای گردیده و برابر ماده 3 قانون 
مزبور مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز جهت اطلاع عموم آگهی می شود تا 
هرکس نسبت به تصرفات مفروزه و مالکیت ایشان اعتراض داشته باشد از تاریخ 
انتشار نوبت اول این آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را مستقیما به اداره ثبت 
اسناد و املاک ناحیه 2 اهواز تسلیم، و رسید دریافت نمایند و معترض مکلف است 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست به مقامات قضایی تقدیم و 
گواهی تقدیم دادخواست اخذ و به اداره ثبت محل تحویل نمایند، بدیهی است در 
صورت عدم وصول اعتراض در موعد مقرر اداره ثبت برابر مقررات اقدام بصدور سند 

مالکیت خواهد نمود.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/07  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/08/23

قربانی – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو اهواز

آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف و وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون، تعیین تکلیف را بر اساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید نموده اند.
1- رای شماره 140260330001008215 پرونده کلاسه 1402114430001000257 منیر 
شیرین فرزند مهدی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 89/66 مترمربع پلاک شماره 
5811/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 121506 

مورخ 1401/10/03 دفترخانه 16 قم . )م الف 18398 (
2- رای شماره 140260330001007769 پرونده کلاسه 1402114430001000975 هاشم 
عباسی فرزند امامقلی در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
352/86 مترمربع پلاک شماره 10994 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

سند رسمی شماره 11392 مورخ 1400/03/19 دفترخانه 105 قم . )م الف 18402 (
 1402114430001000976 کلاسه  پرونده   140260330001007770 شماره  رای   -3
محبوبه عبدالهی نیا فرزند حسن در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
ششدانگ 352/86 مترمربع پلاک شماره 10994 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم سند رسمی شماره 11392 مورخ 1400/03/19 دفترخانه 105 قم. )م الف 18403 (
4- رای شماره 140260330001008038 پرونده کلاسه 1402114430001000931 منیره 
البرزی فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 160 مترمربع پلاک شماره 
11195 ، 10530 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 

62489 مورخ 1400/11/04 دفترخانه 29 قم . )م الف 18405 (
5- رای شماره 140260330001008651 پرونده کلاسه 1402114430001000323 الهه 
صداقت طلب فرزند علی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 70/70 مترمربع پلاک 
شماره 11149 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع 
الواسطه از حسن جهانگیریان سند رسمی شماره 75020 مورخ 1372/11/16 دفترخانه 20 قم 

. )م الف 18407 (
6- رای شماره 140260330001006407 پرونده کلاسه 1402114430001000104 قاسم 
ابراهیمی فرزند ابراهیم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 97/10 مترمربع پلاک شماره 
11208 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 
از حسن خضر نیاکان رونوشت از سند رسمی شماره 10317 مورخ 1354/07/22 دفترخانه 18 

قم . )م الف 18408 (
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشر آگهی و انقضای مورد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ 
انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را 
به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/07 تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/08/23

مهدی زارع شحنه
 رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

 آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی
 شهرستان خرم آباد-سری ) 143( جمعی

شناسه آگهی: 1603233
نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی ،املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده 
یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی خرم آباد  مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت 
اطلاع عموم به شرح ذیل  در دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هرکس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته 
باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد واملاک محل تسلیم وپس از اخذ رسید 
ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع محترم قضایی تقدیم وگواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل 
تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند 
اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست .تاریخ انتشار نوبت اول  : 

) (       نوبت دوم: ) (
1 – تقاضای »اقای رحیم رحیمی خواه« فرزند »علی« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »1934.04« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »452« فرعی از »76« اصلی واقع در بخش »9« خروجی از مالکیت مالک اولیه »خود متقاضی و مجهول 

المالک«
 2- تقاضای »اقای رحیم رحیمی خواه« فرزند »علی« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »22872.23« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »451« فرعی از »76« اصلی واقع در بخش »9«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »مجهول المالک و مالکین 

مشاعی«
3- تقاضای »اقای علی هراتی« فرزند »علی محمد« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »14059.57« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره »807« فرعی از »47« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکیت مالک اولیه » اقای علی محمد هراتی«
4 - تقاضای »اقای مروت هراتی« فرزند »علی محمد« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »20293.83« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره »808« فرعی از »47« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »اقای علی محمد هراتی«
5 - تقاضای »اقای لطف اله بهاروند« فرزند »خدارحم« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »13998.95« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره »27« فرعی از »55« اصلی واقع در بخش »8«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »اقای خدارحم بهاروند«
6- تقاضای »اقای لطف اله بهاروند« فرزند »خدارحم« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »41690.10« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره »28« فرعی از »55« اصلی واقع در بخش »8« خروجی از مالکیت مالک اولیه »اقای خدارحم بهاروند«
7 - تقاضای »اقای علی پرویزپور فرد« فرزند »براربلوط« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »1798.62« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره »146« فرعی از »28« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »خود متقاضی«
8 - تقاضای »اقای علی پرویزپور فرد« فرزند »براربلوط« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی«   بمساحت »5246.72« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »157« فرعی از »28« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »اقای مرید عباس رهسپار«

9 - تقاضای »اقای عباس محمدی« فرزند »اقارضا« نسبت به »سه دانگ مشاع از شش دانگ یک درب باغ« و »اقای موسی محمدی« فرزند 
»سوخته زار« نسبت به »سه دانگ مشاع از شش دانگ یک درب باغ« بمساحت »1904.14« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »333« 

فرعی از »6« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »اقای سوخته زار محمدی«
10- تقاضای »خانم تیماء توسلی« فرزند »مرتضی« نسبت به »نیم دانگ مشاع از شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی«و »خانم بیتا توسلی« 
فرزند »مرتضی« نسبت به »نیم دانگ مشاع از شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی«و »اقای مصطفی توسلی« فرزند »محمدصالح« نسبت 
به »دو دانگ مشاع از شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »4674.55« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »683« فرعی از 

»14« اصلی واقع در بخش »2« خروجی از مالکیت مالک اولیه »اقای مرتضی توسلی«   
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/23 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/08

صیدآقا نجفوند دریکوندی- رییس اداره ثبت اسناد و املاک خرم آباد

بررسی لیست 30 نفره تیم ملی

پرایزهای قلعه نویی برای فیفادی ونمایی از سور ر

ورزش
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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میدان

سپهر ستاری  امیر قلعه نویی ۳٠ بازیکن 
را به تیم ملی دعوت کرد.

فهرســت ۳٠ نفره تیم ملی بــرای دو بازی 
مقدماتــی جــام جهانــی ٢٠٢۶ مقابــل 
هنگ کنــگ و ازبکســتان از ســوی امیر 
قلعه نویی اعلام شــد. در جدیدترین لیست 
تیم ملی ســپاهان با ۷ بازیکن بیشــترین 
نماینده را دارد و از اســتقلال و پرسپولیس 
هم سه بازیکن فراخوانده شده اند. تیم ملی 
ایران قرار است روز پنج شــنبه ٢۵ آبان در 
ورزشــگاه آزادی به مصاف هنگ کنگ برود 
و سپس روز سه شــنبه ۳٠ آبان در تاشکند 
مهمان تیم ملی ازبکســتان خواهد بود. این 
دو بازی یکی از آخرین فرصت های تیم ملی 
برای آماده سازی در راه جام ملت های آسیا 
خواهد بود و همیــن موضوع اهمیت اردوی 

تیم ملی را افزایش می دهد.

درون دروازه بدون تغییر
امیر قلعه نویــی ترجیــح داده در این اردو 
تغییــری در خط دروازه به وجــود نیاورد و 
دوباره به علیرضا بیرانوند، پیــام نیازمند و 
حســین حســینی اعتماد کرده است. این 
ســه نفر آماده ترین گلرهــای فعلی لیگ 
برتر محســوب می شــوند و حضورشان در 
فهرست کاملا قابل پیش بینی بود. حسین 
پورحمیــدی و محمدرضا اخبــاری، دیگر 
دروازه بان هایــی که در چنــد اردوی اخیر 
از آن ها دعوت شــده بود در لیســت جدید 
حضور ندارند و سرمربی تیم ملی همچنان 

برنامه ای برای دعوت از امیر عابدزاده ندارد.

بازگشت مجید حسینی پس
 از مصدومیت

فهرســت نفرات حاضر در خط دفاعی تیم 
ملی هم بدون ســورپرایز خاصی بسته شده 
است. مجید حســینی و صادق محرمی که 
به دلیل مصدومیت اردوی قبلی را از دست 
داده بودند، در این فیفادی دوباره به لیست 
برگشــته اند. صالح حردانی، مدافع راست 
اســتقلال تنها بازیکن خط خورده لیست 

تیم ملی محســوب می شــود که غیبت او 
هم با توجه به نیمکت نشــینی در استقلال 
چنــدان عجیــب نبــود. محمدحســین 
مرادمنــد و ابوالفضل جلالی از اســتقلال، 
عارف آقاســی از تراکتور و میلاد زکی پور از 
ســپاهان از جمله نفراتی بودند که شانس 
حضور در این اردو را داشــتند ولی مرادمند 
به دلیل مصدومیت و دو بازیکن دیگر با نظر 

سرمربی تیم ملی خط خوردند.
شــجاع خلیل زاده، ســید مجید حسینی، 
محمدامیــن حزبــاوی، محمدحســین 
کنعانــی زادگان، محمد دانشــگر، رامین 
رضاییان، صادق محرمی، احسان حاج صفی 
و میلاد محمدی نفرات دعوت شده از سوی 

سرمربی تیم ملی در خط دفاعی هستند.

سورپرایزهای قلعه نویی در خط میانی
دعوت از امید ابراهیمــی یکی از تصمیمات 
غافل گیرکننــده امیــر قلعه نویــی بود که 
واکنش هــای زیــادی را در پــی داشــت. 
ابراهیمی از زمان حضــور قلعه نویی هرگز 

شــانس حضور در تیــم ملی را به دســت 
نیاورده بود ولی در آســتانه جام ملت ها به 
تیم ملی برگشته است. این هافبک ۳۶ ساله 
ابتدای فصل راهی الشمال قطر شد و یکی از 
نفرات ثابت این تیم محسوب می شود. البته 
تیم قطری با حضور ابراهیمی از ٨ مســابقه 
تنها ۶ امتیاز کسب کرده و در رده نهم لیگ 

ستارگان قرار دارد.
محمد قربانی، هافبک جوان ســپاهان هم 
دیگر بازیکنی است که برای نخستین بار از 
سوی قلعه نویی به تیم ملی دعوت می شود. 
قربانی در هفته های اخیر عملکرد بســیار 
خوبی در ترکیب طلایی پوشــان داشــته و 
مانند هم تیمی اش محمدجواد حسین نژاد، 
پاداش درخشــش خود را از ســرمربی تیم 

ملی گرفت.
علی کریمی، هافبک تیم کایسری اســپور 
ترکیه هم پس از غیبــت در اردوهای قبلی 
به دلیل مصدومیــت، دوباره بــه تیم ملی 
دعوت شــده اســت. کریمی در چند هفته 
اخیر عملکرد خوبی در ســوپرلیگ ترکیه 

داشته و کایسری در چهار بازی آخر خود با 
حضور ثابت او برنده شده است. ستاره سابق 
اســتقلال این هفته هم مقابل قاسم پاشــا 

گلزنی کرد.
روزبــه چشــمی، علــی کریمی، ســعید 
عزت اللهی، احمد نوراللهی، امید ابراهیمی، 
ســامان قدوس، محمدجواد حســین نژاد 
و محمــد قربانــی هافبک های مــورد نظر 
قلعه نویــی بــرای دو بــازی مقدماتی جام 

جهانی هستند.

بازگشت اسدی و اولین حضور مهاجم 
20 ساله

در خط حمله رضا اســدی پس از درخشش 
در چند بازی اخیر ســپاهان دوباره به تیم 
ملی دعوت شد اما بزرگ ترین سورپرایزهای 
قلعه نویــی در جلــوی زمین بــه دعوت از 
دو ســتاره جوان مربوط می شــود. سعید 
ســحرخیزان و آریا یوسفی، مهاجم و وینگر 
تیم های گل گهر و ســپاهان برای نخستین 
بار به تیم ملی بزرگســالان دعوت شدند تا 

میانگین ســنی فهرســت جدید تا حدی 
کاهش یابــد.در طــرف مقابل هــم کریم 
انصاری فرد ۳۳ ســاله برای دومین فیفادی 
متوالی فراخوانده شــده تا مشــخص شود 
قلعه نویــی از شــرایط او در اردوی قبلــی 
رضایت داشــته اســت . البته انصاری فرد 
در تیم باشــگاهی خــود، اومونیــا قبرس 
شــرایط مطلوبی ندارد و اغلب یک بازیکن 
نیمکت نشین اســت. او از ابتدای فصل هم 
تنها یک گل به ثمر رســانده است. شهریار 
مغانلو هــم دوباره از لیســت تیم ملی خط 
خورده که البته در بیانیه فدراسیون فوتبال 
دلیل این امر مصدومیت اعلام شــده است. 
حضور پرتعداد بازیکنان ســپاهان در تیم 
ملی اعتراض ژوزه مورایس را در پی داشت و 
فدراسیون فوتبال هم خیلی سریع در پاسخ 
به سرمربی پرتغالی اعلام کرد با مسئولیت 
او حاضر اســت تمــام نفرات را بــه اردوی 

سپاهان برگرداند!
مهــدی ترابی هــم پــس از بازگشــت از 
مصدومیت و علی رغم نمایش های متوسط 
دوباره به تیم ملی دعوت شــده تا مشخص 
شــود قلعه نویی اعتقاد ویــژه ای به وینگر 
پرســپولیس دارد. برخلاف ترابــی اما نام 
مهدی قایدی همچنان در لیســت تیم ملی 
قرار ندارد و به نظر می رسد او از شانس کمی 

برای حضور در جام ملت ها برخوردار است.
نکته نگران کننده در خــط حمله تیم ملی 
وضعیــت مهــدی طارمــی در هفته های 
اخیر اســت. طارمی از ابتدای فصل تنها ۳ 
بار برای پورتو گلزنی کــرده و پس از خراب 
کــردن پنالتی مقابل اســتوریل، این هفته 
هم از روی نیمکت کار را آغاز کرد. برخلاف 
طارمی اما سردار آزمون نســبت به ابتدای 
فصل شــرایط بهتری در رم دارد و موفق به 
گلزنی هم شده است.محمد محبی، علیرضا 
جهانبخش، مهرداد محمدی، آریا یوسفی، 
مهدی ترابی، رضا اسدی، ســردار آزمون، 
کریم انصاری فرد، ســعید ســحرخیزان و 
مهدی طارمی مهاجمان حاضر در لیســت 

امیر قلعه نویی هستند.

بازیکن ســابق پرســپولیس گفــت: باید قبــول کنیم 
پرســپولیس این روزها حالش خوب نیست و خود یحیی 
این را بهتر از هرکس دیگری می داند. از پرسپولیس توقع 
بازی بهتری می رود و امیدوارم ایــن تیم از لحاظ روحی و 

روانی بهتر شود.
محمد برزگر، بازیکن سابق پرسپولیس  درباره باخت این 

تیم مقابل ســپاهان در لیگ برتر اظهار کرد: پرسپولیس 
مقابل سپاهان خیلی ضعیف کار کرد و هیچ برنامه ای برای 
گلزنی نداشــت و در مقابل ســپاهان به دنبال برد در این 
دیدار بود و توانســت به هدف خود هم برســد. یک گل از 
راه دور و یک اخراجی حاصل دیدار مقابل ســپاهان برای 

پرسپولیس بود.

او ادامه داد: بازی مقابل ســپاهان ۶ امتیــازی بود زیرا دو 
تیم در بالای جدول بودند و هــر دو تیم مدعیان قهرمانی 
هســتند. باید قبول کنیم پرســپولیس این روزها حالش 
خوب نیســت و خود یحیی این را بهتر از هرکس دیگری 
می داند. از پرســپولیس توقــع بازی بهتــری می رود و 
امیدوارم این تیم از لحاظ روحی و روانی بهتر شود.برزگر 

درباره اختلاف امتیــازی بالا در صدرجــدول بیان کرد: 
جبران این اختلاف امتیاز در ادامه ســخت خواهد شــد. 
اســتقلال همچنان در بالای جدول در حال بردن اســت 
و پرســپولیس باید این اختلاف را جبران کند. اگر یادتان 
باشد پرسپولیس فصل گذشــته در ۶ بازی آخر نیاز به برد 

داشت و همین کارش را سخت کرده بود.

پرسپولیس
حال پرسپولیس خوب نیست!

وف، بلنجینی، پیاتزا؛ نزدیک ترین گزینه ها  معر
به نیمکت والیبال ایران

به نظر می رسد مذاکره فدراسیون والیبال با سه گزینه برای هدایت تیم 
ملی والیبال ایران جدی تر از سایر گزینه ها است.

مدتی اســت که فدراســیون والیبال ایران در حال بررسی گزینه هایی 
ســرمربیگری تیم ملی اســت و در این مدت هم نــام مربیان مختلف 

خارجی و داخلی مطرح شده که وارد رایزنی با ایران شده اند.  
در آخرین جلسه کمیته فنی جانلورنزو بلنجینی، ویتال هاینن، روبرتو 
پیاتزا، ولادیمیر آلکنو، پیمان اکبری و سعید معروف به عنوان ۶ گزینه 
نهایی برای هدایت تیــم ملی والیبال ایران تــا المپیک ٢٠٢٨ معرفی 

شدند.
هرچند روند انتخاب ســرمربی تیم ملی با سرعت هفته های قبل دنبال 
نمی شود اما شنیده شده که سعید معروف، جانلورنزو بلنجینی و روبرتو 
پیاتزا سه گزینه اول فدراســیون هســتند که برنامه های خود را ارائه 

داده اند و مذاکرات با آنها همچنان ادامه دارد.  
پیش از این منابع غیررسمی خبر از ســرمربیگری سعید معروف دادند 
که بیش از ســایر گزینه ها به نیمکت تیم ملی نزدیک  شــده است و در 
صورت قطعیت، توتولو یا ســیچلو هم به عنوان دســتیار و آلکنو نیز به 

عنوان مشاور فنی کنارش قرار می گیرند.  
ســرمربیگری ســعید معروف تا جایی مورد توجه قرار گرفت که حتی 
برخی خبر از توافق قطعی فدراســیون والیبال با معــروف را دادند که 
البته از سوی فدراســیون والیبال تکذیب و اعلام شد که روند مذاکرات 

همچنان ادامه دارد.  
نکته قابل تامل دیگر در زمینه انتخاب ســرمربی تیــم ملی اتمام دوره 
ریاســت محمدرضا داورزنی است. دوره چهارســاله ریاست داورزنی 
٢۹ آبان به پایان می رسد و در این راســتا ثبت نام نامزدهای شرکت در 
انتخابات ریاست این فدراســیون با ثبت نام ١١ نفر از جمله داورزنی به 

پایان رسید.

قرار است دوشــنبه، ٢۹ آبان مجمع فوق العاده فدراسیون والیبال برای 
تعیین سرپرست این فدراسیون برگزار شود و باید دید که آیا مجمع رای 
به ماندن داورزنی می دهد و وضعیت ســرمربی تیم قطعی می شــود یا 
اینکه سرپرست دیگری تعیین و انتخاب سرمربی هم به بعد از انتخابات 

موکول خواهد شد؟

بدبیاری هنگ کنگ برای بازی با ایران در آزادی
۳ بازیکن اصلی تیم ملی هنگ کنگ به دلایل مختلف بازی با ایران را از 

دست دادند.
به نقل از مورنینگ پســت، تیم ملــی فوتبال ایران باید پنجشــنبه در 
اولین دیــدارش در انتخابی جــام جهانی به مصاف تیــم ملی فوتبال 
هنگ کنگ برود. این دیدار قرار است در ورزشــگاه آزادی برگزار شود. 
دو تیم در انتخابی جام جهانی دوره قبل نیز در یک گروه قرار داشــتند. 
در ادامه ملی پوشان ایران راهی تاشکند می شوند تا برابر ازبکستان قرار 
گیرند. شاگردان قلعه نویی امیدوارند با کسب شــش امتیاز از دو بازی 
نخست شان شــروع قدرتمندی در انتخابی جام جهانی ٢٠٢۶ داشته 

باشند.

شــرایط تیم ملی هنگ کنگ برای دیدار با ایران خوب نیست چرا که با 
غیبت سه بازیکن کلیدی خود مواجه شده است.

اورتون کامارگو به دلیل مصدومیــت از ناحیه زانو  دیدار بــا ایران را از 
دســت داد. همچنین هلیو گونکالوز، مدافع میانــی هنگ کنگ نیز به 
دلیل »دلایل خانوادگی« از حضور در اردوی تیم ملی هنگ کنگ کنار 
کشــید و فرناندو نیز در خانه می ماند.علاوه بر این سه نفر، سون مینگ 
هیم که ماه گذشــته در هر دو بازی پلی آف مقابل بوتان حضور داشت 

هنوز بهبود نیافته است و بعید است در دیدار با ایران به میدان برود.
غیبت کامارگو یک ضربه اساســی برای یورن اندرســن، سرمربی تیم 
هنگ کنگ  است. این بازیکن شــروعی خیره کننده در تیم ملی هنگ 
کنگ داشــت ولی اکنون در دیدار با ایران حضور نخواهد داشــت. این 
بازیکن برزیلی الاصل اولین بازی خود را در ســپتامبر و بلافاصله پس از 

دریافت پاسپورت کشور هنگ کنگ انجام داد.
هنگ کنگ با پیروزی در دو بازی رفت و برگشت مقابل بوتان به مرحله 
دوم مســابقات انتخابی جام جهانی ٢٠٢۶ آمریکا، کانادا و مکزیک راه 
یافت.شــاگردان یورن اندرسن قرار اســت در گروه E به مصاف ایران، 
ازبکستان و ترکمنســتان بروند و اولین بازی خود را در تاریخ ٢۵ آبان 
در تهران برگــزار خواهند کرد و پنــج روز بعد نیز در خانــه به مصاف 
ترکمنســتان می روند. دو تیم اول هر گروه به دور ســوم انتخابی جام 
جهانــی راه می یابند و جایگاه خــود را در جام ملت های آســیا ٢٠٢۷ 

عربستان قطعی خواهند کرد.

آگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

شناسه 1593062
نظر به اینکه در اجرای قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
 1402/07/03 مورخ   140260317123001770 رای  برابر  رسمی  سند  فاقد 
تصرفات خانم / آقای علی حسینی راد صادره از شوش فرزند رسن دارای کدملی 
شماره 5269485494 نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 152/70 
مترمربع در قسمتی از پلاک ثبتی 2695/4 باقی مانده واقع در بخش 2 اهواز اخبار 
خروجی : قلی قطبی و صفرعلی عقیلی منجر بصدور رای گردیده و برابر ماده 3 قانون 
مزبور مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز جهت اطلاع عموم آگهی می شود تا 
هرکس نسبت به تصرفات مفروزه و مالکیت ایشان اعتراض داشته باشد از تاریخ 
انتشار نوبت اول این آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را مستقیما به اداره ثبت 
اسناد و املاک ناحیه 2 اهواز تسلیم، و رسید دریافت نمایند و معترض مکلف است 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست به مقامات قضایی تقدیم و 
گواهی تقدیم دادخواست اخذ و به اداره ثبت محل تحویل نمایند، بدیهی است در 
صورت عدم وصول اعتراض در موعد مقرر اداره ثبت برابر مقررات اقدام بصدور سند 

مالکیت خواهد نمود.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/07  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/08/23

قربانی – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو اهواز

آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف و وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون، تعیین تکلیف را بر اساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید نموده اند.
1- رای شماره 140260330001008215 پرونده کلاسه 1402114430001000257 منیر 
شیرین فرزند مهدی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 89/66 مترمربع پلاک شماره 
5811/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 121506 

مورخ 1401/10/03 دفترخانه 16 قم . )م الف 18398 (
2- رای شماره 140260330001007769 پرونده کلاسه 1402114430001000975 هاشم 
عباسی فرزند امامقلی در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
352/86 مترمربع پلاک شماره 10994 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

سند رسمی شماره 11392 مورخ 1400/03/19 دفترخانه 105 قم . )م الف 18402 (
 1402114430001000976 کلاسه  پرونده   140260330001007770 شماره  رای   -3
محبوبه عبدالهی نیا فرزند حسن در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
ششدانگ 352/86 مترمربع پلاک شماره 10994 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم سند رسمی شماره 11392 مورخ 1400/03/19 دفترخانه 105 قم. )م الف 18403 (
4- رای شماره 140260330001008038 پرونده کلاسه 1402114430001000931 منیره 
البرزی فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 160 مترمربع پلاک شماره 
11195 ، 10530 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 

62489 مورخ 1400/11/04 دفترخانه 29 قم . )م الف 18405 (
5- رای شماره 140260330001008651 پرونده کلاسه 1402114430001000323 الهه 
صداقت طلب فرزند علی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 70/70 مترمربع پلاک 
شماره 11149 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع 
الواسطه از حسن جهانگیریان سند رسمی شماره 75020 مورخ 1372/11/16 دفترخانه 20 قم 

. )م الف 18407 (
6- رای شماره 140260330001006407 پرونده کلاسه 1402114430001000104 قاسم 
ابراهیمی فرزند ابراهیم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 97/10 مترمربع پلاک شماره 
11208 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 
از حسن خضر نیاکان رونوشت از سند رسمی شماره 10317 مورخ 1354/07/22 دفترخانه 18 

قم . )م الف 18408 (
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشر آگهی و انقضای مورد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ 
انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را 
به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/07 تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/08/23

مهدی زارع شحنه
 رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

 آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی
 شهرستان خرم آباد-سری ) 143( جمعی

شناسه آگهی: 1603233
نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی ،املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده 
یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی خرم آباد  مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت 
اطلاع عموم به شرح ذیل  در دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هرکس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته 
باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد واملاک محل تسلیم وپس از اخذ رسید 
ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع محترم قضایی تقدیم وگواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل 
تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند 
اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست .تاریخ انتشار نوبت اول  : 

) (       نوبت دوم: ) (
1 – تقاضای »اقای رحیم رحیمی خواه« فرزند »علی« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »1934.04« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »452« فرعی از »76« اصلی واقع در بخش »9« خروجی از مالکیت مالک اولیه »خود متقاضی و مجهول 

المالک«
 2- تقاضای »اقای رحیم رحیمی خواه« فرزند »علی« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »22872.23« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »451« فرعی از »76« اصلی واقع در بخش »9«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »مجهول المالک و مالکین 

مشاعی«
3- تقاضای »اقای علی هراتی« فرزند »علی محمد« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »14059.57« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره »807« فرعی از »47« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکیت مالک اولیه » اقای علی محمد هراتی«
4 - تقاضای »اقای مروت هراتی« فرزند »علی محمد« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »20293.83« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره »808« فرعی از »47« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »اقای علی محمد هراتی«
5 - تقاضای »اقای لطف اله بهاروند« فرزند »خدارحم« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »13998.95« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره »27« فرعی از »55« اصلی واقع در بخش »8«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »اقای خدارحم بهاروند«
6- تقاضای »اقای لطف اله بهاروند« فرزند »خدارحم« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »41690.10« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره »28« فرعی از »55« اصلی واقع در بخش »8« خروجی از مالکیت مالک اولیه »اقای خدارحم بهاروند«
7 - تقاضای »اقای علی پرویزپور فرد« فرزند »براربلوط« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »1798.62« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره »146« فرعی از »28« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »خود متقاضی«
8 - تقاضای »اقای علی پرویزپور فرد« فرزند »براربلوط« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی«   بمساحت »5246.72« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »157« فرعی از »28« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »اقای مرید عباس رهسپار«

9 - تقاضای »اقای عباس محمدی« فرزند »اقارضا« نسبت به »سه دانگ مشاع از شش دانگ یک درب باغ« و »اقای موسی محمدی« فرزند 
»سوخته زار« نسبت به »سه دانگ مشاع از شش دانگ یک درب باغ« بمساحت »1904.14« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »333« 

فرعی از »6« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »اقای سوخته زار محمدی«
10- تقاضای »خانم تیماء توسلی« فرزند »مرتضی« نسبت به »نیم دانگ مشاع از شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی«و »خانم بیتا توسلی« 
فرزند »مرتضی« نسبت به »نیم دانگ مشاع از شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی«و »اقای مصطفی توسلی« فرزند »محمدصالح« نسبت 
به »دو دانگ مشاع از شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »4674.55« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »683« فرعی از 

»14« اصلی واقع در بخش »2« خروجی از مالکیت مالک اولیه »اقای مرتضی توسلی«   
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/23 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/08

صیدآقا نجفوند دریکوندی- رییس اداره ثبت اسناد و املاک خرم آباد
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فراتر از کاغذ
پایگاه خبری

آنلاین



استان

مدیرعامل شــرکت تولید نیــروی برق تهران از ســاخت 
بیش از ۶ هزار قطعه نیروگاهی ســاخت داخل با صرفه 

جویی ارزی بسیار زیاد در سال اخیر خبر داد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی شــرکت تولیــد نیــروی برق 
تهران، یعقــوب روحی مدیــر عامل شــرکت گفت: یکی 
از بزرگتریــن افتخــارات نیــروگاه هــا در ســالهای اخیر با 
وجــود تحریــم هــای ظالمانــه توجه ویــژه و اهتمــام به 
ســاخت داخل قطعــات نیروگاهی مخصوصــاً قطعات 
داغ توربیــن بوده اســت، و ایــن مهم در ســایه حمایت 
از تولیــد داخلــی و اتــکا بــه متخصصیــن توانمنــد در 
نیروگاه هــا محقق شــده اســت. وی از ســاخت بیش از 
۳۰۰ نــوع تجهیــز مکانیکــی، ابــزار دقیــق و الکترونیکــی 
که در مجموع شــامل حدود ۴۶ هزار قطعــه نیروگاهی 
در نیــروگاه هــای ری و طرشــت در ســال های گذشــته 
تــا کنــون خبــر داد و صرفــه جویی انجــام شــده در این 
زمینــه را بیــش از 5۰ درصــد عنــوان کــرد و یــادآور شــد: 
قطعات ســاخته شــده در داخل قابل رقابت بــا نمونه 

هــای خارجــی و در برخــی مــوارد بــا کیفیــت بالاتــر از 
نمونــه خارجــی مــی باشــند. بومــی ســازی تکنولــوژی 
افتخــارات  از  زرینــی  بــرگ  قطعــات  ایــن  ســاخت 
 صنعــت برق بــه ویــژه شــرکت تولید نیــروی بــرق تهران 

به شمار می رود.
روحــی بــه ســاخت انــواع پــره هــای متحــرک و ثابــت 
توربین های نیروگاه اشــاره کرد و گفــت: تمام تعمیرات 
اساســی و دوره ای واحدهــای نیــروگاه هــای تهــران 
توســط متخصصان و پرســنل متعهــد نیــروگاه صورت 

می گیرد. 
وی با بیــان اینکه نیــروگاه هــای ری و طرشــت و اضافه 
، با داشــتن توربیــن های  شــدن نیروگاه افــق ماهشــهر
متنــوع و نیروهــای متخصــص و بــا دانــش فنــی بــالا 
جایــگاه ویــژه ای در بیــن نیــروگاه هــای کشــور دارا می 
گام برداشــتن در راســتای ســاخت  باشــند، ایشــان 
داخل قطعــات با اتــکا به خودبــاوری را یکــی از اهداف 

مهم شرکت تولید نیروی برق تهران نام برد

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
وش داخلی و بین المللی فولاد مبارکهwww . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه       23 آبان 1402    شماره 1458 رشد فر

اصفهان-مریــم مومنــی   مدیرعامــل فــولاد مبارکــه بــا اشــاره بــه اینکه 
بــا تغییــر رویکــرد در بازاریابــی داخلــی و بین المللــی شــاهد توســعه بــازار 
و رشــد فــروش داخلــی و صــادرات بوده ایــم، گفــت: امــروزه بنگاه هــای 
گاهی کامل از شــرایط  اقتصادی موفق بنگاه هایی هســتند که بتوانند با آ
، بیشــترین  و نیــاز بازارهای داخلــی و جهانــی علاوه بر رفع نیازهای کشــور

سوددهی را برای خود و ذی نفعان حاصل کنند.
محمدیاســر طیب نیا، مدیرعامــل فولاد مبارکــه افزود: امــروزه بنگاه های 
گاهی کامل از شــرایط  اقتصادی موفق بنگاه هایی هســتند که بتوانند با آ
و نیاز بازارهای داخلــی و جهانی و با بهترین عملکــرد در حوزه های تولید، 
، بیشــترین ســوددهی را  توســعه و تکنولوژی علاوه بــر رفع نیازهای کشــور
برای خود و ذی نفعان حاصل کنند. در ایــن میان نباید از تولید هدفمند 
و با صرفه اقتصادی بالا در کوتاه ترین زمان ممکن غافل شد؛ راهبردی که 
در خطوط تولید فولاد مبارکه با ثبت ســفارش مشــتری آغاز می شــود و به 

تحویل محصول مورد سفارش در زمان مقرر خاتمه می یابد.
مدیرعامــل فــولاد مبارکه، اظهار داشــت: بــا اســتناد به اطلاعــات انجمن 
تولیدکنندگان فــولاد ایران، ظرفیت تولیــد فولاد خام در کشــور حدود ۴۸ 
میلیون تن اســت که در ســال گذشــته بیــش از ۳۰ میلیــون تن فــولاد خام 

تولید شد و جایگاه ایران در رتبه دهم جهانی تثبیت شد.
وی تصریــح کــرد: ایــن میــزان تولیــد توســط فولادســازانی رقم خــورده که 
مبــادرت بــه تولید بلــوم و بیلــت و تختــال می کننــد. ســهم تولیدکنندگان 
تختــال یعنــی فــولاد مبارکــه، فــولاد هرمــزگان جنــوب و فــولاد خوزســتان 
حدود ۱۱.۷ میلیون تن است و محصول تولیدی در بازار داخل به مصرف 

خطوط نورد گرم رسیده یا به بازارهای جهانی صادر گردیده است.
بنابر اظهــارات مدیرعامل فــولاد مبارکه، در صورتی که کــف عرضه تکلیفی 
بــرای محصــولات فــولاد مبارکــه در بــورس کالا رعایت شــود، مــازاد تختال 
موجود قابلیت صــادرات دارد که این مهم به درســتی رعایت شــده و پس 
از تأمین نیــاز داخل، برنامه صادراتی شــرکت جهت تأمیــن نیازهای ارزی 
کشور انجام گرفته و به دلیل کیفیت قابل توجه این محصولات، مشتریان 
بین المللی فــولاد مبارکــه اقبال زیادی بــه خرید از فــولاد مبارکــه دارند. در 
این راســتا با تغییر رویکرد در بازاریابی داخلی و بین المللی شــاهد توسعه 

بازار و رشد فروش داخلی و صادرات بوده ایم.

اولین دوره مسابقات ملی مهارت کارکنان وظیفه 
وهای مسلح کشور برگزار می شود نیر

گرگان-مهنــاز محمدزمانــی   کرایلــو مدیــر کل آمــوزش فنــی و حرفــه ای 
اســتان گلســتان از برگــزاری اولیــن دوره مســابقات ملــی مهارتــی کارکنــان 
وظیفه نیرو های مسلح کشور در ۱5 رشته در ۴ مرحله شهرستانی، استانی 
،سازمانی و کشوری با شعار سربازان ماهر، پنجه های کارآمد و اشتغال موثر 
خبر داد. کرایلــو گفت : اولیــن دوره مســابقات ملی مهارت کارکنــان وظیفه 
نیروهای مسلح کشــور با اهداف ترویج فرهنگ مهارت آموزی در نیروهای 
مســلح و کشــوری، ارتقــاء ســطح کیفــی آمــوزش هــای مهارتی، شناســایی 
کارکنــان  اســتعدادهای برتــر و برنامــه ریــزی بــرای رشــد توانمندســازی 
وظیفه و تلاش بــرای استانداردســازی آموزش هــا، مجتمع هــا و تجهیزات 
آموزشــی برگزار خواهد شــد. وی افزود: این مســابقات با همکاری ســازمان 
هــای نیروهــای مســلح و جمعیــت هــلال احمر کشــور در ۱5 رشــته شــامل 
تیراندازی)ســلاح کلاشــینکف( ،امــداد و نجــات ،نــرم افــزار برنامــه نویســی 
پایتون،عکاســی دیجیتــال ،تعمیــرکار آبگرمکــن دیــواری و پکیــچ ،نصــاب 
و تعمیــر کار کولــر هــای گازی، پنجــره ای و اســپیلت،تعمیرکار بــرق خــودرو 
،نانوایی سنتی لواشی،آشپزی سنتی ،حفاظت فیزیکی ،آمادگی جسمانی، 
پیرایشــگری مردانــه، تعمیــر کار خودروهای ســبک ،تعمیرکار ســخت افزار 
تلفن همراه و درب وپنجر ساز پروفیل آهنی برگزار می شود. مدیرکل آموزش 
فنی و حرفه ای گلستان همچنین اظهار کرد: تمامی کارکنان وظیفه دارای 
مهارت تخصصی که مشغول طی دوره ضرورت خدمت مقدس سربازی در 
یکی از ســازمان های نیروهای مسلح هســتند می توانند در این مسابقات 

شرکت کنند.

 شهرک انرژی  خورشیدی در استان اردبیل 
احداث می شود

اردبیل-افســون جبــارزاده    هاشــم علایــی  در جریــان بازدیــد از 
محل های پیشنهادی احداث شهرک انرژی خورشیدی، اظهار داشت: 
طــی تفاهم نامــه فی مابیــن شــرکت شــهرک های صنعتــی با اســتانداری 
اردبیل، ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ســاتبا(، 
شــرکت بــرق منطقــه ای آذربایجــان و شــرکت توزیع نیــروی برق اســتان، 
شــهرک انرژی هــای خورشــیدی در اســتان اردبیــل احــداث می شــود. 
وی افــزود: ایــن شــهرک در راســتای ترویــج بهره منــدی از انرژی هــای 
تجدیدپذیــر و به منظــور حمایت از مشــارکت بخش خصوصــی در تولید 
ک احــداث خواهد شــد. علایی ادامــه داد: بــرای احداث شــهرک  برق پــا
انرژی خورشیدی، چندین نقطه در استان اردبیل از سوی دستگاه های 
ذی ربط شناســایی و معرفی شــده اســت که در صورت دارا بودن شــرایط 
لازم، بهتریــن مــکان ممکــن بــرای احــداث آن انتخــاب و تملــک خواهد 
شد. مدیرعامل شــرکت شهرک های صنعتی اســتان اردبیل تصریح کرد: 
پــس از تملــک اراضــی مســاعد و تامیــن زیرســاخت های لازم، نســبت به 
گذاری زمین به سرمایه گذاران واجد شــرایط برای احداث نیروگاه های  وا
خورشیدی اقدام می شــود تا گامی مهم در تولید انرژی های تجدیدپذیر 
ک در اســتان برداشــته شــود. وی توســعه و گســترش انرژی هــای  و پــا
تجدیدپذیــر را در تحقــق اهداف توســعه اقتصــادی، اجتماعی و زیســت 
محیطــی بســیار تاثیرگــذار دانســت و افــزود: اســتفاده از انرژی هــای نــو 
می تواند ضمن کاهش وابستگی به منابع فسیلی و حفظ محیط زیست، 
نیــروی بــرق مطمئــن و پایــداری را در فواصــل مختلــف ســال در اختیــار 

صنعت استان قرار دهد.

قاســم توانایی    مردم تالش قومی ایرانی تبار هســتند که سکونتگاه 
اصلــی آنهــا بــا وســعتی بیــش از ده هــزار کیلومتــر مربــع در جمهــوری 
آذربایجان ،روسیه و حدودی  از بلاروس و ارمنستان فعلی آغاز شده  و 
تا شمال غرب استان گیلان و جنوب شرقی اســتان اردبیل ادامه دارد 
با بیــش از هــزارو ســیصد کیلومتر کــوه های ســربه فلک کشــیده که در 

درازای دریای نیلگون  قراردارد.
زبان تالشــی یکی از زبان های ایران باستان و شاخه ای از زبان پهلوی 
به شــمار می آیــد کــه هرچند تحــت تآثیر همســایگان قــرار گرفتــه ولی 
هنوز زنــده و پویــا اصالــت خــود را حفــظ کــرده و بزرگترین عامــل برای 

شناخت قوم تالش می باشد.
در طــول تاریــخ قــوم تالــش مــردان و زنــان بزرگــی را در عرصــه هــای 
ک وبی شــماری  هنری،علمی ،ادبیات ،سیاســت و جنگجویان بی با

را در خود داشته و دارد.
در میــان ایــن گســتردگی جغرافیایــی ،تالــش ،شهرســتان ماســال بــا 
،همچون نگینی سبز و گران بها بر انگشتری  زیبایی خیره کننده و بکر
زرین تالش می درخشد و چشــم هر رهگذر وتوریستی  را به خود خیره 
مــی کند .این خطه ســر ســبز بــر گرفتــه از تالــش بزرگ توانســته اســت 

مردان و زنان بزرگی را در خود بپروراند.
ســعادتقلی جلا لیان ،متولــد و زاده ی شهرســتان ماســال درمحله ی 
ددش بگ روســتای وشمه ســرا در ســال ۱۳۱۸خورشــیدی متولد و با 
ســختی های آن دوران تحصیل در رشــته ی فیزیک، لیسانس خود را 
کنون دبیر بازنشســته  اخذ  میکند وبه تدریس ادامه می دهد .او هم ا

ی شهرستان ماسال و تالش می باشد.
جلالیــان با عــرق و تعصــب خاص نســبت به قــوم و فرهنگ زبــان غنی 
تالش تحقیقات وســیعی را در شــناخت از کلمــات و واژه های تالشــی 
از ۶۰سالگی شروع می کند و با بهره جســتن از منابع غنی و کتاب های 
تخصصــی چــون فرهنــگ اســتاد معیــن و دهخــدا و عمیــد و فرهنگ 

های زبان پهلوی به  فارســی و فارســی به پهلوی دکتر فرهوشــی ، زبان 
شناسی و تاریخ زبان فارسی دکتر ناتل خانلری ،فرهنگ فرامرز مسرور 
ماســالی، دســتور زبــان تالشــی علــی ماســالی و......  و مهــم تــراز همه 
برقراری  ارتباط کلامی با پیران قوم تالش و محلات و روستاها اقدام به 
تهیه و چاپ جلــد اول کتابی با عنوان فرهنگ تالشــی به زبان فارســی 
جلالیان می کند. این کتــاب ازآنجا حائز اهمیت اســت که برای اولین 

بار با این مضمون به چاپ می رسد.
جلــد اول کتــاب فرهنــگ جلالیــان دارای ۸5۱صفحــه مــی باشــد کــه 

حاوی ترجمه کلمات و واژه های تالشی می باشد.
جلالیــان اظهــار میکنــد کــه زبــان ،شناســنامه  و بیــان کننــده هویــت 
و فرهنــگ هر قــوم و ملتی اســت و هــدف و انگیــزه ی مــن از تحقیقات 
ایــن  نگــه داشــتن  زنــده  تالشــی  وازه هــای  و  کلمــات  گــردآوری  و 
گان و حفــظ  زبــان روســتایی و شــهری کــه ریشــه در زبــان تالشــی  واژ
دارای  مــن  بــرای  زبانهــا  دوی  هــر  کــه  باشــد  مــی  دارد  پهلــوی   و 

اهمیت است. 
وی در ادامــه گفتگــو بیــان کرد کــه واژه هــای زبان تالشــی ماننــد زبان 
پهلــوی ،تاتــی رشــته ای از زبــان اوســتایی و سانســکریت مــی باشــد و 

دارای یک ریشه و بن مشترک است.
جلالیــان در ادامه گفت:تحقیقــات و مطالعات وســیع خود در جهت 
حفــظ زبــان تالشــی را از ســن ۶۰ســالگی بــه طــور جــد و مســتمر آغــاز 
کــرده و واژه هاولغــات تالشــی را اعــم از لغــات ســاده و مرکب گــردآوری 
کــرده اســت و بــا اســتفاده از گویــش مــردم تالــش در طــول ۱5۰ســال 
 گذشــته اســتفاده کــرده کــه در چــاپ و عرضــه ی ایــن کتــاب تاثیــر 

به سزایی دارد. 
جلالیــان در ادامــه گفت: زبــان کهن و باســتانی تالشــی بــا لهجه های 
مختلــف در سراســر جغرافیای تالش مــورد اســتفاده قرار مــی گیرد  به 
طوری که درک مفاهیم در لهجه های مختلف برای شــنونده مشــکل 

می باشد.
زبان تالشــی یکــی از زبان هــای ایران باســتان بــوده که هــر چند تحت 
تاثیــر دگــر زبانهــای همســایگان قــرار گرفته ولــی هنــوز اصالت خــود را 
حفظ کــرده و بزرگتریــن مولفه و عامل برای شــناخت قوم بــزرگ تالش 

می باشد.
در پایان گفتگوی  استاد جلالیان از دغدغه ها و دلگرمی ها پرسیدیم 
و اینکه هزینــه کتاب را چگونه تهیــه کرده اند  ،در پاســخ گفت: که کلیه 
هزینه هــای چاپ جلد اول هزینه شــخصی خــود بــوده و در این میان 
از همــکاری اداره ی فرهنــگ وارشــاد اســلامی شهرســتان ماســال و 
همچنیــن ازهمراهــان و دوســتانی کــه در یــادآوری لغــات و واژه های 

تالشی کمک کردند تشکر و قدردانی کرد.
وی در ادامــه گفــت :بــا توجــه بــه فرهنــگ تــک  فرزنــدی و صحبــت 
کردن خانواده های تالشــی بــا فرزندان خود بــه زبان فارســی احتمال 
کمرنگ شــدن و به مرور زمان کنار گذاشــتن زبان غنی تالشی را یکی از 
دغدغه های خــود میداند. و در پایان گفت : جلــد دوم کتاب آماده ی 
چاپ مــی باشــد و بعــد از آن جلــد ســوم را  نیــز با همیــن مضمــون آغاز 

خواهد کرد.

گیلان

ونمایی از چاپ جلد اول فرهنگ تالش به فارسی به قلم استاد سعادتقلی جلالیان ر

کردستان

ســنندج-فاطمه ملایی   نشســت صمیمی جوانان مطالبه گر قرارگاه بقیه 
الله کردســتان با مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای استان در ســالن جلسات 

این شرکت، برگزار گردید.
در ایــن جلســه مهنــدس آرش آریانــژاد در یــک فضــای بســیار صمیمــی بــه 
مطالبات اعضاء حاضر در جلســه پاســخ لازم ارائه داده و ابــراز امیدواری کرد: 
با همفکری و وحدت بین تمام اقشــار می شــود اقدامات خوب و اثرگذاری در 

راستای تحقق مطالبات مردمی انجام داد.
وی مطالبه گــری را نوعــی نظــارت مردمــی دانســت و ضمــن قدردانــی از 
کــرد: مــا در ایــن شــرکت مطالبــات  تلاش هــای مطالبه گــران، خاطرنشــان 
مطالبه گــران را تــا تحقــق امــر پیگیــری می کنیــم و انتظــار داریــم که جلســات 
مطالبه گری بــه صورت منظم تداوم داشــته باشــد و امیدوارم کــه این مجمع 

بتواند یاری گر مدیران برای خدمت بیشتر به مردم باشد.
مهنــدس آریانژاد اضافــه کرد: همدلــی در میــان حوزه ها در کنــار برنامه ریزی 
هدفمنــد و منظم ســبب پیشــرفت و ارتقاء می شــود و عدم عمل بــه وظیفه و 

تعهدات، سبب ایجاد حق الناس بر ذمه مدیران است.
کید بر اینکه مطالبه گری باید موضوعات مهم جامعه را شــامل شود،  وی با تأ
گفــت: مطالبه گری هــا از لحــاظ اجتماعــی بســیار ارزشــمند اســت، امــا دلیل 

به نتیجه نرســیدن برخــی مطالبات، عدم کارشناســی به همراه علــم و یقین، 
اولویت بنــدی نکردن مســائل مربــوط به مطالبــات، عدم پیگیــری موضوع و 

مسائل مطرح شده و مطالبه بدون ارائه راه حل و پیشنهاد، است.
مهنــدس آریانــژاد بــا بیــان اینکــه برخــی انتظــارات مردمــی در حد تــوان این 
شرکت نیســت، ادامه داد: گاهی اوقات خواســته های مطالبه گران فرااختیار 
اســت و مربــوط بــه موضوعــات فرااســتانی اســت؛ همچنیــن مطالبه گــران 
علی رغم انتقــادات، پیشــنهاد و راهکار هــم در کنــار آن ارائه دهند تــا بتوانیم 

بهتر به آن موضوع رسیدگی کنیم.

حامد امیریان دبیر مجمع مطالبه گران اســتان کردســتان نیز در این مجمع، 
اظهــار داشــت: هــدف اصلــی مطالبه گــری تحقــق منویــات رهبری در کشــور 

است.
وی در این جلســه با بیــان اینکه مجمــع مطالبه گران به صــورت مردمی اداره 
می شــود، اظهــار داشــت: مجمــع بــا هــدف فسادســتیزی، عدالــت خواهی، 
پیگیری مشــکلات مردم و با نظارت مردمی، نحوه صحیــح مطالبه گری و هم 
افزایی تشــکل های مطالبه گر در اســتان کردســتان فعالیت خــود را آغاز کرده 
و در صــدد ایجــاد اتحــاد و انســجام بیــن دســتگاه های اجرایــی و نظارتــی در 

راستای حل مشکلات و مطالبات مردم است.
دبیــر مجمــع مطالبه گــران قــرارگاه بقیــه الله، افــزود: مجمــع مطالبه گــران زیر 
مجموعه قــرارگاه بقیــه الله که یــک قــرارگاه فرهنگــی و اجتماعی اســت، فعال 
کنــون شــاهد فعالیــت مجامع  شــده و در همــه شهرســتان های اســتان هم ا

مطالبه گری هستند.
وی در ادامه گزارشــی از ســاختار تشــکیلاتی مجمع مطالبه گران قــرارگاه بقیه 
الله کردســتان ارائــه داد و گفــت: در مــدت یــک ســال از تشــکیل ایــن مجمع 
کنون، 5۰۰ جــوان انقلابی دغدغه مند در کل اســتان شناســایی شــده و در  تا

کار گروه های تخصصی شهرستان ها به کار گیری شده اند. 

دیدار مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان کردستان با اعضای مجمع مطالبه گران قرارگاه بقیه الله کردستان 

مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق تهران :

وگاهی وارداتی می شوند وگاهی ساخته شده در داخل کشور جایگزین قطعات نیر تجهیزات نیر

آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف و وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون، تعیین تکلیف را بر اساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید نموده اند.
1- رای شماره 140260330002010130 پرونده کلاسه 1402114430002000313 مجید 
محمدی فرمشهور فرزند شعبانعلی، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
120 مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 2307 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از رحیم زند صفحه 537 دفتر 88 

. )م الف 18399 (
 1402114430002000775 کلاسه  پرونده   140260330002009519 شماره  رای   -2
شیرعلی نقی پور فرزند سردارعلی، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
108 مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 2167/2/455 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از افتخارالسادات میر صفحه 193 

دفتر 41 و بتول میرئی صفحه 71 دفتر 26 . )م الف 18400 (
 1402114430002000708 کلاسه  پرونده   140260330002009842 شماره  رای   -3
مصطفی فشکی فراهانی فرزند اصغر، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
126 مترمربع در قسمتی از پلاک شماره 1 فرعی از 1823 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از برات چراغی شهرابی طی سند 

قطعی شماره 73632 مورخ 1368/07/18 دفترخانه 3 قم . )م الف 18401 (
 1402114430002000417 کلاسه  پرونده   140260330002010168 شماره  رای   -4
معصومه آشفته دل فرزند قادر، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 48 

مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 1965 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سیداحمد فاتحی طی سند قطعی شماره 

12744 مورخ 1341/7/3 دفترخانه 14 قم . ) م الف 18404 (
 1401114430002002085 کلاسه  پرونده   140260330002009743 شماره  رای   -5
معصومه شفق فرزند محمد، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 115/27 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 2458/1/79 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 451 دفتر 186 . )م الف 18406(
 1402114430002000316 کلاسه  پرونده   140260330002010169 شماره  رای   -6
علیرضا ارندان فرزند اصغر، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 84 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 2323 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمد هندیانی ورثه مرحوم محمدرضا 

هندیانی. )م الف 18409 (
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشر آگهی و انقضای مورد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ 
انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را 
به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/08/07
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/08/23

عباس پور حسنی حجت آبادی
 رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم

رییس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان کنگاور:

عملیات شانه سازی محور کنگاور به اسدآباد پایان یافت
کرمانشاه - حسنا فخارزاده   رییس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرســتان کنگاور اعلام کرد: عملیات شانه سازی محور کنگاور به اسدآباد به 

پایان رسید.
 روضانعلی حصاری در این باره گفت: عملیات شــانه سازی و رفع اختلاف ســطح جاده با شــانه  جاده باتوجه به قرارداشــتن ۴5 کیلومتر مسیر بزرگراهی در 

محور کنگاور به سه راهی تویسرکان تا روستای پل شکسته در انتهای حوزه استحفاضی در دو مرحله عملیات شانه سازی اجرا شد.
وی اظهار کرد: عملیات شانه ســازی در جهت ایمن ســازی تردد کاربران جاده ای با هدف؛ توقف هــای اضطراری خودروها، افزایش دیــد رانندگان در پیچ 
ها، احســاس راحتی و آرامش راننده به هنگام رانندگی، بازگشــایی معبر به هنگام وقوع تصادفــات در جاده و محلی برای دپوی بــرف هنگام عملیات برف 
روبی اجرا می شــود. حصاری، با بیان اینکه در عملیات شــانه سازی شــیب های گردنه کجاوه شــکن که از ســوی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
، محور سه راهی تویسرکان تا کنگاور به طول 5/۴ کیلومتر  واریانس جدید برای آن اعلام شده، انجام شده است. وی ادامه داد: همچنین طی ۷ ماهه اخیر
روکش آسفالت و از گردنه بیدسر. تا روستای کهریز به طول هشــت کیلومتر عملیات بهسازی و لکه گیری انجام شده اســت.�🔸� حصاری افزود: طی ۷ ماهه 

سال جاری، ۳ هزار و ۱۶5 تن آسفالت در محورهای مواصلاتی شهرستان کنگاور مصرف شده است.
، نصب ۱۱۰  وی درباره ایمن ســازی محورهای مواصلاتی این شهرســتان گفت: ۱۳۶ کیلومتر خط کشی، آشکار ســازی ۸ نقطه پرحادثه، نصب ۲ ســرعت گیر

عدد تابلو اخطاری و مسیرنما، نصب ۲۲۰ عدد علائم هشداری و بهسازی ۷۹ عدد تابلو از دیگر اقدامات انجام شده طی ۷ ماهه سال جاری است.
کم دهی جاده،  حصاری در ادامه درباره اقدامات راهداری انجام شده در محورهای مواصلاتی شهرستان کنگاور گفت: ۱5 کیلومتر عملیات بهسازی و ترا
ک ســازی ورودی و خروجی ۲۲ پل، ریزش برداری ۴ مقطع در گردنه بیدســر. و گردنه  ، ۴۳۰ کیلومتر حریم زنی و رگلاژ شــانه راه، پا شــانه ســازی ۱۲ کیلومتر

کنش سریع انجام شده است. سرمست، امداد رسانی به ۱۹۰ خودرو در راه مانده  و 5۰ مورد راه گشایی و عملیات وا
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 شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ اعلام کرد: 
با تخصیص کد #١٢١*۵٠٠* روند رسیدگی به 
درخواست های شهروندان تهرانی در حوزه موارد 
مرتبط با شبکه، روشــنایی و حوادث برق بهبود 

یافت.
به گــزارش وزارت نیرو، علیرضــا رضایی، معاون 
بهره بــرداری و دیســپاچینگ شــرکت توزیع 
نیروی برق تهران بزرگ گفت: همه مشــترکان 
برق کلان شــهر تهران می توانند با شماره گیری 
#١٢١*۵٠٠* درخواســت های خود را در حوزه 
برق ثبــت و از خدمات و اطلاع رســانی های این 

شرکت بهره مند شوند.
وی با تاکید بر پاســخگویی و خدمت رسانی ٢۴ 
ساعته توسط نیروهای عملیاتی این شرکت در 
بخش ١٢١، افزود: با توجه به حجم تماس های 
مشــترکان تهرانی، همکاران ما در حال حاضر 
امکان پاســخگویی به ۹٠٠ تمــاس در لحظه 

را دارند و با توجــه به در دســترس بودن بانک 
اطلاعاتی مشترکان و در نظر گرفتن نشانی های 
شهری، در صورت افزایش درخواست و تماس ها 
با توجه به هماهنگی های به عمل آمده با شرکت 
مخابرات، این امکان صورت گرفته که در صورت 
تکمیل شــدن ظرفیت خطوط ورودی سیستم 
پاســخگویی تلفن گویا به صورت هوشــمند، 
تماس هــای مشــترکان را بررســی و پاســخ 
متناسب با درخواســت تماس گیرندگان ارائه 

شود.
حجت مومنی مدیر امور هماهنگــی و نظارت بر 
فوریت های برق توزیع برق تهران بزرگ نیز علاوه 
بر بیان اهمیت و لزوم ارتقای ســطح بهره وری در 
ســامانه های نظارتی و کنترلی گفت: این امکان 
برای مشــترکان تهرانی ایجاد شــده اســت که 
بتوانند علاوه بر ثبت تغییر ایجاد شــده در محل 
ســکونت خود و دریافت خدمات برق، انشعابات و 

غیره به صورت هم زمــان از خدمات فوریت های 
برق در چند نقطه بهره مند شوند و این شرکت به 
صورت بر خط و در لحظه، امکان شناسایی نقطه و 
محل های بروز حادثه را در سامانه های خود ایجاد 
کرده تا هم زمان با شناســایی آدرس دقیق، آن را 
به نزدیک ترین نیروهــای عملیاتی اعلام کنند تا 
در کمترین زمان به محل اعزام و نســبت به رفع 

مشکل به وجود آمده اقدام شود.

مدیر روابط عمومی بانک مرکزی مطرح کرد
آغاز پرداخت وام ۳۰۰میلیونی با مدل جدید 

اعتبارسنجی
مدیر روابط عمومــی بانک مرکزی از آغاز پرداخــت وام ۳٠٠میلیونی 

بدون کارمزد با مدل جدید اعتبارسنجی خبر داد.
 قمری وفا از آغاز طرح پرداخت تســهیلات قرض الحسنه تا مبلغ ۳٠٠ 
میلیون تومان بــدون کارمزد با مدل جدید اعتبارســنجی از نیمه اول 

آذرماه در بانک رسالت خبر داد.
 نســخه جدید مدل امتیازدهی اعتباری اشــخاص حقیقــی در اواخر 
خردادماه امسال در شورای سنجش اعتبار بانک مرکزی ارائه شده و به 

تصویب اعضا رسیده است.
 همکاری و هماهنگی نهادهای ذی ربط تنوع اطلاعاتی در نسخه جدید 
بیشتر شــده اســت، ضمن اینکه در طراحی این مدل از شاخص های 
متنوعی اســتفاده شــده اســت که مواردی مانند رفتار اشــخاص در 
بازپرداخت تســهیلات، ســابقه اشــخاص در پرداخت چک، ســابقه 
محکومیت های مالی اشــخاص، وضعیت پرداخت مالیات، دهک بندی 
یارانه ها و حتــی مــواردی مانند پرداخــت یا عدم پرداخــت جرایم 
راهنمایی و رانندگی را می توان به عنوان مهمترین شــاخصه های مورد 

بررسی برای تعیین امتیاز اعتباری برشمرد.
معاون فناوری هــای نوین بانک مرکزی در همین ارتباط گفته اســت: 
مدل اعتبارســنجی جدید برای این که تکمیل شــود نیازمند دریافت 
اطلاعات از بخش های مختلف است که خوشبختانه اطلاعات سازمان 
مالیاتی به دست ما رسیده است و در حال دریافت سرویس وزارت رفاه 
و فراجا برای جرایم رانندگی هم هستیم که به امید خدا این موارد انجام 

شود سیستم عملیاتی خواهد شد.

رئیس پژوهشکده پول و بانکی:
میل به نقدینگی در مردم به یک درصد رسید

رئیس پژوهشکده پول و بانکی گفت: با پیدایش شبکه های الکترونیک 
میل به نقدینگی در مــردم از ۳٠ درصد ابتدای انقــلاب به یک درصد 

کاهش یافته است.
 پیمان قربانی در نشست خبری همایش سالانه بانکداری الکترونیک و 
نظام های پرداخت در محل بانک مرکــزی با بیان اینکه این همایش در 
هفته آینده دوشــنبه و سه شــنبه در مرکز همایش صدا و سیما برگزار 
می شود، اظهار داشــت: تحولات تکنولوژی دهه های اخیر باعث شده 
تحولاتی در نظام بانکــی اتفاق افتــد و از دهه ٨٠ شــبکه بانکی وارد 

نظام های بانکداری الکترونیک شده است.
وی گفت: میل به نقدینه خواهی در ابتدای انقــلاب ۳٠ درصد بود بعد 
از آن با پیدایش ایران چک ها و چک های مسافرتی کاهش یافت الان با 
پیدایش شــبکه های الکترونیک میل به نقدینگی به یک درصد رسیده 

است.

وی همچنین گفت: نظام هــای پرداخت الکترونیــک نقش مهمی در 
تسهیل مبادلات جامعه و تقویت تولید ناخالص داخلی کشور دارند.

به گفته قربانی، بانکداری هوشمند یکی از مظاهر بانکداری الکترونیک 
است که در جهت تسهیل مبادلات و خدمات اقدام می کند.

رئیس پژوهشــکده پول و بانکی گفت: فناوری های الکترونیک در نظام 
بانکی در سایر بخش ها هم سرریز می شود به گونه ای که اگر این امکانات 

وجود نداشت امکان پرداخت یارانه نقدی به جامعه فراهم نمی شد.
وی گفت: امســال در همایش بانکداری الکترونیک ١۶ نشست علمی 
برگزار می شود، ٢٠٢ مقاله دریافت شده که ۵٠ مقاله پذیرفته  شده اند، 
۳٠ مقاله به صورت شــفاهی در همایش ارائه می شــود، همچنین ١۳ 
کارگاه آموزشــی یک و نیم ســاعته و ٢۴ کارگاه بــرای بانک ها برگزار 
می شــود و جشــنواره نوربخش نیز با دریافت ۳٢ طرح امسال برگزار 
می شود.در این همایش همچنین مهران محرمیان معاون نظارت بانک 
مرکزی اعلام کرد: ۹۵ درصد خدمات بانکــی در حال حاضر به صورت 

الکترونیکی ارائه می شود.

معاون وزیر راه و شهرسازی:
یک میلیون و ۸۶۷ هزار و ۷۱۹ واحد نهضت ملی 

مسکن در حال ساخت است
 معاون مســکن و ســاختمان وزیر راه و شهرســازی از مراحل ساخت 
یک میلیون و ٨۶۷ هزار و ۷١۹ واحد نهضت ملی مســکن در شهرها و 
روستاهای سراسر کشــور خبر داد.به گزارش وزارت راه و شهرسازی، 
هادی عباســی اصل، با توضیح عملکــرد وزارت راه و شهرســازی در 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن، اظهار کرد: نهضت ملی مسکن توسط 
وزارت راه و شهرســازی با هدف ایجاد ثبات قیمتی در بازار مســکن و 

تعادل بخشی از ابتدای دولت سیزدهم در حال اجراست.

وی افزود: تاکنون در قالب طرح نهضت ملی مسکن بیش از یک میلیون 
و ٨۶۷ هزار و ۷١۹ واحد مسکونی به شکل انبوه سازی، واگذاری زمین 
با اجاره ۹۹ ســاله، نوسازی بافت فرسوده، نوســازی مسکن روستایی، 
ســاخت مســکن کارکنــان نیروهای مســلح، پرداخت تســهیلات 

خودمالکی مسکن و تکمیل مسکن مهر در حال ساخت است.
معاون وزیر راه و شهرســازی در بیان جزییات احداث واحدهای نهضت 
ملی مســکن، توضیح داد: هم اینک در بخش واگذاری اراضی ۹۹ ساله 
به صورت انفرادی و گروهی در شهرها به تعداد ۳۷١ هزار و ۳۳٨ واحد، 
واگذاری اراضی با اجاره ۹۹ ســاله بــه صورت انفــرادی و گروهی در 
روســتاها به تعداد ۴۳ هزار و ۴۳۶ واحد و انبوه سازی در اراضی با اجاره 

۹۹ ساله به تعداد ۵٠٠ هزار و ۷۶٢ واحد در حال اجراست.
عباســی اصل ادامه داد: علاوه بــر آن، تعداد ٢١٠ هــزار و ١۵۵ واحد 
نیروهای مســلح، ١۵٨ هزار و ۵۳۶ واحد در قالب نوســازی بافت های 
فرســوده، ١۴۳ هزار و ۶۷۷ واحد خودمالکی شهری، ۳۳١ هزار و ١۵١ 
واحد مسکن روســتایی و تکمیل ١٠٨ هزار و ۶۶۴ واحد مسکن مهر در 

سراسر کشور نیز در حال اجراست.

وگاه ها در انتظار اجرای قانون  بهره وری در نیر
مانع زدایی برق

مطابق آئین نامــه اجرایی تبصره ١۴ ماده واحده بودجه ســال ١۴٠٢ 
کل کشــور نرخ و تعرفه ســوخت نیروگاه های مقیاس بزرگ و کوچک 
به ازای هر لیتر فــرآورده نفتی و هرمتر مکعــب گاز طبیعی ۷۵٠ ریال 
تعین شده است.مطابق آئین نامه اجرایی تبصره ١۴ ماده واحده بودجه 
سال ١۴٠٢ کل کشور نرخ و تعرفه سوخت نیروگاه های مقیاس بزرگ 
و کوچک به ازای هر لیتر فرآورده نفتی و هر مترمکعب گاز طبیعی ۷۵٠ 
ریال تعیین شده است. با وجود افزایش ٢٠٠ درصدی نرخ گاز مصرفی 
نیروگاه نسبت به سال گذشته، این رقم در برابر نرخ سایر مصارف ناچیز 
است؛ این در حالی اســت که نیروگاه ها سهم ۳٠ درصدی از مصرف گاز 

کشور را در اختیار دارند.

علت اختلاف راندمان نیروگاه های ایران و دنیا چیست؟
مطالعه تعرفه سوخت مصرفی در کشورهای دنیا نشان می دهد که یکی 
از دلایل اصلی فاصله راندمان نیروگاه های ایران و کشــورهای بهره ور 
اختلاف قیمت سوخت فروخته شده به نیروگاه ها است. به عنوان مثال 
مقایســه تعرفه نرخ ســوخت نیروگاه ها در ایران با کشــورهایی مانند 
آمریکا که متوسط راندمان نیروگاه های آن بالای ۴١ درصد است نشان 
می دهد که تعرفه ســوخت نیروگاه های ایران در مقابل این کشــورها 
بسیار ناچیز بوده است؛ البته نکته حائز اهمیت در مورد کشور آمریکا آن 
است که نیروگاه های زغال ســنگ نزدیک به ۴٠ درصد از برق حرارتی 
آمریکا را تأمین می کنند که راندمان این نــوع نیروگاه ها محدود به زیر 
۴٠ درصد اســت که در صورت حذف این نوع نیروگاه ها از محاســبه، 
راندمان نیروگاه های این کشــور بیش از ۵٠ درصد خواهد شــد. نرخ و 
تعرفه فروش گاز در آمریکا متغیر است اما با وجود این اختلاف قیمت ها 

تعرفه صنایع و نیروگاه اختلاف چندانی باهم ندارد.
بالا بودن قیمت انرژی و ســوخت گاز در اکثر کشورهای دنیا به خصوص 
کشــورهای اروپایی که بــا محدودیت منابــع گازی روبه رو هســتند، 
نیروگاه ها را با گذشت زمان و پیشــرفت فناوری به سمت بهره وری سوق 
داده اســت. برای مثال توربین های گازی کلاس F یکی از ســازندگان 
بزرگ توربین های گازی و تجهیــزات نیروگاهی قابلیت دســتیابی به 
راندمان بیش از ۶٠ درصــد را دارد که این فناوری در ایران بومی شــده 
اســت. با این وجود هزینــه اولیه و تعمیــر و نگهداری آن ها نســبت به 
توربین های قدیمی بیشتر است. باید به این نکته توجه داشت که کاهش 
مصرف ســوخت در دراز مدت و افزایش راندمــان نیروگاه های برق با در 
نظر گرفتن قیمت واقعی ســوخت از نظر اقتصادی به شدت توجیه پذیر 
است چرا که با منطقی شدن قیمت سوخت، بیشترین سهم هزینه متغیر 

تولید برق در این نیروگاه ها را هزینه سوخت تشکیل می دهد.

نظام تعرفه گذاری اشتباه بلای جان صنعت برق
با این وجود در ایران بــه دلیل ناچیز بودن قیمت ســوخت نیروگاه ها، 
هیچ اشــتیاقی برای افزایش راندمان و بهره وری وجود ندارد. به عنوان 
مثــال افزایش ۵ درصــدی راندمان یک نیــروگاه گازی با احتســاب 
قیمت سوخت ۷۵ تومانی ســوخت برای نیروگاه، سالانه ٢٠ هزار دلار 
به درآمدهای نیــروگاه خواهد افزود این در حالیســت که افزایش این 
میزان راندمان نیروگاه ده ها میلیون دلار هزینه خواهد داشت که در این 
صورت سرمایه گذار رغبتی برای ســرمایه گذاری در ارتقای بهره وری 

نیروگاه خود نخواهد داشت.

قانون مانع زدایی برق نقطه عطف بهره وری نیروگاه ها
بر همین اســاس یکی از اهداف »قانون مانع زدایی از توســعه صنعت 
برق«، ایجــاد جذابیت برای افزایش راندمان صنعــت نیروگاهی بدون 
تغییر در قیمت نهایی برق اســت. قانون »مانع زدایی از توسعه صنعت 
برق« در آبان ماه ١۴٠١ به تصویب و تأیید مجلس شــورای اسلامی و 
شورای نگهبان رســید و پس از آن در آذرماه از سوی رئیس جمهور به 
وزارت نیرو ابلاغ شــد.طبق ماده ١٠ قانون مانع زدایی از توسعه صنعت 
برق قرار است یارانه در کل زنجیره از تولید تا مصرف برق، تدریجاً حذف 
و به انتهای زنجیره یعنی مصرف کننده نهایی منتقل گردد و متناســب 
با مصرف کنندگان مختلف ساماندهی شــود. برای این کار باید قیمت 
ســوخت نیروگاه ها به قدری افزایش پیدا کند که انگیزه اقتصادی برای 
بهبود و کاهش تلفات در زنجیره ایجاد شــود. در حال حاضر با گذشت 
نزدیک به یکســال از ابلاغ قانون از ســوی رئیس جمهور و فرصت سه 
ماهه قانونگذاران به وزارت نیرو جهت تهیــه و تصویب آئین نامه ها، اما 
همچنان آئین نامه ای به تصویب نرســیده اســت که با وجود مشکلات 
صنعت برق کشــور و کارکرد قانون مانع زدایی از صنعت برق برای رفع 

این مشکلات، عدم پیگیری وزارت نیرو نیاز به واکاوی دارد.

افزایش ۳۰ هزار بشکه ای تولیدنفت در آب های 
خلیج فارس

مدیر منطقه عملیاتی خارگ از افزایش ۳٠ هزار بشــکه ای تولید روزانه 
نفت خام شرکت نفت فلات قاره ایران در خلیج فارس خبر داد.

 به نقل از نفت فلات قاره ایران، علیرضا متعالی جهرمی در این خصوص 
گفت: با اجرای پــروژه افزایش ظرفیت تولید میــدان ابوذر، همچنین 
پروژه ســاخت و نصب مبدل های حرارتی در کارخانه خشــکی ابوذر، 
ظرفیت تولید نفت این شــرکت ۳٠ هزار بشــکه در روز افزایش یافت و 
از ماه گذشــته چاه F٨-۵ میدان مشــترک فروزان با تولید نزدیک به 

یک هزار بشکه در روز به بهره برداری رسید.
مدیر منطقه عملیاتــی خارک افزود: در پــروژه افزایش ظرفیت تولید 
میدان ابوذر حدود ٢ کیلومتر خط لوله ١٨ اینچ اجرا و راه اندازی شــد. 
با وجود اســتفاده از خط لوله ٢۶ اینچ دریایی در ٢ ســال گذشته، رفع 
گلوگاه ها در مســیرهای ارتباطی کارخانجات ضروری بود که به دنبال 
آن با استفاده از زیرســاخت ها و ظرفیت های موجود، این خط لوله در 
چهار مســیر اصلی طراحی و اجرا شــد و در کوتاه ترین زمان ممکن به 

بهره برداری رسید.
متعالی جهرمی در تشریح مراحل مختلف اجرای این پروژه بیان کرد: در 
مرحله نخست پروژه، خط لوله ١٨ اینچ از کارخانه درود ٢ تا خط موجود 
در مجاورت کارخانه و همچنین محل ایســتگاه تقویت فشار تا کارخانه 
ابوذر اجرا شــد و پس از آن خط لوله دیگری به طول تقریبی ۵٠٠ متر از 
محل انشــعابات بارگیری تا کارخانه ابوذر کشیده شــد که با اجرای آن 
قابلیت های عملیاتی و پایداری تولید افزایش قابل ملاحظه ای یافت.وی 
درباره پروژه ساخت و نصب مبدل های حرارتی در کارخانه ابوذر خشکی 
نیز گفت: با توجه بــه نقش حیاتی مبدل های حرارتــی بر روی کیفیت 
نفت مربوط به کارخانجات ابوذر و فروزان، همچنین خارج از ســرویس 
بودن تعداد زیــادی از این مبدل ها، نوســازی آنها در دســتور کار قرار 
گرفت و برای نخســتین بار در طول عمر کارخانه، تعدادی از پوسته ها 

و تیوب باندل ها با انجام چندین پروژه همزمان ساخته و نصب شدند.
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معاون بانک مرکزی خبر داد

تخصیص ارز به ۵۲ میلیارد دلار رسید

خریدار  معاون ارزی بانــک مرکزی اعلام کرد: 
میزان تخصیص ارز از ابتدای امســال تا بیســتم 
آبان ماه به حدود ۵٢ میلیارد دلار رسید که از این 

میزان ۴٢ میلیارد دلار آن تأمین شده است.
 محمد آرام در جلســه ارزی با محوریت »تجارت 
خارجی، تخصیص و تأمیــن ارز و ترخیص« که با 
حضور رئیس ســازمان غذا و دارو، رئیس سازمان 
توســعه تجارت و نمایندگان ســازمان گمرک 
و معاونیــن ارزی و بین الملــل شــبکه بانکی در 
بانک مرکزی  برگزار شــد، اظهار کرد: از مجموع 
۴٢ میلیارد دلار ارز تامین شــده از ابتدای ســال 
جاری تا بیستم آبان ماه، سهم وزارت صمت  ٢۶.۶ 
میلیارد دلار، سهم وزارت جهاد کشاورزی  ۴.١٠ 
میلیارد دلار و ســهم وزارت بهداشــت، درمان و 

آموزش پزشکی  ٢.۷ میلیارد دلار بوده است.
وی با اشــاره به رشــد ۳ درصدی ارز تامین شده 
برای واردات طی هشــت ماه امســال در مقایسه 
با مدت مشابه سال گذشــته خاطرنشان کرد: در 
هشت ماهه سال گذشته کل ارز تامین شده به ۴٠ 
میلیارد دلار رسید که این میزان در سال جاری با 
رشدی معادل ۳ درصد به ۴٢ میلیارد دلار رسیده 

است.
معاون ارزی بانک مرکزی افزود: حجم ارز تامین 
شــده برای وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی در هشت ماهه ســال جاری با ۳۶ درصد 
رشد نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیشترین 
رشد را در تامین ارز در مقایسه با دیگر بخش ها به 

خود اختصاص داده است.
معاون ارزی بانــک مرکزی با اشــاره به پرتفوی 

ارزی تامین شــده در این مدت گفــت: در حوزه 
ارز ترجیحی ٢٨ هــزار و ۵٠٠ تومانی، حدودا ١٢ 
میلیارد دلار، در نیمــا ٢٠ میلیارد دلار و در حوزه 
ارز اشــخاص حدود ١٠ میلیــارد دلار ارز تأمین 
شــده اســت. لذا می توان این گونه نتیجه گیری 
کرد که ترکیب مذکور،   متوازن اســت و نیمی از 
ارز تامین شده  ناشــی از ارز نیما و نیمی دیگر ارز 
ترجیحی و ناشی از ارز حاصل صادرات غیر نفتی  

است.
آرام با اشــاره به همکاری هــای وزارت صمت و 
جهاد کشــاورزی در تخصیص و تأمین ارز گفت: 
با همکاری ایــن دو وزارتخانه بــرای اولین بار از 
ابتدای سال بودجه ارزی تدوین شد و این بودجه 
به صورت ماهانــه نظارت و پایش می شــود و به 
صورت نظام مند از طریق  ســامانه جامع تجارت 
و به تفکیک موارد مشــخص شــده  بودجه های 
ارزی تخصیص و تأمین می شــود. لذا همانگونه 
که شاهد هستیم در حال حاضر انضباط مناسبی 
در حوزه ارزی حاصل شــده اســت که نتیجه آن 

آرامشی است که در بازار ارز نمود یافته است.
معاون ارزی بانک مرکزی با اشــاره به برنامه های 
پیش روی این بانک در حــوزه ارزی عنوان کرد: 
برنامه آتــی بانک مرکزی این اســت که مباحث 
تخصیص و تأمین ارز به صــورت بهینه و با دقت 
بیشــتر انجام شــود و ارز به جای واســطه محور 
بودن، مســتقیماً به ثبت ســفارش ها اختصاص 

یابد.  
آرام همگن ســازی ارزهای تولیــدی و ارزهای 
مصرفــی از دیگــر برنامه های بانــک مرکزی در 

حــوزه ارزی عنوان کرد و افزود : بر این اســاس  با 
اتکا به نقشه ارزی صادراتی کشــور و متناسب با 
ارزهای مصرفی،   ارزهای مورد نظر تولید و تبدیل 
می شــود تا این گونه در یک ارز با مازاد عرضه یا 
مــازاد تقاضا مواجه نشــویم. همچنیــن این امر 
موجب تسهیل تخصیص ارز و کاهش مدت زمان 

دسترسی به ارز می شود.  
بنا بر اعــلام بانک مرکزی وی خاطرنشــان کرد: 
همگن سازی ارز و تنوع ارزی متناسب با مصارف 
ارزی در بخش خزانه داری بانک مرکزی آغاز شده 
اســت و ظرف یک یا دو ماه آینده ارزی نخواهیم 

داشت که صفی برای خرید آن باشد.  
آرام گفت: مدت زمــان صف در تخصیص و تأمین 
ارز کوتاه خواهد شــد و برنامه ریــزی به صورتی 
خواهد بود  کــه در کمتــر از ١٠ روز تخصیص و 
تامین انجام شود  که البته کاهش چشمگیری در 

این زمینه حاصل شده است.  
معاون ارزی بانک مرکزی در پایــان تاکید کرد: 
برنامه بانک مرکزی این اســت کــه با تخصیص 
بهینــه و نظمی کــه ایجاد شــده مــدت زمان 
تخصیص و تأمین ارز را به حداقل ممکن برســاند 
و متناسب با تقاضای مصرفی ارز، نوع ارز به نوعی 

تعیین شود که صف یا مازاد در تقاضا رخ ندهد.  
گفتنی است در این جلســه معاونین ارزی و بین 
الملل بانک ها دغدغه ها و مسائل خود و بازرگانان 
را در زمینه تخصیص و تأمیــن ارز مطرح کردند 
و روسای سازمان توســعه تجارت و سازمان غذا 
و دارو ضمــن تشــریح سیاســت های تجاری به 

سوالات معاونین ارزی بانک ها پاسخ گفتند.

مرکزی

مهــران محرمیــان گفــت: بــا 
اقدامات جدیــد بانک مرکزی در 
حــوزه بانکداری شــاهد کاهش 
شــدید چک برگشــتی و روان 

سازی تسهیلات خرد هستیم.
مهران محرمیان معاون فناوری 
بانک مرکزی در نشســت خبری 
همایش بانکــداری الکترونیک 
با اشــاره به ایــن موضــوع که 
شاهد رشــد و ارتقای بانکداری 
الکترونیک در چند سال گذشته 
بوده ایــم، گفــت: رشــد نظام 
پرداخت کشــور به جایی رسیده 
اســت که ۹٨ درصــد خدمات 
بانکــداری کشــور الکترونیکی 
است. نظام بانکداری کشور پیش 
زمینه هوشمند شدن را به خوبی 
طی کرده و بانکداری الکترونیک 
نظام  زیرساخت هوشمندسازی 

بانکداری است.

معاون فنــاوری بانک 
مرکزی با اشاره به این 
نکته که هم اکنون نیاز 
به تغییــر در خدمات 
بانکــداری بر اســاس 
نیاز و توان هر شــخص 
اســت، گفت: در آینده 

باید ارائــه خدمــات بانکداری 
بــر اســاس وضعیت شــغلی، 
خانوادگی، اقتصــادی و در یک 
کلام وضعیت اعتباری شــخص 
صــورت بگیرد و خدمــات به هر 
شخص با شــخص دیگر تفاوت 
کند بــا این روش هــم پرداخت 
تسهیلات به فرد تسهیل می شود 
و هم از کلاهبرداری و پولشــویی 
و اقدامــات مجرمانه پیش گیری 

خواهد شد.
وی در ادامــه افــزود: در اعتبار 
ســنجی جدید بانــک مرکزی 

در اولیــن گام بایــد 
خــرد،  تســهیلات 
راحــت تــر پرداخت 
شــود، در روش جدید 
اعتبارســنجی بانــک 
مرکزی، دقــت اعتبار 
ســنجی به ٨٠ درصد 
رسیده و این اعتبار سنجی برای 
تمامی افــراد و مشــتریان بانک 

انجام خواهد شد.
نفــوذ  از ضریــب  محرمیــان 
بانکــداری الکترونیک بین مردم 
اظهار خرســندی کرده و افزود: 
هر ایرانی به طور متوســط روزانه 
۵ تراکنــش الکترونیــک انجام 
می دهد که ایــن میزان تراکنش 

بسیار خوب ارزیابی می شود.
معاون فناوری هــای نوین بانک 
مرکزی در بخش دیگر ســخنان 
خود به موضوع چک الکترونیک 

اشــاره کرده و افزود: طبق برنامه 
هفتم توســعه تمــام چک های 

کاغذی باید حذف شود.
محرمیــان تاکید کــرد: طبق 
برنامه هفتم توســعه قــرار بر 
این اســت که در ســال ســوم 
برنامه تمــام چک های کاغذی 
از ســطح کشــور حذف شود. 
بانک مرکزی ســامانه »در راه« 
را برای اســتعلام چــک ایجاد 
کرده اســت و قبــل از دریافت 
چک می توان استعلام سریع از 
سوابق فرد دارای چک را انجام 
داد و با این اقــدام کلاهبردای و 
چک بی محل به شــدت کاهش 
خواهد یافت. کمــا اینکه تعداد 
چک های برگشــتی بــه طور 
شــگرفی کاهش پیــدا کرده و 
زندانیان چــک از روزی ١٠ نفر 

به روزی ۳ نفر رسیده اند.

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی: تسهیلات بانکی خرد راحت تر پرداخت می شود
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